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Sammanfattning: 

 

Inom byggbranschen har man börjat sett fördelar med att titta mer på logistiken i 

olika byggprojekt. Många olika studier har utförts kring vilka lösningar som finns 

och hur man kan använda dem. 

 

Denna studie utförs i samarbete med Skanska Sverige AB. Studien syftar till att på 

olika sätt undersöka vilka fördelar och nackdelar man kan se med att använda sig 

av logistiktjänsterna terminalisering och inbärning till ett byggprojekt i Dalarna. 

Byggprojektet som utgör det specifika fallet i studien är ett ombyggnadsprojekt av 

en grundskola. Elever vistas i detta skolområde samtidigt som ombyggnationen 

utförs etappvis inom det stängda arbetsområdet. Studien innefattar även tredje man 

där trygghetsupplevelse kring arbetsplatsen undersöks. Inbärningens användbarhet 

diskuteras därefter utifrån trygghetsupplevelsen kring och inom arbetsplatsen samt 

utifrån ekonomiskt och ekologiskt perspektiv.  

 

Metoder som används i studien är intervjuer med somliga från projektets ledning, 

en logistiker på Skanska, rektor för årskurs F-6, yrkesarbetare samt tredje man. 

Utöver dessa intervjuer utförs även en fältstudie som involverar observationer och 

mätningar. Som avslut utförs överslagsberäkningar för att se om användning av ett 

externt företag kan leda till ekonomisk lönsamhet.  

 

Studiens resultat visar hur man inom företaget ser på logistiklösningarna 

terminalisering och inbärning idag. Här visas även vilka fördelar och nackdelar 

olika parter ser med tjänsterna. Fältstudiens mätningar visar hur många av tredje 

man som rör sig kring arbetsområdet i anslutning till att skoldagen börjar. 

Överslagsberäkningar visar på att man kan se en besparing ifall man använder sig 

av ett inbärningsföretag som arbetar under kvällstid och detta sker i samband med 

att man använder sig av terminalisering.  

 

Studiens slutsatser är att det inte finns en allmän lösning till hur logistikfrågan ska 

lösas på olika projekt. Om det finns möjlighet för terminalisering i området är 

detta samt inbärning ett alternativ för projektet. 
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Tredjepartslogistik, Inbärning, Samlastade transporter, Byggarbetsplats, 

Logistikplanering, Byggentreprenör, Logistik, Transporter, Materialhantering, 

Social hållbarhet, Klimatneutralitet. 

 

  



 
 

 

 

Abstract  

 

Within the construction industry the advantages of looking at the logistics to 

different projects has been acknowledged during the past couple of years. 

 

This study has been written in collaboration with Skanska Sverige AB. The 

purpose of the study is to, in different ways, examine what advantages and 

disadvantages there are in using the logistics solutions terminalization (also known 

to be a part of Third Party Logistics) and inside delivery to a specific project in 

Dalarna, Sweden. This project is a remodeling project of a school with students 

from six to sixteen years old. Within the school area new parts of the school is 

built while students are located in the yet existent buildings. This infer that 

students move around the construction sites daily. The study also involves third 

party people and how these people feel about the large transports connected to the 

project. The inside delivery utility is then discussed based on the security 

experience within and around the construction site along with the economic and 

ecological perspective of the service. 

 

The methods used in this study are interviews with three people of the project 

management, one person that works with logistics at the company, the headmaster 

of the younger students, skilled workers and third party people. Furthermore a 

field study is done that includes measurements and observations. As a close, 

calculations are done to determine if a economical profitability could be possible 

by using inside delivery.  

 

Results from the study show how the logistics solutions terminalization and inside 

delivery is looked at within Skanska today. Here, the advantages and 

disadvantages with the different services are displayed from the perspectives of the 

people who were interviewed.  The results from the measurements from the field 

study presents how many third party people that move adjacent to the two active 

construction sites when the school day begins. The calculations show that it is 

economically beneficial to use inside delivery after the end of the workday while 

used with terminalization.  

 

Conclusions of the study indicate that there are no overall solutions regarding how 

the logistics must be used in different projects. If there is a possibility to use 

terminalization in the area where the project is situated, this, along with inside 

delivery, is a good alternative for the project.    

 

Keywords:  

Third party logistics, inside delivery, grouped transports, construction site, 

logistics, transports, material handling, social sustainability and climate neutrality  
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1.Inledning 

Här beskrivs viktiga ord inom arbetet och bakgrunden till studien presenteras. 

Därefter presenteras studiens syfte och frågeställningar. I rubriken Avgränsningar 

beskrivs vad som inte beaktats i denna studie för att ge en grund till de erhållna 

resultaten.  

 

1.1 Ordförklaring  

APD-plan    

APD-plan är en förkortning av Arbetsplatsdispositionsplan. Denna kan man säga 

är en karta över området och anger bland annat var bodar, containrar och 

brandutrustning finns men även transportvägar, materialupplag och lastzoner. 

 

Passiv observation   

Passiv observation innebär att forskaren som utför en observation är passivt 

deltagande. Observatören (forskaren) är närvarande vid arbetet men integrerar ej i 

en större omfattning. (Forskningsmetodik, sida 145)  

 

Direkt observation   

En direkt observation innebär exempelvis att observation sker över en 

produktionsprocess. Tid och rum sammanfaller för observatör och det observerade. 

(Forskningsmetodik, sida 146) 

 

Projektchef    

Ansvar för ett eller flera projekt från start till överlämnande. Ansvarar för 

projektets projektering, inköp, personalansvar och produktion. Lägger grunden för 

förutsättningarna hos projekten och styr för att mål ska nås. (Byggledning 

Produktion, Sida 72).  

  

Produktionschef   

Kallas också platschef beroende på företag. Ansvarig för produktionen på en 

byggarbetsplats och att målen uppfylls. Produktionschefen är även ansvarig för 

arbetsmiljön på byggarbetsplatsen. Produktionschefens uppgifter innefattar möten 

med beställaren, planering, miljöledning, ledarskap, teknik, ekonomi och avtal. 

(Byggledning Produktion, Sida 72) 

 

Blockchef     

Hjälp till produktionschefen vid större projekt. Har i princip samma uppgifter som 

produktionschefen men är inte huvudansvarig.  
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Arbetsledare    

Ansvarar för produktionen på en byggarbetsplats. Jobbar mer konkret mot 

produktionen än produktionschefen. I och med det jobbar denne också närmare 

yrkesarbetarna genom att sköta kommunikation och koordinera arbetet. 

(Byggledning Produktion, Sida 72) 

 

Projektingenjör  

Projektingenjör kan ansvara för ett eller flera av områdena ekonomi, inköp, miljö, 

kontrakt och tidsplanering med flera. En stödfunktion i projektet.   

 

Yrkesarbetare   

Arbetstagare hos företaget som har specifikt yrkesbevis som utfärdats av BYN 

(Byggnadsindustrins yrkesnämnd) efter att ha genomfört utbildning vid 

gymnasium-eller vuxenutbildning. (Byggledning Produktion, Sida 73) 

 

Logistikplan   

Ett verktyg för att reda ut hur logistiken ska fungera på en arbetsplats. Tar bland 

annat upp transportvägar, krav på transporter, hur och var godsmottagning sker, 

information om materialhantering samt personal. Kan ses som ett komplement till 

APD-planen.  

 

Leveranskalender   

Med en leveranskalender får projektledningen en överblick över de planerade 

leveranserna till arbetsplatsen. Här anges vilket företag som levererar, vilket 

material det är som levereras och i vilken mängd. Om leveranstid är bestämt ska 

även det anges samt vilka resurser man behöver ha vid lossning. Detta leder till att 

leveranser kan ske smidigare och effektivare. Större byggföretag brukar ha en egen 

leveranskalender men det finns även logistikföretag som erbjuder verktyget i 

kombination med sina tjänster.  

 

Last mile  

Ett uttryck för den sista transportsträckan till arbetsplatsen. Det innebär att färre 

transporter går från terminal till projekt än om man inte använt terminal.  

 

Byggnads  

Fackförbund för yrkesarbetare, snickare. 

 

UE    

Förkortning för underentreprenör. Entreprenör som utför tjänst åt byggföretaget, 

har egen arbetsledning och samordnas med huvudentreprenör.  
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Huvudentreprenör 

Huvudentreprenören upphandlas i ett projekt som ska utföras å beställarens 

vägnar. Huvudentreprenören sköter, beroende på entreprenadform, projektering 

och produktion eller endast produktionen. Huvudentreprenören kan i sin tur köpa 

in tjänster av en eller flera underentreprenörer för att färdigställa ett projekt. Det är 

då huvudentreprenören som sköter samordningen mellan samtliga 

underentreprenörer.  

 

Tredje man 

Civila personer som rör sig kring arbetsplatsen, som inte är kopplade till projektet 

eller produktionen. Exempelvis skolbarn, boende i området, cyklister och gående 

som passerar arbetsplatsen. 

  

Terminalisering 

Terminalisering är en central del i tredjepartslogistiken. Det är denna aspekt som 

är det huvudsakliga fokuset inom tredjepartslogistiken i denna studie. 

Terminalisering innebär att en terminal används för att mellanlagra material som 

sedan ska till en arbetsplats.  

 

Samlastningscentral 

Samma sak som en terminal. Används som mellanlagringsplats och här lastas 

material om innan det körs ut till en arbetsplats.  
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1.2 Bakgrund 

 

1.2.1 Hållbarhetsperspektiv 

Hållbarhet kan delas upp i social, ekonomisk och 

ekologisk hållbarhet. Det ekologiska 

hållbarhetsperspektivet handlar om att hushålla 

med jordens naturresurser och innefattar såväl 

klimatsystemets stabilitet som ekosystemen på 

jorden, allt i förhållande till vår planets gränser 

(KTH, 2021). Det handlar om hur vi kan överlåta 

en värld som kan erbjuda en bra framtid till våra 

efterkommande. Social hållbarhet handlar istället 

om att samhället ska vara jämlikt och jämställt. Det syftar till ett samhälle där 

människorna kan leva i god hälsa och är resilient mot olika påfrestningar genom 

att vara anpassningsbart (Folkhälsomyndigheten, 2018). Den ekonomiska 

hållbarheten handlar om att samhället måste ställa om sig från att tänka linjär 

ekonomi till cirkulär ekonomi. Detta för att en cirkulär ekonomi värnar om det 

ekologiska perspektivet om hållbarhet genom att syfta till att bland annat påverka 

produkters livslängd samt sträva mot hållbar produktion och konsumtion. 

(Sveriges allmännytta.se, 2021) 

 

Klimatneutralitet innefattar begreppet ekologisk hållbarhet och innebär att 

produktionen inte ska ha negativ inverkan på miljön varken i lokal eller global 

skala. Såväl direkta som indirekta utsläppskällor tas i beaktning för begreppets 

gränser. I och med det måste också hela produktionskedjan tas i beaktning. Som 

begreppet antyder innebär klimatneutralitet att man inte ska bidra med någon 

påverkan alls till klimatet vilket bland annat innebär att aktiviteter man gör inte ska 

stå för utsläpp av växthusgaser (Framtiden, 2020). Enligt naturvårdsverket (2020)  

är transporter ett nyckelområde inom klimatarbetet. Begreppet miljöarbete handlar 

om hur man arbetar för att uppnå ekologisk hållbarhet och klimatneutralitet.  

 

1.2.2 Byggbranschens klimatpåverkan 

I dagsläget står byggbranschen för stora delar av det koldioxidutsläpp som sker i 

världen. Av Sveriges totala utsläpp av växthusgaser så kommer cirka 21% av detta 

från bygg- och fastighetsbranschen (Boverket, 2021). Utsläpp från tillverkning och 

transport av importerade varor och byggmaterial har då ej tagits i beaktning vilket 

innebär den totala siffran över bygg- och fastighetsbranschens utsläpp av 

växthusgaser är något högre. Bygg och fastighetssektorns totala växthusgasutsläpp 

uppgick år 2018 till 17,7 miljoner ton koldioxidekvivalenter. 11,8 miljoner ton av 

detta släpptes ut i Sverige. Detta motsvarar ungefär 20,6 % av det totala årliga 

Figur  SEQ Figur \* ARABIC 1: Tankekarta 
hållbarhetsperspektiven 

Figur 1: Tankekarta hållbarhetsperspektiven 
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växthusgasutsläppet i Sverige. Utsläppen hade då ökad jämfört med året innan; 

vilket man tror beror på att utsläppen från import ökat (Boverket, 2021). 

 

Enligt Johnny Kellner som är teknik- och miljöchef på Veidekke (Byggindustrin, 

2013) så är byggbranschens största bidrag till utsläpp under själva 

produktionsskedet vid nyproduktion där materialframställning, materialutvinning, 

transporter och produktionsutsläpp innefattas. Detta bidrar i Jonnys mening till 

större koldioxidutsläpp än under hela byggnadens driftsfas. Detta bekräftas även 

av IVL Svenska miljöinstitutet AB i rapporten “byggandets klimatpåverkan” 

(IVL,2015). 

 

1.2.3 Skanskas hållbarhetsarbete  

Byggentreprenören Skanska strävar efter att ligga i framkant vad gäller miljö och 

att sträva mot en hållbar framtid. Detta görs bland annat genom att jobba i 

anknytning till FNs hållbarhetsmål. Företagets vision är att driva 

samhällsutvecklingen framåt och företaget har också som målsättning att bli 

klimatneutrala år 2045. Ett sätt att uppnå detta är genom företagets eget uttryck 

“sustainovation” som betyder att de genom utveckling och innovation uppnår 

hållbarhet. Arbetet med sustainovation sker på flera olika sätt så som “Deep green 

cooling”, ”Grön asfalt”, ”Biokol” och “Skanska TES”. För att motivera sina 

medarbetare att sträva efter klimatneutralitet under projektet har man också skapat 

“Klimatjakten”; en sorts tävling mellan projekten om vilket projekt som får minst 

klimatpåverkan, (Skanska, 2021). 

 

Hos Skanska är säkerhet på arbetsplatsen det viktigaste och ett motto är “vi jobbar 

säkert eller inte alls”; man ska alltså känna sig trygg på sitt arbete vilket är en del 

av deras hållbarhetsperspektiv vad gäller arbetsmiljö. I ett större perspektiv 

handlar det om social hållbarhet. Vad gäller klimat ser man också värdet av att 

hela värdekedjan måste fungera och företaget har också tagit fram en färdplan för 

att skapa en byggsektor som är klimatneutral. Trots allt arbete som redan är utfört 

så ses värdet av att arbetet måste fortsätta att utvecklas, och därför letar företaget 

efter nya och förbättrade metoder för att uppnå målen. Ett av dessa arbeten är att 

arbeta mer med samlastade transporter för att jobba mot klimatneutralitet. Idag 

jobbar Skanska med detta främst i storstäderna eftersom arbetsplatserna där oftast 

har begränsat utrymme. Det ger möjligheter till en fungerande arbetsplats och 

minskar dessutom störningen mot tredje man (Skanska, 2021). Detta ger också 

möjlighet till att se hur arbetet kan utvecklas eller utökas runt om i landet. Därav är 

det av vikt att se om arbetet kan ge positiva effekter inom miljö, arbetsmiljö och 

mera. För att genomslaget ska bli stort för företaget krävs också att det visar på 

viss lönsamhet. Möjligheterna för att få till ett fungerande system nationellt 

undersöks därmed. 
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1.2.4 Yrkesarbetare som resurs 

Skanska Sverige AB är ett av de största byggentreprenadföretagen i Sverige med 

sina cirka 9000 medarbetare. Inom Dalarna, som är centralt i denna studie, jobbar i 

snitt 100 personer inom hus, mark och övrigt. Antalet yrkesarbetare som är aktiva i 

Dalarna är 50 stycken vilket involverar såväl hus, mark och övrigt.  

 

I medeltal pågår 4-5 stycken husbyggnadsprojekt i Dalarna samtidigt. På dessa är 

det av stor vikt att kunnig personal arbetar för att få resultat av hög kvalitet. Det 

innebär också att de snickare som finns inom företaget måste fördelas ut på dessa 

olika projekt. Ibland kan det hända att man måste ta in yrkesarbetare från andra 

företag för att komplettera arbetsstyrkan. Till följd av detta är det viktigt att 

yrkesarbetarna utför direkt värdeskapande arbete, så som snickeriarbete, så att 

deras tjänster tas tillvara på bästa sätt.  

 

 

1.2.5 Projekt A 

Det undersökta projektet i studien benämns som Projekt A. Projektet innefattar en 

skolproduktion i Dalarna. Byggnationen utförs i fyra stycken etapper på grund av 

att en befintlig skola för årskurs F-9 finns på området och ska drivas kontinuerligt 

under tiden när nya byggnader uppförs. Det innebär att den befintliga skolan, som 

består av 5 st separata byggnader, rivs etappvis varpå nya byggnader uppförs. Till 

följd av detta vistas elever kring arbetsområdet dagligen. Under etapp 1 av 

projektet fördelas arbetet på två olika arbetsplatser som ska resultera i att två skilda 

byggnader uppförs. Dessa är de aktiva arbetsområdena för nuvarande och därför är 

det även dessa områden som är aktuella i denna undersökning. Områdena benämns 

som Område 1 och Område 2.  

 

Kring arbetsplatsen för Projekt A finns såväl ett villaområde som ett mindre 

handelsområde ett stenkast bort.  

 

Beräknad sluttid för hela Projekt A är under år 2026. Det innebär en lång 

produktionstid i ett område där folk bor och många rör sig. I projektet kan många 

transporter med byggnadsmaterial förväntas; vilket leder till att det är av stor vikt 

att dessa levereras på ett sådant sätt att det inte innebär en fara för de människor 

som vistas kring arbetsområdet. På grund av att det på området bedrivs en skola 

med barn från 6 år till 16 år är det av stor vikt att byggtransporterna till Projekt A 

följer de befintliga trafikreglerna i området. 

 

I nuläget är planen att till majoritet använda sig av leveranser som kommer “Just in 

time”. 

 

Organisationen för projektet ser ut enligt följande: 
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Figur 2: Linje-staborganisation Skanska Projekt A 
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1.3 Syfte 

 

Syftet med studien är att undersöka hur arbetet med logistiktjänsterna inbärning 

och tredjepartslogistik ser ut idag på byggföretaget Skanska. Utefter det ska en 

uppskattning göras om vilka fördelar och nackdelar det finns med att använda sig 

av tjänsten inbärning vid Projekt A. Studien involverar hur inbärningen påverkar 

projektet ur ekonomiskt och klimatneutralt perspektiv, i förhållande till företagets 

egna hållbarhetsmål, samt trygghetsupplevelser inom och kring arbetsplatsen vid 

pågående byggtransporter.  

 

 

1.4 Frågeställningar 
 

 

● Vilka effekter kan användning av tredjepartslogistik ha på ett projekt? 

 

● Vilka fördelar och nackdelar finns det med att använda tjänsten inbärning 

på Projekt A.  

 

● Vad tycker tredje man om de transporter som går till byggarbetsplatserna 

på Projekt A? 

 

● Är det lönsamt för projektet att använda sig av inbärning kvällstid baserat 

på aspekterna ekonomi, trygghetsupplevelse och klimatneutralitet? 
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2. Teori 

Teorin tar upp information som är relevant i arbetet. Här redogörs delar av 

forskningsläget, litteraturstudier med mera. Erfarenheter sammanfattas och därav 

innehåller denna del inga reflektioner eller diskussion kring informationen. 

 

2.1 Logistiklösningar 

 

2.1.1 Samlastade transporter  

Samlastade transporter är ett sätt att minska antalet transporter till en arbetsplats 

och kan därmed minska andelen transporter i samhället i stort. För att möjliggöra 

detta samlas transporter av olika slag vid en specifik geografisk plats där lasten 

omfördelas och samlastas på ett färre antal transporter för att sedan ledas vidare 

exempelvis ut på en arbetsplats. Effekterna av detta kan involvera skillnader inom 

kostnader, klimatutsläpp och trygghetsupplevelse på arbetsplatsen. Samlastningen 

leder också till effektivare transporter vilket innebär att en lastbil inte behöver åka 

lika många mil för att endast leverera en enda vara. En nyckel för att systemet ska 

fungera är bra logistik och planering från de som jobbar på arbetsplatsen; bland 

annat blir det av stor vikt att följa sin tidplan (Boverket, 2021). 

 

2.1.2 Tredjepartslogistik 

Vad det är 

Tredjepartslogistik innebär att ett företag förlägger en viss del av logistikkedjan, 

från beställning till montage, till ett annat företag. Tredjepartsföretaget utför 

tjänster så som lagerhållning, orderhantering, transporter, förpackning, montering 

och/eller hantering av emballage och returer. Tredjepartslogistik förkortas ofta 

som 3PL eller TPL (Orio Logistics, 2017). På engelska Third Party Logistics. 

Vanligt är att dessa företag har ett eget lager där varor kan hanteras för att sedan 

levereras till vald plats. Enligt Boxflow.nu (2021) har tredjepartslogistiken vuxit 

allt mer sedan 1990-talet. De talar också om att denna typ av företag kan arbeta 

med det de nämner som produktförädling; vilket innebär att de exempelvis kan 

sköta etikettplacering, buntning eller sortering av varor. Enligt Boxflow.nu finns 

det stora möjligheter till individualisering av jobbet. De menar också att många 

företag väljer att använda lagerhållningstjänster av tredjepartsföretaget på grund av 

att man har för lite utrymme själv, av ekonomiska anledningar eller på grund av att 

“kunden” vill fokusera på sin kärnverksamhet. För att systemet ska fungera krävs 

det att man har bra och tydliga rutiner för att systemet ska fungera på ett bra sätt. 

Tredjepartsleverantören måste också ha ett väl fungerande TA-system 

(Transportadministrativt system) för att konceptet ska fungera smidigt. TA-

systemens engelska motsvarighet är TMS -Transport management system-

(Boxflow.nu, 2021). 
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Var det är vanligast förekommande 

Att använda sig av tredjepartslogistik för att få varor levererade kvällstid är idag 

vanligast inom storstäderna. Där är arbetsplatserna, och dess omgivande 

entreprenadområde, ofta begränsade till storlek och ligger i nära anslutning till 

utrymmen med en stor mängd människor. I och kring mindre städer är det 

vanligare att projekten har större entreprenadområde och har därmed andra 

möjligheter att förvara varor på plats samtidigt som det oftast inte är lika många 

människor i rörelse kring arbetsplatsen (Dagenslogistik.se, 2020), (Transportnytt. 

se, 2017). 

 

2.1.3 Inbärning 

Vad det är  

Bygglogistik gbg AB är ett logistikföretag som jobbar med inbärning av material 

på byggarbetsplatser. På sin hemsida, under området “hus”, skriver de att de i 

projekt som leds av en huvudentreprenör medverkar i att en intransportentreprenad 

etableras.  Denna entreprenad ska se till byggnadsmaterialet levereras och 

intransporteras på plats efter arbetsdagens slut. Detta, menar de, bidrar till att 

huvudentreprenören kan fokusera bättre på sin kärnverksamhet. Enligt företaget 

bidrar användningen av denna typ av tjänst till att yrkesarbetarna kan producera 

mer och slippa väntetider, en bättre arbetsmiljö uppnås eftersom uppgifterna sprids 

ut, miljöpåverkan minskar i och med att färre transporter krävs och dessutom leder 

systemet till en effektivare produktion. Just detta företag har löst inbärning under 

kvällstid i form av att det är studenter som i framtiden vill arbeta inom bygg-eller 

logistikbranschen som sköter inbärningen. Detta ger dem möjlighet till extrajobb 

under studietiden. På plats finns också en logistikansvaring som förutom att 

kontrollera arbetet håller kontakten med såväl leverantörer som 

huvudentreprenören. Vid större projekt har de även mottagningskontrollant och 

leveransplanerare.  Bygglogistik gbg AB anser att det är positivt att en 

byggarbetsplats fylls med aktivitet under fler timmar om dygnet istället för att stå 

tomt. Arbetet blir alltså effektivare genom att man utnyttjar platsen under en längre 

tid; men då av olika företag. (Bygglogistik.se, 2021) 

 

I tidsskriftutgivaren Stordåhd kommunikation ABs artikel “Bygglogistik-mycket 

vunnet men mycket kvar att vinna” skriver Kjell-Arne Larsson om en studie som 

utförts angående olika logistiklösningar inom området bygg. Här skrivs att 

inbärning används på byggarbetsplatser utan utrymme för upplag. Material går 

också vanligen genom en terminal (bygglogistikcenter) innan ett specifikt fordon 

kör materialet till arbetsplatsen. Vad som verkar fastställas är att tid sparas och 

kostnader sänks via de nya logistiklösningarna och vad mer som fastställs är också 

att utökad samordning och information kan öka lönsamheten än mer.  
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Idag finns det företag som erbjuder helhetslösningar för lagring, leverans och 

inbärning (exempelvis “Servistik” eller “Boxflow”). 

 

För att systemet ska fungera måste huvudentreprenören planera leveranserna väl 

och tydliggöra för inbärningsföretaget vilken mängd material som krävs till nästa 

dag och mer eller mindre exakt var det ska placeras. Inbärningsföretaget har själva 

sedan den utrustning de behöver för att på ett säkert sätt få in materialet på den 

utsedda platsen (Bygglogistik.se, 2021).  

 

2.1.4 Just in time 

Logistiklösningen just in time brukar förkortas JIT och används framförallt vid 

projekt med små eller obefintliga upplagsplatser. Leveranssättet som detta innebär 

är att material kommer till den plats den ska monteras på mer eller mindre direkt 

(utan mellanlagring). Nationalencyklopedin beskriver det såhär: “just-in-time, JIT, 

industriell produktionsmetod med syfte att producera och leverera varor i precis 

den kvantitet och vid den tidpunkt som de behövs (Nationalencyklopedin, 2020). 

Detta sätter större press på leverantörerna eftersom de måste komma under en 

exakt tid för att alla leveranser ska komma fram och levereras när de ska. Annars 

kan stopp bildas och lösningen blir ineffektiv. 

 

2.1.5 Logistikplan 

En logistikplan är ett verktyg för att reda ut hur logistiken ska fungera på en 

arbetsplats. Tar bland annat upp transportvägar, krav på transporter, hur och var 

godsmottagning sker, information om materialhantering samt personal.  

 

2.2 Tidigare forskning och undersökningar 

I kapitlet presenteras vilken tidigare forskning som finns inom ämnet. Denna 

forskning ger information kring ämnet som behandlas i studien.  

 

2.2.1 Samlade laster 

Rapporten “Samlade laster” är framtagen av Sveriges kommun och landsting 

(2013) där man undersökt ett flertal projekt som använt sig av samlastade 

transporter inom flera företagskategorier både inom Sverige och Europa. 

Rapporten redogör samlade nyckelfaktorer för lyckade projekt och ger även en del 

information om vad samlastade transporter är. Syftet med rapporten är att ge 

kommuner en god grund i vad ämnet handlar om och ge de som arbetar inom 

kommuner en bild om hur man kan arbeta med detta. Enligt rapporten har arbetet 

med samlastade transporter pågått sedan 90-talet i Sverige. Efter att ha redogjort 

för hur godstransporter är en del av dagens samhälle nämner man också att 

”Samtidigt medför godstransporter negativa konsekvenser som utsläpp, buller, 
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minskad framkomlighet och trafiksäkerhetsrisker” (Sveriges kommuner och 

landsting, 2013, sida 6). 

 

Eftersom Skanska inte tillhör den offentliga sektorn definieras dess transporter 

som “privat godstransport” (sida 6). Skanskas godstransporter innefattar de 

transporter i samhället som går till deras byggarbetsplatser. Därför går detta arbete 

in under kategori 4 enligt rapporten, vilket står på sida 12. Detta innebär att 

varorna kommer till en temporär samlastningscentral från ett flertal avsändare och 

kan vara till olika mottagare. 

 

I rapportens sammanfattning (sida 9) får man en kortare beskrivning av de 

nyckelfaktorer man hittat för ett lyckat arbete, vilka man här säger är följande: 

Organisation (att ett bra samarbete krävs mellan transportkedjans aktörer), 

Ekonomi (man måste ha en fungerande affärsmodell), Juridik (samlastade 

transporter kan främjas av kommunen genom regleringar) och Anpassning av 

lokala förutsättningar. Författaren har visat på problemområdet inom godstrafiken 

som innebär att antalet godstransporter ökar snabbare än vad godsomsättningen 

gör (sida 11). 

 

I detta arbete hittas olika framgångsfaktorer inom olika projekt och med olika 

varor och inom varierade kategorier. Framgångsfaktorerna i sig kan dock 

appliceras på flera ställen: 

Vid byggnation av Göteborgs Hammarstad (sida 36-39) hittas 

framgångsfaktorerna att färgkoda vägar inom ett större projekt för att transporter 

ska ta sig fram smidigare samtidigt som man har en samlastningscentral utanför 

det tätare arbetsområdet. Gods kontrolleras innan det körs ut på arbetsplatsen och 

har möjlighet att lagras. Styrningen skedde i en gemensam onlinekalender som 

även visas på skärmar vid centralen.  

 

I Italien var man tvungen att skydda en stadskärna mot för mycket trafik och 

ställde därför fyllnadskrav på lastbilar, totalvikt samt miljöklassning på de fordon 

som fick köra till stadskärnan. Ett val för leverantörerna skapades och om de inte 

kunde uppfylla kraven fick de lämna godset vid en samlastningscentral utanför 

stadskärnan varav godkända fordon med hög fyllnadsgrad levererar gods in till 

stadskärnan (Sida 40). 

 

I Gamla Stan i Stockholm hade man ett liknande problem som i exemplet från 

Italien. Här var en framgångsfaktor att stöd kom från politiker vilket innebär att 

samlastade transporter i biogasbilar fick viss dispens för exempelvis leveranstider. 

För att lämna varor vid samlastningscentralen får leverantörerna betala en mindre 

summa. Leverantörerna sparar tid och körsträcka med sina bilar på att inte behöva 

köra in och manövrera sig på ett tätbebyggt område och går därför med på denna 

lösning (sida 42-43). 
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Från företaget Bilfrakt, som levererar varor till livsmedelsbutiker i Norrland, 

kommer en tro på att det är mer ekonomiskt lönsamt att leverera varor nattetid. De 

visar också lönsamhet på att åka med fullastade transporter där varor från olika 

mottagare samlas i samma bil (sida 44-45). 

 

Från Svenska Mässan i Göteborg har samlastade transporter varit effektivt för att 

minska trängsel och relativ oordning och irritation inom godshanteringen. Man har 

upplevt att hanteringen av inkommande varor underlättats och att de resurser som 

används nu används mer effektivt. Det är dock detta man framförallt sett vinster i 

och inte i ren lönsamhet (sida 46). 

 

I arbetet har författarna tittat på studien “Den goda staden” som utfördes av 

Uppsala kommun och dåvarande Trafikverket år 2009. I studien fann man 

nyckelfaktorer såsom en god samverkan mellan kommuner och näringsliv, att hålla 

god diskussion mellan parterna, att arbetet har en lokal förankring och sist men 

inte minst vikten av personliga engagemang och att projektet har en chef med 

mandat att förändra. Just denna studie ansåg det viktigare att ha samlastade 

transporter vid stadskärnor.  

 

Samma studie diskuterar också byggarbetsplatser mer specifikt. Här anses det 

nödvändigt att en samlastningscentral finns minst en mil från byggprojektet. 

Centralen fungerar som lager vilket gör att man kan spara plats på själva 

arbetsplatsen och på så vis möjliggöra mindre exploateringsyta under byggtiden. 

Centralen måste vara öppen dygnet runt för att motta gods som sedan körs ut till 

arbetsplatsen under arbetsdagen. Om samlastningscentralen finns på samma ställe 

som en terminal för andra varor eller logistikverksamhet kan kostnaderna för 

samlastningen minskas med 35% tack vare att “Overheadkostnader” fördelas på de 

olika aktörer som använder sig av terminalen. Man kom fram till att majoriteten av 

transporterna till en byggarbetsplats har en så pass hög fyllnadsgrad eller 

innehåller sådant gods att transporterna går direkt till byggarbetsplatsen utan att 

stanna vid samlastningscentralen. Vid centralen kontrolleras varorna och på så sätt 

kan skadat material returneras redan därifrån. Den största samhällsnyttan som 

samlastade transporter bidrar till är att de minskar trängsel och buller. (Den goda 

staden, sida 55-57) 

 

Det är inte alltid tydligt hur stor nytta en enskild aktörs åtgärder har i samhället. På 

så vis kan åtgärder utebli om aktörer inte ser en tillräcklig lönsamhet. Därför är det 

av vikt att se hur samlastade transporter kan påverka samhället utifrån flera 

aspekter och i det också jobba mot företagens egna uppsatta mål för att agera 

bättre för miljön eller för ett “bättre” samhälle. På konferensen KNEG 

(Klimatneutrala Godstransporter på väg) kan man tyda att en lösning är att ta fram 

samhällsekonomiska kalkyler för ett projekt (Samlade laster, Sida 62).  
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Under analysen av rapporten Samlade laster kommer författarna fram till att det är 

viktigt att hålla koll på leveransscheman och planera i tid. I storstäderna är det 

minskad trängsel (som leder till säkerhet) -och luftföroreningar som styr nyttan av 

att arbeta med samlastade transporter. I mindre kommuner kan frakt ske på längre 

sträckor och fyllnadsgraden är ofta lägre vilket ger möjlighet till förbättring genom 

samlastade transporter. Detta visar att man i olika fall kan dra nytta av att använda 

sig av samlastade transporter; vilket innebär att se till de lokala förutsättningarna. 

Vad som i stort styr typen av samlastade transporter är volym, frekvens, ledtid och 

typ. Vilka som är inblandade i transporterna och vart rent geografiskt sett 

transporterna går styr också. Det visar sig att en viktig aspekt för att få till systemet 

är att samordning sker inom det egna företaget likväl som mot leverantören. För att 

komma igång är det viktigt att de olika parterna får dela med sig av sina åsikter 

och erfarenheter för att tillsammans skapa ett fungerande system. Samordningen 

bör sedan ledas av en engagerad ledare som har mandat över aktörerna och som 

tydligt redogör för hur arbetet ska gå till och se så att samtliga arbetar åt samma 

håll. Vikt bör ligga i långsiktighet av arbetet. Därför är det viktigt att ha en 

långsiktig affärsmodell, ingen av medverkande aktörer ska gå med förlust. Det 

gäller att samlastningens nytta täcker de kostnader som kommer av att driva en 

samlastningscentral/terminal.  

 

 

2.2.2 Slöseri i byggprojekten 

I rapporten ”Slöseri i byggprojekt” från 2005, skriven av Per-Erik Josephson och 

Lasse Saukkoriipi, har en undersökning gjorts kring arbetsmoment och 

arbetsuppgifter som utförs men som inte tillför något värde för kunden och därmed 

klassas som ”slöseri” i byggprojektet. Rapporten redovisar en kartläggning av 

slöseri i byggprojekten där 30-35% av totala produktionskostnaderna för ett 

projekt är slöserikostnader. Detta i form av bland annat slöseri av 

resursanvändning med materialhantering och slöseri relaterat till hälsa och 

säkerhet med arbetsrelaterade skador och olyckor (Josephson och Saukkoriipi, 

2005).  I undersökningen delar man upp slöseri i fyra olika huvudgrupper, “fel och 

kontroller”, “resursanvändning”, “hälsa och säkerhet” och “system och strukturer” 

där var och en av grupperna bidrar till slöseri i byggprojekten.  

Den första huvudgruppen om “Fel och kontroller” (sida 21) riktar in sig på det 

slöseri som sker i form av dolda och synliga felkostnader som sker under 

produktionen. Där blir det extra kostnader och tid för att korrigera fel som uppstått 

under produktion. Även kontroller och besiktningar tas upp som en slöserikostnad, 

då orsaken till att dessa kontroller och besiktningar utförs är för att det finns en 

risk att arbetet inte utförs korrekt första gången och därmed behöver kontrolleras. 
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Om risken för fel skulle försvinna så skulle även behovet att kontinuerliga 

kontroller att minskas och därmed kostnaden för dessa kontroller och besiktningar.  

Den andra huvudgruppen “Resursanvändning” (sida 25) riktar in sig på slöseri av 

resursanvändning i form av väntan för arbetarna, stillastående maskiner och 

materialspill. I denna huvudgrupp är användningen av byggarbetarnas arbetstid 

intressant och har delats in i 3 olika grupper som utgår ifrån vilket värde som 

arbetet ger kunden. Den första gruppen är Direkt värdehöjande arbete som 

motsvarade 17,5% av arbetstiden (se figur 3) och innefattar allt arbete som tillför 

ett värde till byggproduktionen. Den andra gruppen är Förberedelser som 

innefattar allt arbete som i sig inte är värdeökande men ändå nödvändigt och 

behövs för att kunna producera. Denna del motsvarade totalt 45,4% av arbetstiden 

där 25% av det bestod av indirekt arbete i form av skyddsarbeten och hantering av 

material och utrustning, 14% innefattar materialhantering och 6% bestod av 

arbetsplanering. Den tredje gruppen är Rent slöseri och motsvarar totalt 33,4% av 

arbetstiden och innefattar alla arbeten som kan elimineras utan att det påverkar 

produktionen och därmed är rent slöseri. 23% av detta består av väntan i form av 

outnyttjad tid eller avbrott och 10% innefattar förflyttning mellan arbetsplatser och 

bodar och brister i tidhållning. 

 

Figur 3: Arbetstidens användning för yrkesarbetare (andel av arbetstid i %) 

Det finns också en hel del slöserikostnader kopplade till maskiner och utrustning i 

produktionen i from av stillastående maskiner och outnyttjad tid. Detta motsvarar 

2-5% av produktionskostnaden. Materialspill i form av överblivet material 

motsvarar 2-10% av levererad mängd. 
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Tredje huvudgruppen om “Hälsa och säkerhet” (sida 31) innefattar kostnader 

kopplade till arbetsrelaterade skador och olyckor som drabbat någon inom 

byggprojektet som hade kunnat undvikas på något sätt. Enligt statistik är det i 

byggbranschen 50% vanligare med arbetsskador jämfört med övriga näringslivet. 

Arbetsrelaterade skador blir en påverkan av produktionskostnader i form av 

sjukskrivningskostnader och kapacitetsförlust i produktionen. 

Fjärde huvudgruppen är “System och struktur” (sida 35) och avser slöseri som är 

kopplat till organisationsstruktur eller ledningssystem hos företag och projekt. Den 

här gruppen tar bland annat upp kostnader kopplade till anbudsprocessen där ett 

företag kan lägga tid och pengar på att lämna anbud och sedan inte får det jobbet, 

då kan den kostnad som uppstått för att lämna anbudet klassas som slöseri 

(Josephson och Saukkoriipi, 2005). 
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2.2.3 Tidigare examensarbeten 

 

Materialhantering på byggarbetsplatsen 

 

En tidigare studie som utförts om inbärning av ett tredjepartslogistikföretag är 

examensarbetet “Materialhantering på byggarbetsplatsen” skriven av Linn 

Andersson och Mattias Karhunen. Examensarbetet är utfört på Uppsala universitet 

år 2018 åt uppdragsgivare Skanska Sverige AB. Studiens syfte var att undersöka 

om logistiktjänsten inbärning kan ge ekonomiska och tidsbesparande vinster i ett 

projekt. Målet med studien var att ta fram ett vägledande dokument som kan vara 

till hjälp vid beslut om inbärning ska tillämpas eller inte i ett projekt. Studien utgår 

ifrån tre frågeställningar; “vilka parametrar är avgörande för lönsamhet vid 

inbärning?”, “hur kan man beräkna potentiell besparing vid användning av 

inbärning”, “när är det lönsamt att använda sig av inbärning på ett byggprojekt?” 

(Andersson.A, Karhunen.M, 2018). Resultatet från studien visar att logistiken på 

byggarbetsplatsen kan se väldigt olika ut beroende på vart i Sverige man är. Att ta 

in produktionsansvariga inom logistik i ett tidigt skede kan vara fördelaktigt då 

den kan vara med och påverka arbetsplatsens utformning vilket kan bidra till en 

säkrare och effektivare materialhantering. Resultatet visar även att det finns tre 

framgångsfaktorer för att implementering av tjänsten inbärning ska bli lönsam. 

Dessa är; precision, spårbarhet och rätt pris. 

 

Precision syftar till att rätt mängd material hamnar på rätt plats i rätt tid. För att 

uppnå detta krävs noggrann planering och att tjänsten är tillförlitlig. Man 

konstaterade även i undersökningen att mellanlagring av material bidrog till ökade 

materialhanteringskostnader och att det därför kunde vara fördelaktigt att ha 

mindre mellanlagring av material. 

 

Spårbarhet: En risk med att använda inbärning på ett projekt är om 

kommunikationen mellan transportör, arbetsledare och yrkesarbetare är bristfällig 

och om information från mottagningskontroller och intransporter inte kommer 

fram till rätt person. Bristfällig kommunikation kan även leda till att inbärarna inte 

får rätt förutsättningar till att bära in rätt material till rätt plats om yrkesarbetarna 

inte blivit informerade om att ytan måste vara fri för att kunna bära in material dit; 

vilket i sin tur kan påverka så att yrkesarbetarna behöver lägga onödig tid på att 

leta efter materialet om de inte vet vart det hamnat. Det finns också en risk med att 

man saknar transparens om vad man faktiskt betalar för inbärningen. För att kunna 

bedöma lönsamheten måste inbärningsföretaget specificera sin arbetstid. 

 

Rätt pris: Det är svårt att bedöma vad som är rätt pris för inbärningstjänster 

eftersom det behövs ytterligare kunskap om kostnader för materialhantering. 

Dessutom behöver underentreprenörer göra avdrag för materialhantering i sina 

anbud för att kunna göra en bedömning om vad som är rätt pris. 



 
 

18 

 

 

Enligt resultat från överslagsberäkning som utförts i studien kan besparingen som 

störst bli 3% av timkostnaden, genom att använda sig av logistiktjänsten inbärning, 

när man beräknar skillnaden i kostnad mellan yrkesarbetartimmar och 

inbärningspersonaltimmar (Andersson.A, Karhunen.M, 2018). 

Resultat visar även att tjänsten kan vara lönsam i alla projekt förutsatt att tjänsten 

sköts korrekt och att all planering och kommunikation för samordning sköts bra. 

För att avgöra om det är mest lönsamt att ha inbärning dagtid eller kvällstid så 

krävs en analys av arbetsplatsens utformning och förutsättningar (Andersson.A, 

Karhunen.M, 2018). 

 

Hur fungerar logistiken i produktionen på ett byggföretag 

Ytterligare en tidigare undersökning som gjorts inom området är ett examensarbete 

från högskolan i Jönköping år 2006 där en studie utförts om hur logistiken 

fungerar i byggproduktionen på byggföretaget Hökerum Bygg AB. 

Examensarbetet ”Hur fungerar logistiken i produktionen på ett byggföretag” är 

skrivet av Christian Jönsson inom ämnesområdet Byggteknik. Syftet med studien 

var att undersöka hur logistiken fungerar på byggföretagets arbetsplatser, 

undersöka vilka extra kostnader som tillkommer för materialhanteringen på 

arbetsplatsen samt hur företagets logistiklösningar kan förbättras (Jönsson, 2006, 

sida 2). Studiens resultat påvisar att logistikplanering har en stor betydelse för att 

effektivisera byggproduktionen och därmed dra ner onödiga kostnader på 

materialhantering. Detta har relevans för denna studie då liknande 

kostnadsundersökning kommer göras för byggföretaget Skanska Sverige AB där 

bland annat kostnadseffekterna av logistikplanering kommer att undersökas. 
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Skanskas väg till effektivare anläggningstransporter 

 

Tidigare undersökningar inom området har även utförts i ett examensarbete vid 

Karlstads universitet år 2009 men då från utbildningen inom industriell ekonomi. 

“Skanskas väg till effektivare anläggningstransporter” är skrivet av Maria 

Jakobsson och Anna Kortfält. Här presenterar man arbetet inom 

anläggningstransporter och studerar samarbete mellan leverantörer. Syftet med 

undersökningen var “att utveckla ett nationellt arbetssätt för att förbättra Skanskas 

samarbete med leverantörer av anläggningstransporter” (Jakobsson och Kortfält, 

2009, sida 3). För denna undersökning har detta relevans i form av att hitta 

bakgrundsfakta men också för att få den ekonomiska sidan av frågan vilket till viss 

del kan vara relevant eftersom byggbranschen i högsta grad styrs av 

kostnadseffektivitet och ekonomiska frågor.  

 

2.3 Buller 

Folkhälsomyndigheten menar följande “Upplevelsen av ett buller blir mer 

påtagligt i områden med låg bakgrundsnivå eller på kvällar och nätter då 

bakgrundsnivån oftast är lägre.” (Folkhälsomyndigheten, Om ljud och buller, 

2019). Detta bör tas i beaktning när man väljer att sköta transporter kvällstid. Inom 

aktuell kommun finns planbestämmelser inom centrum, samt för olika områden 

kring Projekt A. Enhetliga riktvärden angående buller mot fasad på 60 dBA som 

mest varav detta krav gäller även kring skolområdet. Maximal ljudnivå i 

kommunen visas även i en karta som går att hitta på kommunens hemsida. Av 

sekretesskäl bifogas inte denna karta. Vid låga hastigheter är det främst ljudet från 

ett fordons motor och avgassystem som avger buller. Inom detta område är 

maxhastigheten 40 km/h och därför kommer inte buller att uppstå på grund av 

fordonets däck eller väglag. (Trafikverket.se,2021). Enligt Transportstyrelsen är 

den tillåtna bullernivån från lastbilar beroende av fordonets tyngd. Kravet ligger 

därmed mellan 76 till 80 dBA (Transportstyrelsen, 2012). 
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3. Metod 

I metoden beskrivs utförligt hur studiens olika delar utförts. Efter att ha läst detta 

kapitel är det möjligt att utföra samma studie för att erhålla egna resultat kring ett 

visst projekt.   

 

Studien utfördes via ett flertal olika metoder för att komma fram till ett trovärdigt 

och faktabaserat resultat. Metoderna som användes i studien var; intervjuer, 

litteratur- och dokumentstudier, beräkningar och fältstudie. Dessa presenteras 

nedan. 

 

3.1 Intervjuer 

Intervjuer utfördes för att ge en förståelse för de möjligheterna som finns inom 

företaget för att utveckla arbetet med logistiktjänsten inbärning och 

tredjepartslogistik samt för att skapa en uppfattning om hur de som arbetar med 

projektet upplever att det skulle påverka arbetsplatsen. 

 

Intervjuerna delades upp i omfattande intervjuer och mindre omfattande intervjuer. 

De omfattande intervjuerna genomfördes med projektledning och logistiker. Detta 

resulterade i att fyra stycken intervjuer utfördes. Genom att utföra intervjuer med 

personer i olika befattningar så var det möjligt att få en övergripande insyn i hur 

arbetet med inbärning och tredjepartslogistik fungerar. Mindre omfattande 

intervjuer genomfördes med yrkesarbetare, en av skolans rektorer samt tredje man. 

Detta resulterade i att 11 kortare intervjuer genomfördes. Via detta gavs en inblick 

hur fler parter upplever resultatet av olika logistiklösningar. 

 

Intervjuerna har utförts anonymt och röstinspelning har upptagits under 

intervjutillfället för att transkriberas till rapporten. Samtliga ljudinspelningar 

raderas efter godkännande av examensarbetet från Högskolan Dalarna. 

 

Inför intervjutillfället skickades ett informationsblad samt intervjufrågorna ut till 

några av informatörerna för att de skulle få möjlighet att förbereda sig inför 

intervjun. Informationsbladet gav en kort sammanfattning av examensarbetet samt 

information om hur personuppgifter och röstinspelningar ska hanteras, se bilaga 1. 

Genom att frågorna skickades ut i förväg gav det möjlighet för de utvalda 

informatörerna att förbereda sig, vilket kan leda till mer tillförlitliga och 

välgrundade svar. Detta ger mer trovärdighet för studien.  

 

Intervjuerna är semistrukturerade vilket innebär att förbestämda frågor har frågats 

under intervjun men att obestämda följdfrågor har uppkommit under intervjuerna.  
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Stickprovsintervjuer utfördes under fältstudietillfället till förbipasserande tredje 

man. De tillfrågade var endast vuxna. Personerna fick en kort beskrivning av 

undersökningen och ombeds att delta. Inga namn togs under intervjun. Den enda 

informationen av värde gäller vad den intervjuade har för koppling till skolan eller 

området. Frågorna syftar till att få en bild av vad allmänheten kring arbetsområdet 

tycker om den trafik som uppkommit på grund av byggprojektet. Målet var att 

förstå hur trygga dessa människor känner sig inom området under byggnadstiden 

och även få deras åsikt om kvällstidsaktiviteter på arbetsplatsen.  

 

3.2 Litteratur- och dokumentstudie 

Litteraturstudie och dokumentstudie utfördes för att samla in den information som 

inte gick att få fram via intervjuerna eller fältstudien. Litteraturen bygger på 

tidigare undersökningar och forskning såväl som data och information från 

Skanskas interna informationslagring. Informationen söktes efter via böcker, 

Google, DiVa. Referenser samlades sedan i referenslistan i slutet av rapporten. 

Dokumentstudien bygger på interna handlingar från Projekt A. Dessa bifogas inte i 

denna rapport av sekretesskäl. 

 

Litteraturstudien gav en djupare förståelse för logistikmetoderna inbärning och 

tredjepartslogistik samt byggbranschens framtida utmaningar med 

klimatneutralitet. 

 

3.3 Beräkningar 

Beräkningar utfördes för att få fram den ekonomiska lönsamheten med 

logistiktjänsten inbärning. Dessa beräkningar framtogs i Excel och består av 

överslagsberäkningar. Beräkningar upprättades för tre olika moment. Dessa 

fördelades därefter i två olika beräkningsfall där det ena fallet visar beräkning vid 

användning av extern inbärning, och det andra fallet där man inte tillämpat detta 

tillvägagångssätt.  

 

Beräkningarna bygger på mätdata och observationer från fältstudien, 

dokumentstudier samt sammanställda svar från intervjuerna.  

 

Löneskillnader mellan yrkesarbetare och inbärningspersonal redovisades och 

jämfördes i en tabell. Detta används sedan för att göra överslagsberäkningar.  

 

Utifrån fältstudiens mätningar och tidtagningar beräknas en medelhastighet fram. 

Beräkningen av medelhastigheten utgår ifrån hur lång tid det tar för en 

yrkesarbetare att gå och hämta och lämna material en viss sträcka. Sexton olika 

tidtagningar väljs slumpvis ut från tabellen. Sträckan divideras med tid (Sträcka i 

täljare, tid i nämnare) och hastigheten blir i meter per sekund. Dessa hastigheter 

adderas samman. Summan divideras sedan med antal mätvärden, 16, för att få 
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medeltalet 1,066m/s. För att få denna hastighet till km/h, som är en vanlig enhet 

vid angivelse av hastighet, multipliceras hastigheten i m/s med 3,6. Då fås 

medelhastigheten till 3,84 km/h. Medelhastigheten används sedan för att räkna ut 

kostnaden för materialhämtning per meter gångsträcka. 

 

Gångsträckan för materialupplagen på vardera våningsplan har beräknats genom 

att ta fram ett medelsträcka för samtliga gångsträckor på det våningsplanet. För 

yrkesarbetarna har medelsträckan för plan 1 uppmätts från det största utvändiga 

materialupplaget, enligt APD-plan, och till samtliga invändiga materialupplag 

enligt planritning. För inbärarna så har medelsträckan beräknats från där 

transportörerna lossar materialet, enligt APD-plan, och till samtliga invändiga 

materialupplag. Detta förutsätter att inbärning och leverans av material sker 

samtidigt. Vid plan 2 har både yrkesarbetarnas och inbärarnas medelsträcka 

beräknats från en lektionssal i nordöstra hörnet av byggnaden. Detta eftersom man 

har planerat att lyfta in allt material till plan 2 genom ett av de stora fönstren i ett 

klassrum och ut till samtliga materialupplag enligt planritning. 

 

Beräkningarna har tagit hänsyn till eventuella väntetider som kan uppstå när 

materialhantering sker dagtid, det involverar bland annat väntetider av fordon, 

maskiner, bygghissar och framkomlighet. Vid extern inbärning slipper Skanskas 

egna yrkesarbetare dessa väntetider och kan därmed fortsätta att producera. 

Inbärning av det externa företaget begränsas också av dessa väntetider under 

dagtid. Under kvällstid har inbärarna istället fri tillgång till arbetsplatsen och 

slipper därmed eventuella väntetider. Väntetiderna dagtid beräknas till 20% av 

arbetstiden enligt tidigare forskning i kapitlet Teori, se rubrik 2.2.2. 

 

I beräkningarna har kostnadspålägg för yrkesarbetare gjorts i de beräkningsfall där 

extern inbärning inte tillämpas; detta eftersom yrkesarbetarna inte kan producera 

samtidigt som de hanterar material. Detta har tolkats som förlorad tid vilket sedan 

har värderats som en extra kostnad för projektet eftersom “tid är pengar”. Därmed 

görs ett kostnadspåslag på en halv timkostnad för yrkesarbetaren. 

 

En kostnad för överlämning till inbärningsföretaget tas också med i beräkningarna. 

Detta eftersom en arbetsledare måste lämna över eventuell viktig information om 

vart materialet ska placeras eller liknande till arbetsledaren för det externa UE-

företaget innan inbärningen kan påbörjas. Överlämningstiden beräknas till 15 

minuter enligt erhållna resultat från intervjuer. 

 

Beräkningar utfördes i två olika fall för varje undersökt moment där fall 1 

innefattar att yrkesarbetarna själva sköter all materialhantering och fall 2 innefattar 

att ett externt UE-företag sköter alla inbärning. Vid fall 1 multipliceras 

yrkesarbetarnas timkostnad per meter gångsträcka med medelgångsträckan och 

antal materialförflyttningar. Detta utfördes för vardera våningsplan som sedan 
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adderades tillsammans med de övriga kostnaderna för eventuellt väntetid och 

överlämning för att få fram en totalsumma för fall 1. Likvärdiga beräkningar 

utfördes för fall 2 men istället användes inbärarnas timkostnad. 

 

Utifrån dessa två fall användes vardera summa för att beräkna en eventuell 

besparing i % för det enskilda momentet. När en besparing beräknats för samtliga 

moment jämfördes procentsatsen för att se om det fanns någon allmängiltig 

besparingen oavsett moment. 

 

 

3.4 Fältstudie 

Fältstudie genomfördes vid Projekt A. Observationer och mätning genomfördes 

och utvärderades därefter. Fältstudien utfördes vid två förmiddagar under 

arbetsdagar när byggproduktionen var aktiv. 

 

Mätningen utfördes på hur många personer och fordon från tredje man som 

passerade “forskaren” under en viss tidsperiod. Tidsperioden var mellan klockan 

07:45 och 08:15; den tid då flest elever anländer till skolan. Eftersom studien 

innefattade två ”forskare” avmättes två separata platser under denna tidsperiod. 

Platserna som valdes var aktuella punkter inom skolområdet på grund av att det 

vid dessa framfördes byggtransporter. Mätningen syftar till att ge en bild av hur 

många av tredje man som rör sig inom området vid en rusningstid. Det som mättes 

var antal gående och cyklister samt antal motorfordon. Resultat angavs i “stycken 

människor” och “stycken bilar”.  Mätningen utfördes under dag ett. 

 

Observationer som utfördes var passiva, direkta observationer. Det innebär att 

“forskaren” inte själv deltog i produktionen eller integrerade med yrkesarbetarna 

utan endast närvarade vid platsen (Vetenskaplig Metodik, sida 144).  

 

Observation på Område 2 utfördes inne på arbetsområdet. En arbetsledare deltog 

som guide under besöket och diskuterade då upplagsplatsen och deras arbete. 

Foton togs på arbetsplatsen för att ge en bild av hur upplagsytor kan se ut på en 

arbetsplats. Observationen på området utfördes under dag ett.  

 

Observationen på Område 1 utfördes på momenten: lägga ut cellplastskivor, lasta 

på och lossa cellplastbunt från en lastmaskin samt lägga ut och lyfta på plats, lägga 

armeringsjärn och armeringsnät. Under observationen utfördes tidtagning på hur 

lång tid momentens delmoment tog. Metoden användes för att förstå hur 

materialhanteringen såg ut på byggarbetsplatsen. Resultaten angavs sedan i 

tabellform. Resultaten användes senare till beräkningen.  Observation och 

tidtagning på området utfördes under dag ett och två.  
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I samband med observationen vid Område 1 utfördes dessutom 

stickprovsintervjuer med förbipasserande tredje man. Forskarna utförde 

observationen utanför det inhägnade arbetsområdet. Metoden användes för att få 

spontana svar från flera olika personer. Detta utfördes för att få en inblick i hur 

tredje man ser på byggtransporterna i området. Tio vuxna personer som passerade 

på vägen utanför arbetsområdet tillfrågades om att delta i en kort intervju med två 

frågor. Sex stycken av de tillfrågade svarade på frågorna. Resultaten redovisar 

personernas svar. Stickprovsintervjuerna utfördes under dag ett.  

 

 

Under fältstudien mättes bredden på de vägar som ligger intill byggarbetsplatserna. 

Bredden mättes med ett 50 meters måttband. Resultaten redovisades i en tabell. 

Karta över området med vägarna markerade läggs också med under resultatet för 

att ge en bild över områdets vägar och aktiva arbetsplatser.  

Fältstudien involverade dessutom fotografering av de omkringliggande vägarna, 

etableringsområdet samt över de olika inhägnade byggarbetsplatserna. 

Fotografering utfördes under dag ett och två.   

 

Antalet byggtransporter till området under fältstudietiden räknades med noteringar 

i den mån det var möjligt. 
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3.5 Avgränsningar 
 

För att begränsa studiens omfång har flera avgränsningar genomförts. Studien 

avgränsas till Projekt A och Skanska Sverige AB. Inga andra arbetsplatser 

undersöks. Intervjuer kommer att ske med personer inom olika yrkesbefattningar 

på Skanska och som har koppling till det aktuella projektet. Utöver det utförs 

intervju med endast en logistiker. Intervjufrågorna innefattar inte frågor om 

arbetsmiljö utöver trygghetsupplevelse inom arbetsplatsen. 

 

Intervjuer utfördes med förbipasserande tredje man om hur de upplever tryggheten 

kring arbetsplatsen. Dessa fick alltså inte förbereda sig för intervjun vilket gör att 

arbetet kring dessa intervjuer förkortas i jämförelse mot övriga intervjuer.  

 

Studien tar inte hänsyn till hur tredjepartslogistik eller inbärning utförs hos ett 

externt företag eller var lagring av varor bör ske för bäst lönsamhet eller 

effektivitet. 

 

Fältstudien utfördes under en arbetsdag och därmed så har inga längre 

observationer av produktionen genomförts. De vägar vid vilka mätningar utförts är 

endast de som är aktiva för produktionen idag och inte för kommande etapper av 

byggnationen. Tidtagning av aktiviteter utförs endast på Område 1. Inga skolbarn 

frågas om trygghetsupplevelse kring arbetsplatsen utan endast vuxna människor 

som går på Väg 2.  

 

Studien avgränsas till att inte ställa frågor till lärare på skolan i separata intervjuer. 

Istället tillfrågas endast skolans rektorer angående trygghetsupplevelse kring 

byggarbetsplatsen. 

 

Beräkningar utförs endast för byggnaden på Område 2 och tar inte hänsyn till 

lossning av leveranser utan endast inbärning. Beräkningarna tar endast hänsyn till 

kvällstidsinbärning då studien endast syftar till att undersöka inbärning kvällstid.  

 

Studien tar inte hänsyn till de begränsningar som kan finnas i området angående 

avsaknad av olika logistikföretag. 
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4. Resultat 

I resultatkapitlet presenteras de resultat som tagits fram utifrån de valda 

metoderna. Här presenteras alltså de erfarenheter som erhållits utifrån intervjuer 

samt resultat från fallstudiens observationer, mätningar och 

överslagsberäkningar. 

 

4.1 Intervjuer 

Sammanställda resultat från samtliga intervjuer med logistiker, projektledning, 

yrkesarbetare och rektor.   

 

4.1.1 Logistiker 

Intervju utfördes med en logistiker från Skanska. Intervjufrågor återfinns i bilaga 2 

och intervjusvar i bilaga 7. Här nedan följer en sammanfattning av intervjusvaren 

från Intervjuobjekt 1. 

 

Hur skulle du beskriva tredjepartslogistik och inbärning? 

 

Tredjepartslogistik innebär hur man ska materialförsörja sig till projektet och hur 

ska man leverera allt material till projektet. En central funktion inom 

tredjepartslogistiken är terminal. En terminal har hög omsättning av material och 

allt som levereras till terminalen har ett bestämt utleveransdatum redan innan 

materialet anländer till terminalen till skillnad från ett vanligt lager. Terminalen 

agerar en form av buffert för projektet och är mer flexibel för att ta emot 

leveranser än vad man är ute på projektet. Det räcker att materialet och 

leveranserna kommer två dagar innan det är planerat att levereras till projektet men 

snittet ligger på fem dagar. Detta gör så att man blir mer flexibel med leveranserna 

och att själva byggprojektet inte påverkas ifall leveranser kommer för tidigt eller 

för sent från leverantör eftersom man har marginal innan materialet ska levereras 

ut till produktionen. Terminal möjliggör även att använda sig av “the last mile” 

vilket innebär att man kan få mer precisa leveranser till arbetsplatserna genom att 

de kommer rätt dag, rätt tid och med rätt slags lastbil; vilket inte alltid är möjligt 

om leveranserna kommer direkt från leverantör/transportör till arbetsplatsen. Rätt 

lastbil innebär att det kan finnas längd, vikt eller tidsbegränsningar på vägarna in 

till arbetsplatsområdet vilket man då kan uppfylla om man “själv” väljer vilken 

lastbil som ska leverera från terminal till arbetsplatsen. Dessutom kan man välja en 

lastbil som har rätt lossningsförutsättningar och exempelvis kan lastas av uppifrån, 

från höger eller från vänstersidan beroende på hur APD-plan ser ut och hur trång 

arbetsplatsen är. Terminal ger också möjlighet att bromsa leveransen ut till 

projektet om man inte kan ta emot material; vilket man inte kan göra om det 

kommer direkt från transportör då dessa inte har möjlighet att lagerhålla varor åt 

byggprojektet vilket en terminal har möjlighet till. 
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Inbärning innebär att man köper en tjänst av ett UE-företag som hanterar material 

från lossnings- eller uppställningsplats till monteringsplatsen. Det finns olika 

former av upphandling för när UE-företaget tar vid. Ibland används tjänsten endast 

för att fördela material som redan finns på ett våningsplan och ibland används den 

till hela processen från lossning av leverans och inbärning av material in i 

byggnaden.  

 

Vilka möjligheter ser du att det finns för att utöka andelen samlastade transporter 

till Skanskas projekt i Sverige? Ger logistikmetoden inbärning bättre 

förutsättningar för att använda sig av samlastade transporter? 

 

Den intervjuade anser att svaret på denna fråga är både ja och nej. I många fler 

projekt använder man sig av samlastning till terminal jämfört med inbärning. Det 

finns olika sorters inbärning men två av de vanligaste är:  

-   Inbärning i direkt anslutning till att materialet levereras så att det blir 

som en del av leverans.  Istället för att leverans avslutas när materialet är 

lossat från lastbil så slutar leverans när materialet står på rätt våningsplan 

och rätt plats. 

-   UE som en resurspool som sköter materialhantering och förflyttningar 

på arbetsplatsen. En fast resurs som används till lite blandade 

materialhanteringar och materialförflyttningar och tillämpas bäst vid riktigt 

stora projekt. 

Logistiskt sett så talar inbärning för att göras sen eftermiddag eller tidig kväll 

eftersom man har massa andra aktiviteter under en vanlig produktionsdag som då 

inte blir störda av materialhantering och materialförflyttning. Om man ska ha 

kvällstidsinbärning så bör leveranser ske i samband med att inbärning påbörjas 

eftersom man inte vill ha leveranser på morgonen till arbetsplatsen för att 

materialet sedan ska stå någonstans under hela dagen innan det ska bäras in 

kvällstid. För att kunna planera leveranser till arbetsplatsen under eftermiddag eller 

kvällstid så måste man använda sig av terminal. Detta eftersom 75-80% av allt 

byggmaterial i normalfallet levereras på förmiddagar och cirka 60% av dessa 

levereras redan innan klockan 10:00 på byggarbetsplatsen; om det levereras via 

extern transportör och inte via terminal. Leveranser av varor bör därför ske i direkt 

anslutning till att inbärning påbörjas för att få ett effektivt logistikflöde. Dessutom 

reduceras antal transporter till byggprojektet med cirka 80% om man använder sig 

av terminal. 

 

Har ni tidigare sett fördelar ur ett klimatperspektiv av att använda sig av 

samlastade transporter till terminal? 

 

Enligt den intervjuade så har man till en viss del sett fördelar ut klimatperspektiv 

och menar på att man genom att använda sig av terminal och “The last mile” ser 
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lokala fördelar ur ett klimatperspektiv; eftersom man kan minska antalet lastbilar 

de sista kilometrarna till byggprojektet. Bullernivån minskas också ifall det 

kommer en lastbil istället för tolv lastbilar till projektet; vilket också kan ses som 

en positiv klimateffekt för tredje man. Den största fördelen ut klimatperspektiv blir 

för tredje man med minskad bullernivå. Detta eftersom det minskade utsläppet 

genom “the last mile” ger förhållandevis små klimateffekter. Den intervjuade anser 

också att terminal i teorin möjliggör att man kan vara mer flexibla i 

leveransprecisionen vilket i sin tur möjliggör för leverantören eller transportören 

att kunna transportoptimera sina egna resurser. Detta bidrar till 

transporteffektivitet av transportörens leveranser till terminal vilket minskar 

klimatpåverkan. 

 

Vart används metoden inbärning på Skanska i Sverige? Kan man se någon 

koppling mellan de projekt där man använt sig av inbärning? 

 

Inbärning används idag mest vid bostadsproduktion och vid större projekt. UE-

företagen som säljer dessa tjänster befinner sig oftast i större städer i dagsläget 

vilket bidrar till att man kanske inte använder sig av inbärning på projekt som 

ligger långt ut på landsbygden. Eftersom man då tvingas betala UE-företaget för 

inställningstiden det tar för dem att ta sig till projektet. Dessutom så har man ofta 

större ytor att tillgå på projekt på landsbygden och lokala kontakter som kan 

användas vid behov vilket också minskar behovet av att köpa tjänsten för 

inbärning.  

 

Har man i något projekt specifikt använt sig av metoden inbärning kvällstid? Om 

ja; Varför valde man att göra så där?  

 

Inbärning kvällstid används för att minska störning och påverkan kring ett projekt 

vid normal arbetstid. Om det är trångt på arbetsplatsen eller om man har relativt få 

yrkesarbetare är det vanligare att man bestämmer sig för att använda sig av 

tjänsten inbärning. Varför man väljer just kvällstidsinbärning beror på att man 

redan bestämt sig för att använda sig av tjänsten inbärning och detta kan då lika 

gärna ske efter ordinarie arbetstid. Frågan blir istället om inbärning ska ske dagtid 

eller kvällstid och inte om man ska använda tjänsten eftersom det redan har 

beslutats. 

 

Vilka för-och nackdelar ser du med att projekt använder sig av inbärning 

kvällstid?  

 

Intervjuobjekt 1 ser fördelar med detta i form av att trängsel på arbetsplatsen 

minskar vilket leder till att arbetet kan ske mer effektivt. Om man i kombination 

med detta använder sig av en terminal kan man se fler fördelar genom att färre 

transporter leder till minskat buller och störning för tredje man.  



 
 

29 

 

 

Kring frågan förs en framläggning kring vad som är viktigt kring 

kvällstidsinbärning. Det ena är att det är viktigt med en bra planering och 

arbetsberedning av inbärarnas arbete och detta kan behöva ske i hög 

detaljeringsgrad i somliga fall. Man måste ge de man tar in för jobbet bra 

möjligheter till att utföra ett bra arbete. En risk med kvällstidsinbärning är att det 

under denna tid inte finns någon från ordinarie arbetsstyrka på plats att ställa 

frågor till. Därav den noggranna planeringen. Vad som måste planeras för är bland 

annat; vilken utrustning behöver de, är det rent och fritt i trappor, hissar och där 

materialet ska placeras samt var emballage ska placeras och sorteras.   

 

Den andra aspekten som Intervjuobjekt 1 tar upp är den kring säkerheten på 

byggarbetsplatsen. Inbärarna måste gå en säkerhetsintroduktion innan de får börja 

utföra sitt arbete på byggarbetsplatsen. Dessutom måste behörigheter kontrolleras. 

Om något händer när de utför sitt uppdrag måste man kunna säkerställa att de 

rapporterar incidenten eller skadan. Det kan handla om att material gått sönder 

eller att en vägg råkat bli repad. Därav måste arbetsberedningen innehålla 

information om hur avvikelserapportering ska ske. Dagen efter måste arbetet 

kontrollera så att avvikelser uppmärksammas i tid för att undvika tjafs.  

 

För att systemet ska fungera bra behövs alltså god planering från projektledningen. 

Säkerheten för människor och material måste fungera men även rapporteringen 

kring avvikelser samt avsyningen av företagets utförda arbete.  

 

Hur fungerar tjänsten inbärning rent praktiskt idag? Finns det företag som både 

levererar varor och bär in på plats?  

 

Om företaget köper inbärning idag köps det oftast som ren inbärning; alltså inte 

terminalisering, transport och inbärning utan bara just inbärning. En viktig fråga i 

sammanhanget är att om någon ska utföra ett arbete på en byggarbetsplats måste 

denne tillhöra rätt kollektivavtalsområde. En transportör som har en terminal eller 

ett företag som har en terminal och lastbilar är ofta organiserade med sin personal 

under “Transport”. På byggarbetsplatsen gäller byggnadsavtalet och inte 

transportavtalet. En elektriker eller ventilationsarbete har också egna 

kollektivavtalsområden men de synkar med “Byggnads” och därför uppstår inte 

problemet i fall som dessa. Skanska kan alltså inte köpa in tjänsten inbärning från 

en transportör med kollektivavtal inom transport. Det finns dock undantag men 

dessa skiljer sig regionalt. Systemet blir krångligt och Intervjuobjekt 1 medger att 

det kan vara svårt att hålla koll på spelreglerna. För att använda tjänsten inbärning 

måste man därför ha full koll och ställa frågan till Byggnads regionalt för att det 

ska gå rätt till. I nuläget är målet att diskutera detta med Byggnads för att försöka 

komma fram till en bättre och tydligare lösning.   
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Hur lång tid, per arbetsdag, behöver projektledningen generellt lägga på att 

planera och samordna tjänsterna från logistikföretaget?  

 

Det är, enligt Intervjuobjekt 1, en svår fråga att svara på exakt hur lång tid 

planeringen tar. Till att börja med fungerar det så att logistiker från företagets 

logistikgrupp assisterar projekten som supportfunktion men inte som resurs. Det 

innebär att det är projektledningen själv som utför planeringsarbetet till 

inbärningsföretaget. Vad som alltid måste göras vid en beställning är mängdning 

av material, avrop och leveransbevakning. Denna planering sker alltid; skillnaden 

om man använder sig av terminal och inbärning är att planeringen måste göras 

tidigare på grund av att man förlänger ledtiden 2-7 dagar. När avrop och 

bekräftelser är klara och en leveransplan finns uppdaterad behöver den ansvarige 

inte göra något mer. 

 

Ett exempel läggs också fram som handlar om att Skanska idag använder sig av 

DHL som största leverantör kring samlastningslösningar. Här är det DHL som 

sköter leveransbevakningen från Skanskas leverantörer. Om allt flyter på och 

varorna kommer in till terminalen, allting är packat och märkt som leveransplanen 

säger; då kommer varorna på rätt dag, på rätt tid, på rätt lastbil. Arbetsledare, som 

ansvarar för detta på projektet, sparar tid på att gå genom terminal med sitt 

material.  

 

Den tid som läggs kring inbärningsföretaget innefattar ett startmöte med en 

representant från inbärningsföretaget samt säkerhetsintroduktion till samtliga som 

ska bära in material till byggarbetsplatsen. Oftast sker detta i samband med att 

första uppdraget ska utföras. Enligt Intervjuobjekt 1 handlar det alltså om en 

investering. Man sparar väldigt mycket tid via detta. Bara genom att använda sig 

av en terminal spar mycket tid och materialhanteringen kan bli ett mindre 

störningsmoment ifall det är yrkesarbetarna själva som måste ta emot leveransen. 

Snittet på kostnaden för att lossa en lastbil är 5000 kronor. Detta är oberoende av 

lastbilens storlek och gäller därför från en pall till 52 pallar. Många 

logistikkostnader kopplade till lossning och materialhantering är dock dolda 

kostnader. Man måste alltså se vad det är man faktiskt sparar genom att använda 

denna typ av tjänster eftersom ingen kan säga exakt hur stor den ekonomiska 

besparingen blir. För tillfället utförs en tidsstudie på hur lång tid hanteringen av 

transporter och material tar för att kunna få fram hur mycket tid man sparar. Tiden 

kan sedan användas till annat, som att producera det som ska produceras. Ett 

exempel från ett referensprojekt läggs fram där man minskat antalet leveranser 

från cirka 325 stycken till 28 stycken genom att använda sig av en terminal. 

Följden blev tydlig om att en hel del tid sparades in. Det hela är en pedagogisk 

utmaning. 
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En reflektion som framgår är att använda sig av inbärning är som att använda sig 

av vilken annan UE som helst. Övriga UE får ritningar, underlag, planeringsmöten 

och startmöten. Det är dock vanligt att man ser att inbärningen är en så pass enkel 

sak att man blir lite slarvig. Ser man det dock som en annan UE och planerar 

arbetet därefter kan också bra resultat erhållas. 

 

Vad kostar det att använda sig av ett logistikföretag som både levererar och bär in 

varor? (Generellt/medelvärde). Vad ligger timkostnaden per inbärare på?  

Baserat på avtal som finns idag ligger inbärarnas löner mellan 300 - 470 kronor 

per timme(kr/h). I snitt uppskattas 350 kr/h. En reflektion är att de dyrare företagen 

insett sitt värde och i ett exempel nämns också att man i ett fall haft egna maskiner 

och förare inom företaget. Folk lär sig sitt yrke vilket även gäller när det handlar 

om att bära in material. En van inbärare gör ett arbete mycket effektivare än en 

ovan. Om vana inbärare utför sitt arbete kvällstid när inte andra finns där kan 

arbetet ske mycket snabbare än om yrkesarbetare hade utfört samma arbete under 

sin arbetsdag. Det är också viktigt att nämna att det finns både fördelar och 

nackdelar med att yrkesarbetare utför inbärningen av material. En fördel är att de 

får arbetsrotation och en större variant av uppgifter. Nackdelen är däremot att det 

kan vara ett störningsmoment att behöva vänta på transporter eller på annat sätt 

behöva gå ifrån sin arbetsuppgift för att sköta materialhantering. Där, igen, syns 

fördelarna i att använda sig av en terminal eftersom hantering av leveranser blir 

mycket effektivare och snabbare om de kommer på en exakt tid. Man måste titta 

på hur mycket tid man sparar in genom att använda sig av inbärare tillsammans 

med kostnaden för att man behöver planera lite mer samt väga in hur 

yrkesarbetarnas kvalificerade kompetenser nyttjas.  

 

4.1.2 Projektledning 

Intervjuer utfördes med tre stycken personer i olika befattningar inom 

projektledningen på Projekt A. Intervjufrågor återfinns i bilaga 3 och intervjusvar i 

bilaga 8, 9 och 10. Här nedan följer en sammanfattning av de intervjuades svar. 

 

Hur många transporter kommer uppskattningsvis att komma till arbetsplatsen 

under en arbetsvecka? (Vid full produktion) 

 

Vid full produktion uppskattar projektledningen att det kommer mellan 1-5 

stycken transporter per dag vilket motsvarar 5-25 stycken transporter per vecka. 

Det finns olika typer av transporter och leveranser som kommer till arbetsplatsen. 

De större transporter sker väldigt varierat, beroende på vilken fas i produktionen 

man är i. Vissa veckor kan det komma en större transport till arbetsplatsen medan 

det andra veckor kan komma upp mot fem stycken större transporter. De små 

transporterna kommer oftast med leveranser på paketnivå och dessa transporter 
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kommer minst 1 gång om dagen. Totalt kommer cirka 10-15 kartonger till 

arbetsplatsen med diverse material varje dag. 

 

Hur mycket tid uppskattar du att en yrkesarbetare lägger på hantering av material 

under en arbetsdag? (Inklusive lastning och lossning, bära runt, flytta och/eller 

leta efter material) 

 

De intervjuade uppskattar att yrkesarbetarna lägger 1-1,5 timmar per arbetsdag på 

materialhantering. Vid leveranser kan en yrkesarbetare behöva lägga ytterligare en 

timme för att hjälpa till vi lossning av material. Intervjuobjekt 3 menar på att det är 

väldigt individuellt beroende på hur väl yrkesarbetaren planerar inför sin 

arbetsdag.  

Har du någon gång känt dig otrygg på arbetsplatsen på grund av att det kommer 

många leveranser? Varför?  

 

Ingen av de intervjuade har någon gång känt sig otrygg på arbetsplatsen för egen 

del. Intervjuobjekt 4 lyfter fram en förståelse för att tredje man kan uppleva 

området som otryggt eftersom det är stora transporter som kommer till området.  

Intervjuobjekt 2 ger en förklaring till varför de själva ofta inte känner sig otrygga 

på arbetsplatsen. Det beror på att de är noga med att man ska få ögonkontakt med 

förare när man närmar sig fordonet oavsett om det gäller en lastbil, lastmaskin 

eller grävmaskin till exempel. Såväl Intervjuobjekt 2 som 3 lyfter fram fördelen 

med att ha en “indragen inkörningsport”. Arbetsplatsen är i övrigt stängd vilket 

innebär att transporten måste ta sig in genom porten; vilket den gör genom kontakt 

med exempelvis en arbetsledare. Arbetsledaren kan då kontrollera att lasten är så 

som den är beställd. Transporten kan sedan släppas in efter en kort genomgång om 

vart den ska åka någonstans på arbetsplatsen. På så sätt vet förare vart de ska och 

arbetsplatsen upplevs som trygg. Intervjuobjekt 3 lyfter också att de är duktiga på 

leveransplaneringen samt att motarbeta att risker uppstår genom att ha avsedda 

avspärrade områden för lossning där ingen får befinna sig.   

 

Har du tidigare jobbat i ett projekt där man använt sig av att inbärning utförs av 

ett externt företag? Om ja; hur lång tid skulle du uppskatta att planeringen tar per 

arbetsdag? 

 

Intervjuobjekt 2 och 3 har jobbat med planerad inbärning utfört av UE-företag i 

tidigare projekt. Båda upplevde att planering för ett externt inbärningsföretag tog 

lika lång tid som för vanliga UE-företag i projektet. Intervjuobjekt 3 menar på att 

man i början kan behöva lägga mer tid på planering för att få det att fungera bra, 

men efter det så behöver man knappt lägga någon tid alls på planering för 

inbärningen.  
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Hur ställer du dig till att lägga mer tid på planering för att samordna ett 

logistikföretag som bär in materialet kvällstid? Motivera! 

 

Intervjuobjekt 2 är snabb med att påpeka att man sparar tid genom att använda sig 

av inbärning. Personen anser att om man lägger en timme på att planera så sparar 

man tre timmar till annat istället tack vare att det blir inbärningsföretaget som får 

lösa eventuella problem med själva inbärningen. Detta efter att projektledningen 

gjort en bra och informativ planering som skapat förutsättningar för inbärarna att 

göra ett bra jobb. Därefter behöver projektledningen inte lägga tid på att lösa 

materialhanteringen.  

 

Intervjuobjekt 3 lyfter skillnaderna mellan olika projekt och vart dessa projekt 

finns. Personen menar att det i större städer är vanligt att man använder sig av 

inbärning men att det inte är vanligt “här i Dalarna”. Här gör Skanskas egna 

yrkesarbetare en större variation av jobb för att fylla ut arbetstiden. Det hela 

sammanfattas i att inbärning kan vara bra så länge det är motiverat att använda det 

i ett visst projekt. Som exemplet Projekt A menar Intervjuobjekt 3 att man kan 

komma att behöva leja bort arbete för att Skanskas egna yrkesarbetare ska göra det 

de är bäst på. Planering är sedan pengar och tid säger personen. Utöver det anser 

inte personen att den extra planering som krävs tar så lång tid. 

 

Intervjuobjekt 4 är positivt inställd på att lägga mer tid på planeringen med 

förutsättningen att de egna byggarbetarna då får göra det de är bra på och inte 

flytta material.  

 

Vilka för-och nackdelar ser du med att använda sig av att inbärning utförs av ett 

externt företag? 

 

Alla intervjuade anser att en stor fördel med att använda sig av ett externt 

inbärningsföretag är att rätt resurser och kompetens kan användas på rätt plats. Att 

snickarna kan ägna sig åt sina huvudsakliga arbetsuppgifter medan inbärarna bär in 

materialet är ännu en fördel. Detta frigör tid för andra aktiviteter i produktionen 

och gör så att man får mer produktion av varje arbetad timme av 

yrkesarbetarkåren; vilket ger en effektivare produktion i slutändan.  

 

Nackdelarna med att ha inbärning utförd av ett externt UE-företag är att man har 

sämre koll på materialet ifall det blir någon skada under förflyttningen. Samt att 

det är ytterligare en resurs som kostar pengar, så det gäller att man har full 

beläggning för det UE-företaget. 

 

Överlag är de intervjuade överens om att de ser mer fördelar med inbärning än 

nackdelar; förutsatt att det är väl motiverat för projektet att använda sig av 

inbärning.  
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Påverkas tidplanen av att använda sig av ett inbärningsföretag? Isåfall hur?  

 

Alla intervjuade anser att tidplanen kan påverkas positivt genom att använda sig av 

ett externt inbärningsföretag. Detta gör så att man kan använda fler av dygnets 

timmar till att producera vilket kan korta ner sluttiden.  

Intervjuobjekt 4 anser också att inbärning kvällstid kan ge en bättre arbetsmiljö för 

yrkesarbetarna eftersom det leder till färre transporter dagtid på arbetsplatsen. 

 

Upplever du att projektets upplagsplats(er) är tillräckliga för att förvara de 

material som levereras utan att området blir för trångt? 

 

Alla intervjuade anser att upplagsplatsen vid område två är tillräckligt för att 

förvara materialet. Området har en öppen, plan yta att lägga materialet på. 

Intervjuobjekt 2 och 3 lyfter att det kommer att finnas stora platser att förvara 

material på invändigt i byggnaden eftersom det är en skola; vilket innebär relativt 

stora och öppna ytor. Intervjuobjekt 4 nämner även att platsen är tillräcklig för att 

ta in transporter, lossa material på ett säkert sätt och sedan förvara materialet på. 

Intervjuobjekt 3 nämner dock en risk med för stora upplagsytor eftersom det är lätt 

hänt att man tar dit för mycket material som då riskerar att förstöras och bli 

fuktskadat. Det gör att man ibland väljer att inte köra fulla lass på lastbilarna. 

Egentligen, menar personen, ska de undvika att ta dit för mycket material för att 

det mesta är fuktkänsligt. Intervjuobjekt 4 berättar att Område 1 skiljer sig från 

detta område på grund av att Område 1 har tre små upplagsytor istället för en 

sammanhängande yta som de är vana vid. Här tar det tid att flytta material mellan 

ytorna och det är ett tidskrävande arbete med att städa en upplagsyta för att kunna 

arbeta på ytan igen. Rent utrymmesmässigt är det en dum arbetsplats.  

 

Hur sker samordningen av leverans och hantering av material idag? 

 

Intervjuobjekt 4 berättar att Projekt A har en leveranskalender. Här ska 

underentreprenörerna fylla i om de har större materialleveranser så att alla kan se 

när dessa leveranser kommer. Detta gör att det inte behöver utföras okända 

lossningar, man vet vad det är som kommer och man kan planera så att lossningen 

sker på ett säkert sätt. Utöver det ska transportföretaget skicka en avisering till den 

som beställde materialet en timme innan leverans. Det möjliggör för att ringa in en 

lastmaskin till arbetsområdet så att lossningen kan ske på ett bra sätt. I senare 

skede kommer det också att finnas leveranssamordnare på projektet som 

kontrollerar leveranserna innan de kommer in på arbetsområdet och lossas av. 
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Oftast är det arbetsledaren för ett arbetsområde som tar hand om 

materialhanteringen.  

Intervjuobjekt 3 och 4 säger att man gjort samköp och då samordnat vissa varor 

som cellplast. Då beställs fulla bilar och släp för att minska transportkostnaderna. 

Intervjuobjekt 3 säger att man alltså samordnar när de som beställer material ser att 

man inte får en full bil med material och ser därför över leveranserna till det andra 

området som man inte tittat på och ser om man kan samköpa för att nå en högre 

fyllnadsgrad. Utöver det har de ingen strukturerad samordning med möten varje 

vecka eller månad utan man gör detta när behovet förekommer.  

Intervjuobjekt 2 nämner också att det kan finnas risker med att samordna för 

mycket på grund av att de olika arbetsplatserna (Område 1 och 2) ligger så nära 

varandra och material då riskerar att hamna fel. 

 

Hur många yrkesarbetare måste generellt gå ifrån sitt arbete för att hjälpa till vid 

lossning av material vid leveranser. Kan detta skapa oro för huruvida de hinner 

med sitt eget arbete på utsatt tid (följa tidplan)? 

 

Generellt så är det arbetsledaren som är leveranssamordnaren och ska vara med 

och ta emot leveranserna så att yrkesarbetarna ska slippa avbryta sitt arbete för att 

ta emot leveranserna men det händer ibland att yrkesarbetarna tvingas hjälpa till 

vid leveranser ändå. Man har även en hjullastare som man ringer in tillfälligt för 

att hjälpa till vid lossning av leveranser vilket också gör att behovet av en 

yrkesarbetares hjälp vid lossning minskas. 

Enligt Intervjuobjekt 4 så räcker det med att en yrkesarbetare går ifrån för att ta 

emot leveranser när arbetsledaren inte har möjlighet. Oftast tar det ungefär en 

timme från att yrkesarbetaren lämnar en arbetsuppgift för att ta emot leverans, ta 

hand om material och eventuellt emballage innan den är tillbaka till sin tidigare 

arbetsuppgift. Detta leder till en viss del av produktionsförlust enligt Intervjuobjekt 

4 eftersom det blir en form av ineffektivitet. Det är mycket möjligt att detta kan 

leda till en oro och ett stressmoment för yrkesarbetarna om man redan är i ett 

pressat läge där man jobbar för att hinna klart mot ett delmål.  

Intervjuobjekt 3 påpekar att det kunde vara betydligt “värre” om man hade haft en 

tornkran som skulle hjälpa till vid varje lossning; eftersom man då kan behöva 

avbryta ett helt arbetsmoment för att lossa material vilket kunde ha gett betydligt 

mer väntetider och avbrott i produktionen. I detta projekt anser intervjuobjekt 3 att 

det inte påverkar produktionen så mycket eftersom arbetsledaren och hjullastaren i 

huvudsak ska ta emot och lossa leveranser och att yrkesarbetarna inte behöver göra 

detta så ofta. 
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Hur många yrkesarbetare jobbar i detta projekt?  

 

Intervjuobjekt 2 uppskattar att det för närvarande finns 13 stycken yrkesarbetare 

fördelade på de båda arbetsområdena samt ungefär 10 stycken UE. Intervjuobjekt 

3 berättar att de kommer att hamna i en “svacka” nu vid stomresningen men att de 

efter semestern kommer att arbeta ungefär 10 stycken av Skanskas egna 

yrkesarbetare per arbetsområde. Därefter kommer denna siffra att vara ett 

minimum ett tag framöver. Personen berättar också att företaget försöker anställa 

fler yrkesarbetare för att täcka upp för den ökning av arbete som uppstått i och 

med Projekt A bland annat. Personen lyfter även frågan kring pandemin och 

berättar att man för närvarande utökar etableringen för att få plats med alla på ett 

säkert sätt framöver. Intervjuobjekt 4 uppskattar att det kan komma att bli ungefär 

30 stycken av Skanskas egna byggarbetare på plats vid full produktion. I komplett 

styrka kommer cirka 80 yrkesarbetare (från Skanska och UE) samt 10 tjänstemän 

att vara aktiva i Projekt A. Liksom Intervjuobjekt 3 säger Intervjuobjekt 4 att man 

anställer fler för att täcka upp behovet av yrkesarbetare men tillägger att de 

kommer att behöva jobba med andra företag för att lösa resursfrågan.  

 

4.1.3 Yrkesarbetare 

Intervjuer utfördes med fyra stycken yrkesarbetare på Projekt A. Intervjufrågor 

kan ses i bilaga 4 och intervjusvar kan ses i bilaga 11. Nedan följer en 

sammanfattning av vad de intervjuade svarade på de olika frågorna.  

 

Hur mycket tid uppskattar du att du lägger på hantering av material under en 

arbetsdag? (Inklusive lastning och lossning, bära runt, flytta och/eller leta efter 

material) 

 

De intervjuade upplever att de lägger 2- 4,5 timmar på materialhantering totalt 

under en arbetsdag. 

Har du någon gång känt dig otrygg på arbetsplatsen på grund av att det kommer 

många leveranser/transporter? Varför? 

 

0% av de intervjuade har känt sig otrygga på arbetsplatsen och 100% av de 

intervjuade har aldrig känt sig otrygga på arbetsplatsen på grund av transporter och 

leveranser. 

 

Vad tycker du om att behöva leta, flytta och hantera material? Har du nån gång 

känt det som ett störningsmoment i ditt arbete?  

 

100% av de svarande upplevde materialhanteringen som ett störande moment i sitt 

arbete. 
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 Hade du föredragit att allt material är på rätt plats när arbetsdagen börjar? 

Motivera! 

 

100% av de intervjuade skulle föredra om allt material var på rätt plats när 

arbetsdagen börjar. De anser att det skulle underlätta arbetet genom att det både 

sparar tid och minska slitage på kroppen vid bärning av material. 

 

4.1.4 Rektor F-6 

Intervju utfördes med rektor för år F-6 på skolan på skolan som är aktuell för 

Projekt A. Intervjufrågor återfinns i bilaga 5 och intervjusvar i bilaga 12. Här 

nedan följer en sammanfattning av intervjusvaren. 

 

Har du som ansvarig för elevernas (och personalens) säkerhet känt dig orolig på 

grund av att det passerar materialtransporter kring skolområdet? 

 

Nej. Vi har ett bra samarbete med Skanska med avstämningar varje månad så det 

känns tryggt och planerat. 

   

  

 Skulle du känna att skolområdet blir säkrare om det gick att minska 

materialleveranserna under skoldagen? 

 

Ja, självklart skulle det bli tryggare men det känns inte som att det skulle behövas. 

  

Har föräldrar riktat oro för sina barn på grund av de materialtransporter som 

kommer till byggarbetsplatsen? 

 

Nej. Vi har en bra kontakt med föräldrarna och de får med sig information om när 

det sker förändringar och liknande i god tid.  
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4.2 Fältstudie 

Nedan visas resultaten av fältstudien. Fältstudien utfördes 2021-04-20 klockan 

07:30-11:15 samt 2021-04-21 klockan 08:20-09:40 på Projekt A.  

 

Nedan visas en karta över Projekt A och omkringliggande område med 

beskrivningar för de olika arbetsområdena för Projekt A samt intilliggande vägar. 

 

 
Figur 4: Karta över arbetsområden kring Projekt A  

 

Fullständigt resultat av fältstudie återfinns i bilaga 14. 
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4.2.1 Mätningar 

Mätningar utfördes 2021-04-20 på två separata platser under den tid då flest elever 

lämnas eller kommer till skolan. Den ena platsen var längs med den väg som löper 

utanför etableringsområdet, grind till Område 2 och en av grindarna till Område 1; 

Väg 1. Den andra platsen som valdes ligger nära parkeringar till personal och 

besökande till skolan; Väg 2. Resultatet av de båda mätningarna redovisas i 

tabeller och text nedan.  

 

Väg 1 (Blå) 

Tid: 07:45-08:15 

 

Tabell 1: Mätning över antal passerande på Väg 1 

 

Vad Antal  Kommentar 

Gående + cyklister 48 Varav 15 st klass till 

idrottslektion på 

fotbollsplanen bakom 

etableringsytan. 

Bilar 47 Varav 8st mopeder och 

4st epor. 4st avlämning 

vid korsning till Väg 6.  

Övrigt: Många svänger in mot Väg 5; alltså innan man kommer till området med 

byggarbetsplatser.  

 

Väg 2 (Grön) 

Tid: 07:45-08:15 

 

Mellan kl.7.45- 8.00 passerar flest antal elever. 

 

Tabell 2: Mätning över antal passerande på Väg 2 

 

Vad Antal Kommentarer 

Gående och cyklister 148 Varav ca 20st barn som 

gick från matsalen till 

skolan. 

Elever som kommer via 

buss 

35 De flesta elever som 

kommer via bussen på 

Väg 2 svänger in på Väg 

4 för att ta sig in till 



 
 

40 

 

skolan vilket gör att de 

slipper passera 

byggområdet. 

Bilar 59 Ca 80% av dessa stannar 

för att släppa av barn i 

svängen vid Väg 2. 

Resterande 20% passerar 

bara. 

 

 

Vägbredder: 

I följande tabell 3 presenteras vägbredder på omkringliggande vägar vid Projekt A. 

Samtliga vägar och färger återfinns i figur 4 för tydligare förståelse. Dessa tre 

vägar är de som angränsar närmast byggarbetsområdet och som dessutom 

trafikeras av byggtransporter, se figur 5,6,7 och 8.  

 

Vägarna kring arbetsområdet är tillräckligt breda för att två lastbilar ska kunna 

mötas, detta är konstaterat efter observation. Se vägbredderna i tabell 3.  

 

 

Tabell 3: Vägbredder för de närmast omkringliggande vägarna 

 

Vägnamn Färgmarkering på karta Bredd (m) 

Väg 1 Blå 7,05 

Väg 2 Grön 6,96 

Väg 3 Orange 6,75 
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Figur 5: Väg 1. Område 2 till höger 

 

 

 
Figur 6: Väg 2. Grind till Område 1 till vänster 
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Figur 7: Väg 2. Tillfällig gångbana till vänster. Område 1 till höger 

 

 
Figur 8: Väg 3. Infart till Område 1 till vänster. Parkering till höger 

 

 

Byggtransporter: 

Antalet byggtransporter som uppmättes under fältstudietiden var 20 stycken dessa 

innefattade såväl lastbilar som betongbilar. Två lastbilar kan mötas på vägens 

körbana vid såväl Väg 1 som Väg 2. En del maskiner förflyttades mellan Område 

1 och 2 och var tvungna att transportera sig på Väg 1 för att komma till det andra 

området. 
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Område 1: 

Området observerades utanför arbetsområdet 2021-04-20 kl. 09:35-11:00. På 

arbetsområdet jobbade man med grundläggningen till byggnaden. Gjutning pågick 

under hela fältstudietiden. Fem personer arbetade kontinuerligt med gjutningen. En 

kran lyfte armering på plats, två personer jobbade med att dra elkablar, två 

grävmaskiner var aktiva. Under observationstiden jobbade 19 av 20 personer 

aktivt. 80% av de uppmätta byggtransporterna åkte till detta område. Området har 

tre separata grindar för fordon samt en rotationsgrind.  

 

Ytterligare en observation skedde 2021-04-21 kl.8:20-9:40 och vid det 

observationstillfället fortsatte grundläggningsarbetet med att lägga 

markisoleringsskivor och armera delar av grunden. Följande tidtagningar nedan 

utfördes vid detta observationstillfälle. 

 

Observation och tidtagning av flyttning av material: i detta fall cellplast / 

markisoleringsskivor och armering. Tidtagning av diverse 

materialhanteringsaktiviteter se tabell 4. 

 

Tabell 4: Tidtagning av olika aktiviteter på byggarbetsplatsen 

 

Vad 

(material/aktivitet) 

Sträcka 

(uppskattad) 

Antal man Tid Kommentar 

Markisoleringsskivor 25m 1 st 20 s 2 st skivor 

Markisoleringsskivor 30 m 1 st 30 s 3 st skivor 

Markisoleringsskivor 30 m 1 st 21 s 2 st skivor 

Markisoleringsskivor 20m 1 st 17 s 3 st skivor 

Markisoleringsskivor 10 m 1 st 15 s 2 st skivor 

Markisoleringsskivor 20 m 1 st 20 s 2st skivor 

utan material 35 m 1 st 30 s  

utan material 20 m 1 st 21 s  

utan material 15 m 1 st 13 s  

lossa cellplast från 

lastmaskin 

- 2 st 19 s ta bort lyftstroppar 

hämta najmaskin 30 m 1 st 40 s  
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koppla av 

armeringsnät från 

kran 

- 1 st 19 s  

lyfta armeringsnät på 

plats  

- 2 st 4 min från att kranbil lyfter 

armeringsnätet tills 

att det är bortkopplat 

hämta armering från 

förvaringsplats 

70 m 1 st 2 min tid fram och tillbaka 

för hämtning av mer 

armering  

Gå och hämta 

armering 

70 m 2 st 1 min 10 

s 

 

Bära fram bunt med 

armering 

70 m 2 st 1 min 5 

s 

 

Fixa armering 

(Lägga på plats) 

- 1 st 18 min 

30 s 

 

Naja armering 72 m (Fram 

och tillbaka 

på ca 6 m 

sträcka ) 

1 st 14 min Går böjd.  

Lossning 

cellplastbunt 

- 1 st 35 s Ta bort lyftstroppar 

Lassa på cellplast - 1 st 30 s Ta på lyftstroppar 

Förbereda för 

lastning 

- 1 st 2 min 40 

s 

 

Lassa på 

cellplastbunt  

- 1 st 2 min 19 

s 

Samtal och hjälp av 

förare 

Gå till 

avlämningsplats 

40 m 1 st 2 min Stopp för att se efter 

transporten och se 

vart lasten lämnas 

Lossning - 1 st 20 s Ta bort lyftstroppar 

Gå till lastningsplats 40 m  1 st 25 s  

Förbereda för 

lastning 

- 1 st 13 s   
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Lassa på 

cellplastbunt 

- 1 st 22 s Ta på lyftstroppar 

Gå till 

avlämningsplats 

40 m 1 st 30 s  

Lossning - 1 st 43 s  Ta bort lyftstroppar 

 

 

Under observationen utfördes även sex stycken intervjuer till förbipasserande. De 

tillfrågade var endast vuxna människor men vägen (Väg 2) användes i majoritet av 

skolelever. Eleverna tenderade att i huvudsak gå på körbanan eller längs med 

byggarbetsplatsens stängsel. De vuxna tenderade istället att använda sig av 

gångbanan vid sidan av körbanan. 

 

Område 2: 

Observation utfördes 2021-04-20 inne på arbetsområdet med en av arbetsledarna 

som guide. På arbetsområdet jobbade man med grundläggningen till byggnaden. 

Vid observationstillfället grävdes det för dagvattenledning, material organiserades 

och presenningar veks ihop. 20% av de uppmätta byggtransporterna åkte till detta 

område. Arbetsledaren upplever det som ett stort upplag vid jämförelse mot olika 

projekt från andra orter. Huruvida vissa material kan återanvändas diskuteras. Som 

exempel har man bevarat plastskydd till armeringsjärnen så att de ska kunna 

användas igen.  

 

Området hade en grind för transporter. Denna var fjärrstyrd; vilket ledde till att 

föraren aldrig behövde lämna förarhytten. Grinden var indragen från Väg 1 med 

stängsel på båda sidorna för att förhindra att obehöriga kommer i vägen. 

Rotationsgrind är placerad separat från transportvägsgrinden. Se figur 9. 
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Figur 9: Indragen grind för transporter Område 2. Rotationsgrind till höger 

 

Arbetsledaren berättade att man samordnat leveranser av armering mellan Område 

1 och 2 men ser att för mycket samordning kan leda till problem om förarna inte 

vet exakt vart de ska (finns två ingångar till olika arbetsplatser på Väg 1) och det 

finns risk att man “vinkar till sig fel bil”. För att underlätta arbetet och undvika fel 

har man därför bland annat valt att gjuta platta olika dagar. 

 

Upplagsplats vid etablering: 

Material är belagt längs med stängslet, se figur 10. För tillfället fanns där bland 

annat markisolering; men allt detta låg inte på samma ställe. Presenningar är inte 

hopvikta utan ligger i en hög; arbetsledaren säger att det lätt blir så när man har 

stora upplagsplatser eftersom man då inte behöver tänka på att vara platseffektiv. 

Tält med skjutdörrar finns på upplagsplatsen, se figur 11. Området tjänstgör även 

som parkering till viss del. Ut mot Väg 1 finns en lucka/”kiosk” där mindre 

varuleveranser kan lämnas, se figur 12. 
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Figur 10: Upplag på etableringsytan  

 

 
Figur 11: Materialförvaringstält på etableringsytan. Presenningshög och cellplast 

bredvid  
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Figur 12: Godsmottagningskiosk 

 

 
Figur 13: Karta över området med markeringar för vart varje bild i figur 5-12 är tagna 
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4.2.2 Intervjuer till förbipasserande tredje man 

För att få inblick i hur tredje part ser på transporterna kring området ställdes två 

förutbestämda frågor till sex stycken förbipasserande personer på Väg 2. Frågorna 

står i bilaga 6 och svaren i bilaga 13. De förbipasserande som tillfrågades var 

föräldrar till elever i skolan, lärare på skolan och boende i området. 

 Har du någon gång (sedan projektet började) känt dig otrygg att passera/åka/gå 

på den här vägen på grund av transporter som kommer till byggarbetsplatsen? 

Varför?  

83% av de intervjuade hade inte själva känt sig otrygga kring arbetsplatsen och 

ansåg att det fanns bra anordnade gångvägar för att passera byggarbetsplatsen utan 

att trängas med transporter. 17% upplevde att dessa vägar inte sköts om på vintern 

vilket gör det otryggt att passera som gående då man måste gå på vägen för att 

kunna passera. 100% av de intervjuade kände dock en viss oro för eleverna och 

barnen i skolan när de ska ta sig till och från skolan eftersom de då behöver 

passera byggarbetsplatsen med massa transporter som åker in och ut från 

arbetsplatsen. Flera av dessa tyckte även att transporterna till byggarbetsplatsen 

passerade i alldeles för hög fart mot vad som är lämpligt intill ett skolområde.  

 Tror/tycker du att det vore bättre att de flesta transporterna kommer på kvällen 

istället för på dagen? Varför?  

Ca 83% av de intervjuade ansåg att transporter efter skoltid eller kvällstid till 

byggarbetsplatsen skulle vara en bra lösning för att öka tryggheten och säkerheten 

för eleverna i skolan, både under skoltid och när de ska ta sig till och från skolan. 

17% ansåg att det skulle bli störande för de närmast boende att ha transporter 

kvällstid till byggarbetsplatsen. 
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4.3 Beräkningar 

Följande uppgifter om timkostnader kommer från Skanskas interna 

kostnadsuppgifter, se tabell 5. 

 

I beräkningen antas inbäraren även ta hand om emballage.  

 

Fullständiga beräkningar redovisas i bilaga 15.  

 

 

Tabell 5: Timkostnader för olika yrkesroller 

 

Typ av arbetare/ Yrkesgrupp Timkostnad 

Yrkesarbetare 400 kr/timme 

Inbärare 350 kr/timme 

Arbetsledare 450 kr/timme 

 

 

Följande resultat, i tabell 6, påvisar olika kostnader för olika yrkesgrupper. 

  

Tabell 6: Kostnader för olika yrkesgrupper 

 

Yrkesgrupp  

Kostnad för 

materialhämtning 

per meter 

gångsträcka 

(kronor) 

Kostnad 

väntetid 

(Kronor) 

Kostnad 

överlämning 

(Kronor) 

 Utan inbärning 0,16 80 0 

Yrkesarbetare     

 Vid inbärning 0,10 0 0 

     

 Dagtid 0,09 70 87,5 

Inbärare     

 Kvällstid 0,09 0 87,5 

     

Projektledning Arbetsledare 0 0 112,5 

 

 

Tabell 7 visar resultatet av total besparing i % av olika moment. Resultatet har 

endast tagit hänsyn till kvällstidsinbärning och bör inte likställas med inbärning 

dagtid eftersom olika kostnader kan uppstå beroende på när på dygnet inbärning 

utförs. 
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Tabell 7: Visar beräkningsresultat över besparingen i %. 

 

Moment  Summa (kr) Besparing i % 

 utan inbärning 4176,31  

Plywood   31,00 

 med inbärning 2881,32  

    

 utan inbärning 3887,07  

Dörrar/ glaspartier   31,01 

 med inbärning 2681,62  

    

 utan inbärning 11849,85  

Skåp till elever   33,47 

 med inbärning 7882,92  

 

 

Resultatet påvisar en besparing mellan 31-33% på vardera moment. 
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5. Analys och diskussion 

I denna del analyseras och diskuteras de resultat som erhållits i studien. 

Författarnas egna reflektioner kring studien vad gäller tillvägagångssätt, 

metodval och framtida studier presenteras. Bakgrund, syfte, teori och resultat från 

studien jämförs och kopplas samman. 

 

5.1 Intervjuer 

 

5.1.1 Metodval 

Valet av att använda metoden intervju har visat sig vara användbar i denna studie. 

Metoden möjliggjorde utvecklade svar som inte gått att få i en enkät. Intervjuer 

som utfördes via datorn fungerade väl.  

 

Frågor till yrkesarbetare kunde ha gjorts om till enkätfrågor. Enkäterna kunde då 

ha sänts ut till flera projekt. Det hade inneburit att fler yrkesarbetare besvarat 

frågorna och svaren hade blivit mer tillförlitliga.   

 

5.1.2 Tillfrågade personer 

Vid intervju av logistiker framkom många nya reflektioner och bra information 

kring ämnet vilket krävs för att öka förståelsen av området inbärning så som det 

ses på inom företaget, se rubrik 4.1.1. Logistikintervjun kan komma till god nytta 

för de som är involverade i planeringen av Projekt A eftersom det ger bra 

erfarenhetsåterföring. För att öka vetenskapligheten hos rapporten hade det varit 

bra att flera logistiker intervjuats för att kunna ge olika synvinklar av frågorna. 

Emellertid utformades frågorna för att ge just informativa svar vilket uppfylldes 

under intervjun. Intervjuobjekt 1 hade fått frågorna fem dagar innan 

intervjutillfället och var väl förberedd. Personen var mycket kunnig inom ämnet 

och gav svar som upplevs tillförlitliga eftersom viss del av informationen 

uppdagats även under dokumentstudien samt under tiden då ett intervjuobjekt 

söktes. 

 

Till intervjuer med projektledningen på Projekt A gjordes ett bra val av tillfrågade 

personer. Samtliga gav berikande svar med motivering. Många exempel lades fram 

för att ge bra beskrivningar av exempel. De tillfrågade tillhörde olika delar i 

organisationen och var och en av dem gav en viss nyansering på svaren vilket gav 

en bra helhetsbild på frågorna i flera vinklar. Fler inom projektledningen på 

Projekt A kunde ha intervjuats för ännu fler synvinklar men med denna 

avgränsning erhölls ett tillräckligt resultat för att ha användning av till studiens 

slutsatser.  
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För att göra en mer övergripande undersökning som blir mer allmängiltig är en 

lösning att medarbetare från Skanska från olika delar av Sverige skulle frågats. Vid 

behov kan då frågorna omstruktureras och stå i en enkät istället för att nå ut till fler 

personer. I detta upplägg blir studien väldigt specifik. Trots det var det just detta 

som blev relevant i denna studie och därför var detta en adekvat lösning.  

 

För att få bättre resultat vore det bra att ställa frågor till lärare och rastvakter på 

skolan för att få veta deras syn på trygghetsupplevelsen kring arbetsområdet. Detta 

eftersom det är de som tar hand om barnen dagligen under skolveckan. Genom att 

endast ställa frågor till de yngre elevernas rektor avgränsades studien. Via erhållna 

resultat från fältstudien, då frågor ställdes till tredje man, visar det sig att svaren 

från rektor och tredje man varierar något, se rubriker 4.1.4 och 4.2.2. Det är 

tillförlitligt att rektorernas svar om att föräldrar inte kommit med klagomål på 

grund av att de skickar ut aktuella informationsblad till föräldrarna så att dessa vet 

vad som gäller kring området. Däremot är det fortfarande möjligt att föräldrar 

känner oro för sina barn när de tar sig till och hem från skolan utan att den 

informationen når skolans rektorer. Detta visar fältstudieintervju med en förälder 

till en av skolans yngre elever. Rektorns svar involverar förmodligen endast 

tryggheten i skolan och inte angående upplevelser om till och från skolan.  

 

 

5.1.3 Arbetsgång, problematik, begränsningar 

Viss problematik med arbetsgången fanns på grund av att det tog tid att hitta någon 

inom logistik att intervjua. Lyckligtvis löstes problemet i tid. Nyckeln var att 

tillfråga rätt person om råd för att slutligen hitta rätt person för intervjun. 

 

Begränsningen med metoden intervju var att inte så många hann tillfrågas. Detta 

berodde till stor del av att studien formaterades på så vis att det blev en 

fallundersökning och valet föll på att, från projektledningssidan, avgränsa studiens 

intervjuer till endast Projekt A.  

 

Problematik vid utfrågning av yrkesarbetare. Detta på grund av att Projekt A vid 

fältstudietillfället befann sig i ett tidigt skede där få snickare var verksamma. Det 

ledde till en relativt låg svarsfrekvens jämfört mot om projektet befunnit sig i en 

senare fas. Frågorna var mycket enkelt utformade och kan vara anledningen till 

mindre utvecklade svar. Det är också möjligt att de som valde att besvara frågorna 

inte var fullt insatta i ämnet eller hade kort om tid att besvara frågorna.  
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5.1.4 Resultat 

Logistiker 

Resultaten från intervju med logistiker visar hur Skanska ser på olika 

logistiklösningar, hur logistiksystemen fungerar och vilka svårigheter som finns. 

Resultatet visar att det inte finns någon allmän lösning till projekten för hur 

logistiken bäst bör skötas. Här visas också att användningen av en terminal för 

material kan ge stora vinster. Vinsterna fokuseras på samhällsnyttiga aspekter och 

inte rent ekonomiskt. Detta beror på att det inte går att sätta siffror på vad det är 

man tjänar på att använda sig av logistiklösningar så som en terminal. Vad som 

verkar vara mest aktuellt inom tredjepartslogistiken är terminalen. Resultatet 

innebär att studien tillförs en förstahandskälla från en expert på området vilket 

ökar tillförlitligheten än om källor, som kan visa sig vara inaktuella, hittas via 

litteraturstudien. Utöver det medger resultatet en bra beslutsgrund tack vare att det 

ger information kring flera aspekter utifrån erfarenheter inom företaget.  

 

Vad gäller klimatneutralitet kan man inte se några stora skillnader om man 

använder sig av logistiklösningar så som samlastning (som är den lösning som 

berörs). Det som tjänas in i klimatutsläpp reduceras endast “the last mile”; alltså 

den sista vägen in till projektet från en terminal. Den stora påverkan blir på den 

sociala hållbarheten eftersom minskningen av transporter “the last mile” reducerar 

buller och störning för tredje man som befinner sig kring byggarbetsplatsen. I fall 

som detta kan det vara motiverat att använda logistiklösningar som dessa på grund 

av att man behöver hålla sig väl med tredje man. Projekt A ligger både vid 

befintlig skola och villaområde och därför är det viktigt att tänka över de 

transporter som anländer till byggarbetsplatserna även på grund av klimatskäl. 

Färre transporter till arbetsplatsen innebär trots allt mindre avgaser vilket självklart 

är bra att undvika om möjligt.  

 

Inbärning är en lösning som man använder på projekt med låg andel arbetskraft 

eller där upplagsplatser är väldigt begränsade. Enligt Intervjuobjekt 1 är inbärning 

kvällstid en fråga som endast finns i de fall ett projekt redan har behovet av 

tjänsten inbärning. På Projekt A ser Intervjuobjekt 1 att motiveringen som finns för 

att använda sig av kvällstidsinbärning endast motiverar den samhällsenliga 

fördelen. Vad gäller upplagsplatser finns ingen motivering till att använda sig av 

inbärning eller samlastning. Det innebär att om tredje man ser det som en bättre 

lösning att få bort byggtransporter kring området dagtid när barn finns kring 

området kan det vara motiverat att använda sig av inbärning kvällstid trots att det 

för arbetsplatsens och leverantörers del är mer likgiltigt eller krångligare. Om detta 

vore ett kort projekt hade lösningen förmodligen inte berörts men är värd att ta upp 

i ett långt projekt som detta. Valet faller på projektet och beställaren. Som 

resultatet visar kommer ekonomisk lönsamhet kanske inte hittas i och med 

lösningen. Därför baseras tillvägagångssättets val på en avvägning kring hur 

viktigt det känns att få ner andelen transporter i detta område. 
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Att använda sig av en inbärningsfirma kostar i snitt 350 kr per timme per arbetare. 

De dyrare företagen har tidigare varit de som har egna maskiner och förare samt 

mer erfaren personal. En reflektion är att “man får det man betalar för” även när 

det gäller inbärning. Det finns både exempel om när det fungerat bra med 

inbärning och när detta fungerat sämre. Oavsett har Intervjuobjekt 1 aldrig varit 

med om att ett inbärningsföretag gjort ett direkt dåligt jobb, se rubrik 4.1.4. Hur 

väl inbärare kan utföra sitt arbete består i huvudsak av hur väl planeringen för dem 

är utförd. Genom att komma in i ett fungerande system med inbärare vore tjänsten 

en bra lösning i flera fall. Tid måste läggas på att få in systemet och 

säkerhetsutbilda de som ska arbeta men detta är ingen större skillnad mot hur det 

fungerar med andra underentreprenörer. Problemet kan komma i och med att 

inbärningsföretaget inte kan nå projektledningen under kvällen men detta löses 

förmodligen om en överlämningstid räknas med i slutet av arbetsdagen (15:00-

16:00) enligt beskrivning av Intervjuobjekt 1. På så vis får projektledning och 

yrkesarbetare möjlighet att beskriva exakt hur de vill ha materialet levererat och 

placerat. Vad gäller säkerhetsrutiner kan en snabb rond göras under morgonen för 

att se över så att inget är skadat. Inbärarna själva får ta sitt ansvar med att 

registrera avvikelser som en del av sitt uppdrag.  

 

Resultatet från intervjun med logistikern visar stor likhet till vad som beskrivs 

under kapitlet Teori i denna rapport. Det visar att informatören var väl beläst och 

att källorna är tillförlitliga. De positiva och negativa effekter som logistikern 

framför har belägg genom teorins innehåll.  

 

 

Projektledning 

Resultatet som framkom under intervjuerna med projektledningen gav en god 

inblick i hur materialhantering och materialleveranser ser ut idag på Projekt A. 

Intervjuerna gav också en uppfattning om att projektledningen har en positiv 

inställning till att ta in ett UE-företag som sköter all inbärning av material på 

projektet, se 4.1.2 under rubriken Resultat. Utifrån dessa erhållna resultat framgår 

det tydligt att projektledningen är överens om att rätt resurser bör användas på rätt 

plats för att få en effektivare produktion. Utifrån intervjun med projektledningen 

så framkommer det att betydligt fler yrkesarbetare kommer att behöva anställas för 

att ha tillräckligt med resurser för projektet under full produktion. Pågående 

rekrytering sker för tillfället men för att täcka upp hela resursbehovet så kommer 

troligen samarbete med andra företag för att kunna lösa resursfrågan. I detta fall 

kanske ett UE-företag som sköter inbärning av allt material kan komma att vara 

lämpligt, så att projektets egna resurser kan användas till att producera istället.  

 

Genom att intervjua tre olika personer med olika befattningar inom 

projektledningen så erhålls ett trovärdigt resultat som ger en bra övergripande syn 
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på projektet. Vissa svar varierar väldigt mellan de olika projektledarna, vilket kan 

bero på vilken typ av befattning dessa har, eftersom de har olika mycket insyn i 

produktionens två olika arbetsområden. Bland annat såg man en väldig variation 

på svaren över hur många transporter som uppskattas komma till arbetsplatsen 

under en arbetsvecka, där svaren varierade mellan fem till tjugofem transporter per 

vecka, se 4.1.2. Detta kan bero på ovanstående teori eftersom Projekt A består av 

två separata arbetsområden där de intervjuade från projektledningen har olika 

mycket ansvar för det ena eller för båda arbetsområdena. Detta kan därmed ha 

påverkat resultatet från intervjuerna då vissa av de intervjuade eventuellt besvarat 

frågor utifrån det arbetsområde de själva är aktiva på och inte utifrån hela 

projektets arbetsområde.    

 

Yrkesarbetare 

Resultaten som erhölls av informationsinsamling från yrkesarbetare blev 

tillräckliga för att få ett trovärdigt svar eftersom fyra personer besvarade frågorna. 

Resultaten visade på att samtliga yrkesarbetare tyckte att materialhanteringen var 

ett störningsmoment i deras arbetsdag. Vad gäller tidsåtgången fanns en viss 

variation mellan 2 - 4.5 timmar, se rubrik 4.1.3. Det är möjligt att de helt enkelt 

hanterar material olika mycket men en anledning till differensen kan vara hur de 

enskilda personerna valt att tolka frågan och vad de själva klassar som 

materialhantering. Enligt projektledningen lägger yrkesarbetarna endast 1-1,5 

timme per arbetsdag på materialhanteringen, se rubrik 4.1.2. Det är alltså möjligt 

att det finns meningsskillnader i vad som klassas som materialhantering. En annan 

möjlighet är att yrkesarbetarna faktiskt hanterar material under en större del av 

dagen än vad projektledningen är medvetna om. Ingen av respondenterna har 

någon gång känt sig otrygg på arbetsplatsen. Tyvärr finns inte motivering till detta 

men en möjlig anledning är den struktur man har på arbetsplatsen idag enligt 

projektledningen gällande exempelvis lossningszoner och ögonkontakt med förare 

(se rubrik 4.1.2). Utefter svaren finns det ingen motivering att sträva efter att få 

färre transporter till arbetsplatsen på grund av trygghetskriteriet. Däremot kan 

användning av inbärning eller terminal vara motiverat eftersom det skulle innebära 

en mindre tidsåtgång till materialhanteringen vilket minskar störningsmomentet. 

Detta nämns bland annat med intervju med logistiker, se rubrik 4.1.1. Eftersom 

samtliga av respondenterna ansåg att det vore bra att materialet fanns på plats vid 

början av arbetsdagen, se rubrik 4.1.3, vore det enligt resultaten vara inbärning 

kvällstid som utgör den bästa helhetslösningen när det gäller detta. 

 

Rektor på skolan 

Denna intervju utfördes via telefon och personen hade inte fått se frågorna i 

förväg. Resultatet visar på korta och koncisa svar som tedde sig väldigt självklara 

för informatören. Resultatet visade att personen var nöjd med det goda samarbetet 

till Skanska och att området aldrig känts otryggt på grund av byggprojektet, se 

rubrik 4.1.4. Vad som kan diskuteras är dock hur tillförlitligt svaret på fråga tre är. 
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Det kan mycket väl vara så att rektorn inte stött på detta men det är värt att nämna 

att problemet som frågan tar upp ändå kan finnas utom rektorns synvinkel. Enligt 

resultatet från denna intervju skulle användning av inbärning eller terminal inte 

vara motiverat.   
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5.2 Fältundersökning 

 

5.2.1 Metodval 

Metodvalet fältundersökning var användbart för att få en uppfattning av hur tredje 

man passerade och rörde sig runt Projekt A samt för att få en uppfattning om vad 

dessa tycker om byggtrafiken som Projekt A medför i området. Metoden var även 

vid stor användning för att få en uppskattning av hur lång tid det tar för en 

yrkesarbetare att förflytta material en viss sträcka; vilket senare användes för att 

beräkna lönsamheten för att använda inbärning kvällstid på Projekt A. 

 

Fältstudien utfördes under en relativt kort tid; vilket kan ha påverkat resultatet 

eftersom det pågick gjutning under den dagen mätning av byggtrafik utfördes. 

Detta kan ha medfört att det kom betydligt fler transporter till byggarbetsplatsen 

den dagen då gjutning pågick jämfört med när gjutning ej pågår. 

 

5.2.2 Ingående delar 

Observationer och mätningar av skolelever och tredje man runt arbetsområdet 

utfördes under fältstudietillfället och gav en bra uppfattning av antalet 

förbipasserande fordon, skolbarn och tredje man runt arbetsområdet. Vissa av de 

förbipasserande tillfrågades även att delta i en kort intervju vilket gav en bra 

uppfattning om vad tredje man ansåg om tryggheten kring arbetsplatsen.  

 

Mätningar och tidtagningar av olika arbetsmoment utfördes under 

fältstudietillfället och detta resulterade i relevant data inför kommande 

beräkningar. Detta hade i sin tur relevans för att kunna besvara delar av studiens 

frågeställningar.  

 

Vid kontroll av antalet byggtransporter är det fullt möjligt att några transporter har 

missats. Antalet kunde inte undersökas kontinuerligt på grund av besök av Område 

2. Vid undersökning av Område 1 var det möjligt att se transporter till Område 2 

eftersom dessa åkte på samma väg; Väg 1.  

 

Tidtagningen på de utförda momenten gjordes för att senare användas till 

beräkningen. I beräkningen bestämdes besparing för plywood, glaspartier/dörrar 

och elevskåp. För att få en mer korrekt tidsstudie kunde denna utförts på ett annat 

projekt som kommit längre i produktionen. Då kunde tidtagningen skett på 

momenten att hantera just de material som finns med i beräkningen i denna studie. 

På grund av rådande pandemi vore det dock onödigt att åka till ännu ett projekt för 

att utföra studien.  
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5.2.3 Arbetsgång, problematik, begränsningar 

Under fältstudien pågick grundläggningsarbeten på projektet och de tidtagningar 

som utfördes gjordes genom observation av arbetsmomenten utanför inhägnade 

arbetsplatsen se rubrik 4.2.1. Denna begränsning medförde en del svårigheter med 

att uppskatta sträckan yrkesarbetarna gick vid tidtagningen och mätningarna; vilket 

i sin tur kan ge en viss felmarginal i beräkningarna. Eftersom det vid 

fältstudietillfället endast pågick grundläggningsarbete så kunde tidtagningar och 

mätningar enbart göras på de få momenten som innefattade materialhantering, 

vilket under fältstudietillfället endast var ett fåtal moment. Detta kan också ha 

påverkat resultatet genom att mätningar och tidtagningar inte kunde utföras på de 

moment som man sedan beräknat att använda inbärning på, till exempel inbärning 

av plywoodskivor, dörrar och glaspartier och skolinredning.  

 

Problematiken med intervjuer av tredje man var att endast några av de passerande 

valde att delta på den korta intervjun vilket gjorde att svarsfrekvensen blev lägre 

än önskat. De som valde att delta i intervjun påverkades alla av byggprojektet på 

något vis vilket ledde till givande och utförliga svar på intervjun. 

 

5.2.4 Resultat 

Resultatet av fältstudien medförde bra information till beräkningarna. De resultat 

som gavs efter observationerna visar detsamma som Intervjuobjekt 2-4 berättar om 

under sina respektive intervjuer. Detta ger en god helhetsbild av området för 

Projekt A; vilket är nödvändigt för att kunna dra relevanta slutsatser av studien och 

besvara studiens frågeställningar.  

 

Resultatet från mätningarna som utfördes visar att fördelningen av tredje man är 

ojämn över de båda avmätta områdena. Vid Väg 1, där det finns två grindar till två 

skilda arbetsplatser, rör det sig färre personer än vid Väg 2. Vid väg två rör det sig 

många från de intilliggande parkeringarna. Vid väg 1 kom det, förutom bilar, 

också mopeder och epatraktorer se rubrik 4.2.1, tabell 1. Det bör bero på att ett 

cykelställ som ligger längs med staketet till Område 2 är avsett för just mopeder 

och flertalet av de som kör epa enklast tar sig till den stora parkeringen vid Väg 3 

via Väg 1. En analys av resultatet är att det är positivt att det är på Väg 1 det 

befinner sig två grindar till byggarbetsplatserna och inte vid Väg 2 eftersom det 

där rör sig en mindre andel tredje man.  

 

Resultatet från mätningen av vägbredderna visade att vägarna är 6,75-7,05 meter 

breda se rubrik 4.2.1, tabell 3. Efter observation märktes att två lastbilar kan mötas 

på Väg 1 och 2. Väg 3 är smalare än de övriga 2 men genom att använda sig av 

gruset utanför den asfalterade körbanan antas det vara möjligt för möte av stora 

fordon även där. Detta observerades inte. Det blir dock mer problematiskt för 
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fotgängare och cyklister att passera på Väg 3 om det kommer byggtransporter 

eftersom denna väg är smalare.  

 

Vid observation av Område 1 utfördes intervjuer med förbipasserande på vägen. 

Resultatet av den observationen innefattade hur elever respektive vuxna går på 

Väg 2 se rubrik 4.2.1. Eleverna gick på körbanan vilket kan innebära en stor risk; 

framförallt om de är nära korsningen till Väg 3 där en lastbil kanske inte hinner se 

dem komma. Utöver det kan eleverna hamna i vägen även för övriga fordon också 

eller i det fall en lastbil ska göra en snäv sväng in på eller ut från arbetsområdet vid 

grinden till Väg 2 (se figur 6). De vuxna som gick längs med vägen var ute på 

promenad eller var påväg till eller från parkeringen vid Väg 3. Samtliga gick på 

gångbanan som är skild med trottoarkant eller avstånd från körbanan. Ingen av de 

förbipasserande som blev intervjuade hade någon gång känt sig otrygga att gå 

förbi området, se rubrik 4.2.2. Detta skulle kunna bero på att de använder sig av 

gångbanan och att de därför inte befinner sig i samma stråk som transporterna kör. 

En av de intervjuade som var förbipasserande nämnde att transporter som kommer 

kvällstid skulle kunna störa de boende i närheten, se rubrik 4.2.2.   

 

Enligt teorikapitlet, rubrik 2.3, om buller är gränsen för buller mot fasad 60dBA 

och enligt Transportstyrelsen är kravet på buller från fordon 76-80 dBA. Det är 

möjligt att avståndet mellan arbetsplats och närmsta villafasad är tillräckligt för att 

bullret ska reduceras till den acceptabla nivån i området. Om inte är det 

nödvändigt att inte kvällstidsinbärning får pågå för sent. En möjlig lösning är att 

begränsa aktiviteten på arbetsområdet till klockan 21:00. Under teorikapitlet, 

rubrik 2.2.1, visar det sig även att användning av terminalisering kan leda till en 

bullerreducering i området vilket kan vara till stor nytta i detta fall.  

 

Intervjuerna med de förbipasserande visade skilda meningar på om 

kvällstidsinbärning kan vara fullt motiverat. Majoriteten tyckte dock att det vore 

bra med kvällstidsinbärning. Frågan angående terminaler och färre transporter per 

arbetsdag togs inte upp men baserat på resultaten skulle det kunna vara en 

motiverad lösning, se resultatet under rubrik 4.2.2. Kvällstidsinbärning skulle 

alltså, enligt förbipasserande (som representerade tredje man), kunna vara 

motiverat så länge det inte innebär ett för stort störningsmoment på kvällen. En 

lösning kan då vara att begränsa den tid inbärningen får utföras vilket nämns i 

föregående stycke.  
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5.3 Beräkningar 

5.3.1 Metodval 

För att avgöra lönsamheten av att ta in UE som sköter inbärning kvällstid i Projekt 

A så har detta varit ett bra och relevant metodval. Detta metodval har dock endast 

kunnat tillämpas för att avgöra den ekonomiska lönsamheten och inte lönsamheten 

för aspekterna trygghetsupplevelse och klimatneutralitet då dessa är svåra att 

beräkna.  

 

5.3.2 Användbarhet 

Beräkningarna har användbarhet för att avgöra lönsamheten ur den ekonomiska 

aspekten av att använda sig av inbärning kvällstid till Projekt A. Resultatet från 

beräkningen kan möjligtvis ha användbarhet för andra projekt. Resultatet från 

beräkningarna är av stor betydelse för att besvara delar av denna studies 

frågeställningar. 

 

5.3.3 Problematik och felmarginaler 

Det finns många dolda logistikkostnader när det kommer till planering och 

materialhantering som man i dagsläget inte har full koll på när man gör kalkyler 

och budget för projekten; detta framfördes av intervjuobjekt 1, se rubrik 4.1.1. 

Dessa dolda kostnader är en utmaning när man ska beräkna lönsamheten för en UE 

som sköter inbärningen eftersom man inte vet de exakta kostnaderna för ens egna 

yrkesarbetare när de ska lossa och hantera material. Därmed har man inte någon 

kostnadsjämförelse för om UE ska sköta den delen istället. Detta kan ha bidragit 

till en felmarginal i beräkningarna eftersom man inte tagit hänsyn till alla dolda 

logistikkostnader i projektet. Det är även nämnvärt att en yrkesarbetare som 

hanterar material inte tillför något värde för produktionen; därmed innebär 

frånfallet av produktionstid en, indirekt, dold kostnad för projektet.  

 

För att beräkna lönsamheten för projektet att använda sig av inbärning så bör 

mycket mer än bara priset för en UE tas hänsyn till. Dessa medför en del 

beräkningssvårigheter eftersom man inte kan sätta en exakt siffra på vad ökad 

trygghet för tredje man är värt, eftersom det inte är en direkt kostnad eller 

besparing för projektet rent ekonomiskt. Denna aspekt är dock av väldigt stor vikt i 

Projekt A och bör tas hänsyn till när lönsamheten för inbärning kvällstid ska 

avgöras. Detta eftersom delar av skolan fortfarande används under byggnationen 

vilket medför att hundratals barn vistas runt byggarbetsplatsområdet dagligen. 
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5.3.4 Resultat 

Resultatet som har erhållits från beräkningarna under rubriken 4.3 under Resultat, 

visar en besparing mellan 31-33% för varje moment där inbärning tillämpas istället 

för att ens egna yrkesarbetare ska behöva ägna sin arbetstid åt materialhantering. 

Besparingen på ca 31% bör kunna anses som allmängiltig för flertalet moment 

inom byggproduktionen eftersom den procentsatsen påvisats för samtliga tre 

moment.  

 

Enligt procentsatsen så kan man se en tydlig besparing genom att använda sig av 

externt UE-företag som sköter all inbärning, men man bör även kolla vad denna 

procentsats motsvarar rent ekonomiskt för att avgöra om det är ekonomiskt 

lönsamt eller inte. Att ta in ett extra UE-företag kräver fortfarande planeringstid 

från en tjänsteman.  

 

För att avgöra om det är ekonomiskt lönsamt bör man också titta på hur tjänsten 

påverkar ens egna yrkesarbetare, så att dessa har tillräckligt med arbete för att fylla 

ut arbetsdagarna ifall de slipper all materialhantering, se 4.1.2 under rubriken 

Resultat. I de projekt där det finns goda resurser med yrkesarbetare i projektet är 

det kanske inte tillräckligt motiverat att ta in UE-företag som sköter inbärning av 

allt material för att det kan göra att yrkesarbetarna inte kan fylla ut sina 

arbetsdagar med arbete, om de producerar snabbare än vad tidplanen planerat. 

Detta gör då att man måste betala hela kostnaden för yrkesarbetarna oavsett om de 

kan producera fulla arbetsdagar eller inte, samtidigt som man betalar ett externt 

UE-företag för inbärningstjänsten. I detta fall hade det varit mer lönsamt att låta 

sina egna yrkesarbetare att sköta materialhanteringen då det hade fyllt ut deras 

arbetsdag så att de inte går sysslolösa på arbetsplatsen.  

 

 

5.3.5 Andra lösningar 

Istället för att använda överslagsberäkning så kunde mer precisa beräkningar ha 

utförts där man utifrån materialupplagsplatser på planritningen beräknat den 

exakta sträckan för varje antal material. Därmed hade man fått en mer precis 

förflyttningssträcka av varje enskilt material, vilket hade möjliggjort att den 

beräknade besparingen på varje moment blivit mer exakt. 

  

 

5.4 Studiens användbarhet 

Studiens användbarhet involverar främst Projekt A men bör också kunna ha god 

användbarhet för liknande projekt inom Skanska Sverige. Utöver det ger studien 

en uppfattning om hur tredje man upplever transporter kring arbetsplatsen; vilket 

inte synts i liknande arbete tidigare av vad som hittats och nämnts, se rubrik 2.2.3 

under Teori.  
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5.5 Författarnas reflektioner 

Utifrån den fakta som samlats in under studien finns ingen självklar lösning för hur 

logistiken på Projekt A ska gå till. Vad gäller inbärning kvällstid finns både för 

och nackdelar. De nackdelar som hittats genom studien är dels att boende i 

området kan komma att störas under fler timmar om dygnet om det sker aktivitet 

på byggarbetsplatsen även efter ordinarie arbetstid. Utöver det finns viss 

problematik kring användning av inbärning på grund av kollektivavtal samt att 

inbärningsföretaget inte kan kontakta projektledningen under sitt uppdrag. I detta 

projekt verkar inte dagtid inbärning relevant såvida inte tidplanen blir stram och 

det är av större vikt att de yrkesarbetare som finns används till att producera och 

utföra direkt värdeskapande arbete.  

 

En lösning kan, om den är möjlig (se förslag på framtida undersökningar), vara att 

Projekt A istället för inbärning och terminal endast använder sig av en terminal. 

Från terminalen går en lastbil den sista sträckan till byggarbetsplatsen och anländer 

på en förutbestämd tid med exakt de varor i den mängd som efterfrågats. På så sätt 

kommer varorna dagtid men endast på en transport. Tack vare att lastbilen kan 

anlända en specifik tid minskar störningsmomentet av att behöva vänta på material 

för yrkesarbetarna. De får ta hand om materialet vilket leder till arbetsrotation men 

under en specifik tid på dagen. Varorna ställer de själva ut exakt så som de vill ha 

dem. En terminal skulle också leda till en liten förbättring av klimatneutraliteten 

(ekologisk hållbarhet) men framförallt öka den sociala hållbarheten vad gäller 

reduceringen av buller, se rubriker 1.2.1, 2.2 och 4.1.1.  

 

Den nytta som terminalisering skulle medföra är den att mängden transporter till 

byggarbetsplatsen reduceras vilket medför att området upplevs tryggare för barnen 

att vistas i. Detta kan vara viktigt på grund av att det är ett långt projekt. Genom att 

använda endast inbärning kvällstid utan terminalisering skulle samma mängd 

transporter behöva komma till arbetsplatsen under dagtid. Inbärning i sig skulle 

innebära att yrkesarbetarna får utföra det jobb de är bra på och produktionen blir 

därmed effektivare. Genom att förlägga inbärningen till efter ordinarie arbetstid 

ökar inbärarnas effektivitet. För att kvällstidsinbärning ska bli en mer motiverad 

resurs, gällande trygghet för eleverna, skulle den lösningen behöva kombineras 

med en terminal.  

 

En viktig aspekt att notera är att stora leveranser av visst material eller färdiga 

moduler inte går via terminal och kommer alltid att gå direkt till arbetsplatsen 

oavsett logistiklösning. Detta nämns under teorikapitlet under rubrik 2.2.1.  

 

Ett argument till att inte välja att ta in ett inbärningsföretag är yrkesarbetares 

arbetsrotation. Detta påpekades även från flera av intervjuobjekten se rubrik 4.1.1 

och 4.1.2 under Resultat. Att ta in ett inbärningsföretag skulle för yrkesarbetarna 
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innebära att de kan lägga mer tid på att producera vilket är bra produktionsmässigt 

men inte arbetsmiljömässigt. Det är viktigt med arbetsrotation i sitt dagliga arbete 

för att inte få slitningar i kroppen, och för att hålla engagemanget uppe hos 

yrkesarbetarna. Att göra samma sak timme ut och timme in blir i längden väldigt 

långtråkigt och sliter på kroppen. Det kan vara skönt med ett avbrott i sin 

arbetsuppgift för att byta arbetsposition och få göra någon annan arbetsuppgift en 

stund. Detta kan dock uppnås med variation av snickeriarbeten och behöver inte 

innebära att man måste hantera material. 

 

Studien har visat att den ekologiska hållbarheten inte påverkas så mycket genom 

att använda sig av terminalisering eftersom de vinster som görs endast gäller “The 

last mile”, se rubrik 4.1.1. Påverkan sker till största delen för den sociala 

hållbarheten. Detta innebär aspekter som minskat buller i området tack vare färre 

materialleveranser men även minskat störningsmoment för yrkesarbetarna på 

projektet. För att Skanska Sverige ska nå sina hållbarhetsmål är det nödvändigt att 

arbeta med klimatfrågan i projekt i hela landet. Det innebär att använda sig av 

lösningar som är bättre ur hållbarhetssynpunkt även utanför storstäderna. På grund 

av detta har denna studie valt att inte avgränsa sig till att se vilka möjligheter som 

faktiskt finns för att använda sig av nämnda logistiklösningar kring området utan 

på vad som kan vara befogat att använda sig av och i så fall se möjligheter inför 

framtiden. Man måste börja någonstans och för att nå målen som Skanska har 

krävs det att alla gör det de kan.   

 

Under studien har resultatet visat att vissa lösningar utförs för att minska 

klimatpåverkan genom att exempelvis jobba för att öka fyllnadsgraden i de 

transporter som anländer. Genom god planering hoppas man också minska 

materialåtgången på grund av att material förstörs. 

 

I Projekt A finns belägg för att använda sig av lösningar som terminalisering och 

inbärning för att öka den sociala hållbarheten. Tillvägagångssättet har även visat 

sig kunna leda till en ekonomisk lönsamhet och mindre mängd skadat material. 
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5.6 Framtida undersökningar 

Nedan följer förslag till framtida studier och undersökningar. 

 

● Kolla på leverantörsföretagens arbetsmodell 

 

● Göra tidsstudie för att se hur tidplan påverkas av att använda 

tredjepartslogistik och inbärning, sparar man faktiskt tid på att använda 

detta? 

 

● Kolla på och beräkna dolda kostnader för vanlig materialhantering (utan 

tredjepartslogistik och inbärning) för att få bättre kännedom av ett projekts 

egentliga materialhanteringskostnader  

 

● Se över vart i Dalarna/Sverige terminaler finns, hur stora de är och hur de 

används. Behövs beståndet öka för att öka efterfrågan på terminaler? Vilka 

möjligheter finns i så fall för att utöka andelen terminaler? 
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6. Slutsatser 

I kapitlet sammanfattas svar till studiens frågeställningar och slutsatser av studien 

presenteras.  

 

6.1 Slutsatserna av frågeställningarna 

 

Utifrån erhållna resultat och diskussioner av studien har följande slutsatser dragits. 

 

Vilka effekter kan användning av tredjepartslogistik ha på ett projekt? 

 

Studien har i detta avseende begränsats till terminalisering; som är en central 

funktion inom tredjepartslogistiken. 

 

Enligt det erhållna resultatet från intervjuer under rubrik 4.1 i Resultat, så kan en 

slutsats dras om att tredjepartslogistik kan ha stora effekter för ett projekt. Främst 

eftersom användning av terminal kan minska antalet transporter till arbetsplatsen 

med cirka 80%, vilket ger både positiva klimateffekter lokalt och en bättre 

arbetsmiljö samtidigt som den är fördelaktig för den sociala hållbarheten genom att 

reducera buller. Detta har även påvisats i tidigare forskning och studier, se rubrik 2 

Teori. 

 

Användning av terminal möjliggör mer precisa och tidsbestämda leveranser än om 

leveranser sker utan att terminal involveras; vilket kan vara till stor fördel om 

projektet ligger i ett område där trafik endast får passera en viss tid på dygnet. 

Detta kan också vara till en fördel för Projekt A där en skola bedrivs för år F-9; 

eftersom terminalen bidrar till att det blir minskade antal transporter till 

arbetsplatsen. Med mer precisa och tidsbestämda leveranser kan man styra 

transporterna till tider då minst antal barn vistas i närheten av arbetsplatsen. 

Dessutom innebär detta en kortare materialhanteringstid för yrkesarbetare och 

därav minskar störningsmomentet. Effekten av tredjepartslogistiken kan bli en 

effektivare produktion. 

 

Vilka fördelar och nackdelar finns det med att använda tjänsten inbärning på 

Projekt A.  

 

Den främsta fördelen med att använda sig av inbärning på Projekt A är att kunna 

använda rätt resurser på rätt plats, detta framgår i flera av intervjuerna under 

rubriken 4.1 i Resultat samt diskuteras under rubriken 5.1 i Analys och diskussion. 

 

En annan fördel med inbärning på Projekt A är att det skulle minska antalet 

byggtransporter dagtid till arbetsplatsen; vilket kan vara en fördel som väger tungt 

för Projekt A eftersom arbetsområdet är vid en skola. Inbärning kvällstid kan leda 
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till att flera inom kategorin tredje man skulle uppleva området som tryggare för 

barnen när barnen ska ta sig till eller från skolan. 

 

Fördel tre är att material slipper förvaras utomhus på upplagsytorna vilket minskar 

risken för fuktskador. Minskade antal materialförflyttningar innan materialet är på 

rätt plats minskar även risken för att skador uppstår i samband med förflyttning. 

 

Vad som kan ses som både en fördel och nackdel är att man kan använda 

arbetsplatsen under fler av dygnets timmar om man använder kvällstidsinbärning.  

 

Nackdel ett med att använda sig av inbärning är att det kan uppstå problematik om 

det inte finns en bra rutin för avvikelserapporteringen från inbärningsföretaget, se 

rubrik 4.1  

 

Nackdel två är att det idag finns viss problematik kring upphandlingen på grund av 

olika kollektivavtal. se rubrik 4.1.1. 

 

 

Vad tycker tredje part om de transporter som går till byggarbetsplatserna på 

Projekt A? 

 

Ingen av de tillfrågade i studien hade själva känt sig otrygga kring arbetsplatsen. 

En möjlig orsak är att de använder sig av gångbanan. Två av de tillfrågade tyckte 

dock att lastbilarna kör för fort kring området. Den oro som de tillfrågade kände 

innebar oro för barnens skull, se rubrik 4.2.2 under Resultat 

 

Föräldrar och boende i området ser det som positivt att använda sig av inbärning 

kvällstid för att öka säkerheten för barnen dagtid.  

 

 

Är det lönsamt för projektet att använda sig av inbärning kvällstid baserat på 

aspekterna ekonomi, trygghetsupplevelse och klimatneutralitet? 

 

Utifrån erhållna resultat kan man konstatera att användning av inbärning kvällstid 

på Projekt A kan vara lönsamt baserat på alla aspekter. Detta eftersom man kan se 

en lönsamhet i de flesta aspekterna beroende på hur inbärningen tillämpas, detta 

diskuteras även under rubriken diskussion.  

 

Den ekonomiska aspekten visar en tydlig lönsamhet utifrån det erhållna resultatet 

av utförda beräkningarna. Den allmängiltiga besparingen vid användning av 

inbärning kvällstid uppgår till ca 31-33% per moment, se 4.3.  
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Den lönsamhet som är svår att mäta och beräkna är för aspekten 

trygghetsupplevelse. Denna aspekt är dock av stor vikt för Projekt A eftersom 

produktionen sker intill en skola. Den lönsamhet man kan konstatera utifrån 

erhållet resultat; se resultat från 4.1 och 4.2; är att minskad byggtrafik dagtid gör 

det säkrare för eleverna att ta sig till och från skolan på egen hand.   

 

Genom att använda sig av enbart inbärning så kan man inte se någon lönsamhet för 

aspekten klimatneutralitet. Men om inbärning däremot används i kombination med 

terminal så kan en lokal lönsamhet för aspekten klimatneutralitet uppmärksammas.   

Terminalisering bidrar till att minska utsläpp lokalt som en följd av färre 

transporter. Detta får också en påverkan inom den sociala hållbarheten genom att 

reducera bullernivån i området; vilket är fördelaktigt för såväl de som arbetar på 

projektet, skolelever och boende i närheten. På så vis kan terminalisering bidra till 

positiva klimateffekter på flera sätt, se rubriker 4.1.1, 2.2. 

 

Enligt det som framkommit under Resultat och Diskussion, så finns det fler 

lönsamma logistiklösningar som skulle vara tillämpbara och aktuella för Projekt A. 

 

6.2 Vilka alternativ finns för projektet 

De alternativa logistiklösningar som finns för projektet är att använda sig av en 

terminal eftersom det har flera bevisade positiva effekter. Projekt A kan dessutom 

välja att använda sig av inbärning dagtid eller kvällstid. Genom att använda sig av 

kvällstidsinbärning reduceras aktiviteten på- och intill arbetsområdet under 

elevernas skoldag vilket kan göra att föräldrar upplever platsen som säkrare för 

sina barn. Kvällstidsinbärning förlänger också den tid på dygnet som aktivitet 

utförs på arbetsplatsen vilket kan vara fördelaktigt ekonomiskt för projektet. En 

tidsbegränsning bör dock krävas för att minska störningen för tredje man i 

området.  
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6.3  Studiens främsta slutsatser 

 

● Om det finns terminallösning eller inbärningsföretag i närheten av det 

aktuella området så är inbärning ett alternativ för Projekt A. 

 

● Inbärning kvällstid vid kombination med terminalanvändning minskar 

antalet transporter i området under skoltiden. Detta skulle vara fördelaktigt 

vid byggprojekt som finns i nära anslutning till skolområden. 

 

● Terminallösning och anpassade bilar samt samlastning minskar trafiken i 

området; vilket är fördelaktigt för såväl ekologisk som social hållbarhet. 

 

● Det finns ingen allmän lösning för hur man bör lösa logistikfrågan till ett 

projekt; valet måste ske efter överväganden. Denna studie lägger fram 

alternativ och förmedlar fördelar och nackdelar för projektledningen på 

Projekt A att ta hänsyn till.  
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BILAGA 1 

 

HÖGSKOLAN 
DALARNA 

Information om studie om inbärning kvällstid 
Till dig som medverkar i intervju för examensarbete inom Byggteknik vid 

Högskolan Dalarna. 

Du tillfrågas härmed om deltagande i denna undersökning. 

Examensarbetet syftar till att undersöka om det kan vara lönsamt och fördelaktigt att 

använda sig av inbärning av material under kvällstid till ett byggprojekt i Borlänge. Arbetet 

innefattar (översiktligt) aspekterna ekonomi, trygghetsupplevelse utanför-och inom 

arbetsplatsen och klimatneutralitet. 

Undersökningen kommer att baseras på intervjuer med fyra personer; varav tre från 

projektledningen på det aktuella byggprojektet och en logistiker från Skanska. Dessa har 

valts utifrån att de har kunskaper l<ring ämnet som tas upp i studien eller för att de har en 

viktig position inom produktionen av aktuellt byggprojekt. 

Intervjun uppskattas ta 30-45 minuter. 

Inga personuppgifter kommer att tas eller delas i rapporten. Information som anges är inom 

vilken yrkesgrupp du tillhör. Du som deltar kommer sedan att hänvisas till som 

"intervjuobjekt" följt av ett nummer för att säkerställa din anonymitet. Exempel: 

"intervjuobjekt 2, projektledning". 

Intervjuer kommer att genomföras via Zoom eller på arbetsplatsen efter överenskommelse. 

Under intervjun kommer ljudupptagning att göras för att underlätta arbetet med att redovisa 

resultatet från intervjun senare. Ingen videoupptagning kommer att göras. Ljudinspelningen 

kommer endast att avlyssnas av ansvariga för studien och ingen obehörig kommer att få 

tillgång till materialet. Ljudupptagningen kommer sedan att raderas direkt efter att 

examensarbetet har blivit godkänt av examinator från Högskolan Dalarna. 

Undersökningen kommer att presenteras i form av en uppsats vid Högskolan Dalarna. 

Ditt deltagande i undersökningen är helt frivilligt. Du kan när som helst avbryta ditt 

deltagande utan närmare motivering. 



 

BILAGA 1 

Samtycke för att delta i undersökningen kommer att kontrolleras muntligt i början av 

intervjun. 

 

 

 

Ytterligare upplysningar lämnas av nedanstående ansvariga: 

Namn Email Telefonnummer 

Julia Andersson (student) ------------------- ---------------- 

Matilda Liedström (student) ------------------- ---------------- 

Mattias Hällström (handledare) ------------------- ---------------- 

 

Ort/ datum:  

Underskrift:  
Julia Andersson 

Underskrift:  
Matilda Liedström 

Underskrift:  
Mattias Hällström 



 

BILAGA 2 

 
 

Intervju Examensarbete 2021 Högskolan Dalarna 
Logistiker 

 

1. Hur skulle du beskriva tredjepartslogistik och inbärning? 

 

2. Vilka möjligheter ser du att det finns för att utöka andelen samlastade transporter till 

Skanskas projekt i Sverige? Ger logistikmetoden inbärning bättre förutsättningar för 

att använda sig av samlastade transporter? 

 

3. Har ni tidigare sett fördelar ur ett klimatperspektiv av att använda sig av samlastade 

transporter till terminal? 

 

4. Vart används metoden inbärning på Skanska i Sverige? Kan man se någon koppling 

mellan de projekt där man använt sig av inbärning? 

 

5. Har man i något projekt specifikt använt sig av metoden inbärning kvällstid? Om ja; 

Varför valde man att göra så där?  

 

6. Vilka för-och nackdelar ser du med att projekt använder sig av inbärning kvällstid?  

 

7. Hur fungerar tjänsten inbärning rent praktiskt idag? Finns det företag som både 

levererar varor och bär in på plats?  

 

8. Hur lång tid, per arbetsdag, behöver projektledningen generellt lägga på att planera 

och samordna tjänsterna från logistikföretaget?  

 

9. Vad kostar det att använda sig av ett logistikföretag som både levererar och bär in 

varor? (Generellt/medelvärde). Vad ligger timkostnaden per inbärare på?  
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Intervju Examensarbete 2021 Högskolan Dalarna 
Projektledning 

1. Hur många transporter kommer uppskattningsvis att komma till arbetsplatsen under en 

arbetsvecka? (Vid full produktion) 

 

2. Hur mycket tid uppskattar du att en yrkesarbetare lägger på hantering av material 

under en arbetsdag? (Inklusive lastning och lossning, bära runt, flytta och/eller leta 

efter material) 

 

3. Har du någon gång känt dig otrygg på arbetsplatsen på grund av att det kommer 

många leveranser? Varför?  

 

4. Har du tidigare jobbat i ett projekt där man använt sig av att inbärning utförs av ett 

externt företag? Om ja; hur lång tid skulle du uppskatta att planeringen tar per 

arbetsdag? 

 

5. Hur ställer du dig till att lägga mer tid på planering för att samordna ett logistikföretag 

som bär in materialet kvällstid? Motivera! 

 

6. Vilka för-och nackdelar ser du med att använda sig av att inbärning utförs av ett 

externt företag? 

 

7. Påverkas tidplanen av att använda sig av ett inbärningsföretag? Isåfall hur?  

 

8. Upplever du att projektets upplagsplats(er) är tillräckliga för att förvara de material 

som levereras utan att området blir för trångt? 

 

9. Hur sker samordningen av leverans och hantering av material idag? 

 

10. Hur många yrkesarbetare måste generellt gå ifrån sitt arbete för att hjälpa till vid 

lossning av material vid leveranser. Kan detta skapa oro för huruvida de hinner med 

sitt eget arbete på utsatt tid(följa tidplan)? 

 

11. Hur många yrkesarbetare jobbar i detta projekt?  
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Informationsinsamling till examensarbete 2021  

Högskolan Dalarna 
Yrkesarbetare 

 

1. Hur mycket tid uppskattar du att du lägger på hantering av material under en 

arbetsdag? (Inklusive lastning och lossning, bära runt, flytta och/eller leta efter 

material) 

 

2. Har du någon gång känt dig otrygg på arbetsplatsen på grund av att det kommer 

många leveranser/transporter? Varför? 

 

3. Vad tycker du om att behöva leta, flytta och hantera material? Har du nån gång känt 

det som ett störningsmoment i ditt arbete? 

 

4.  Hade du föredragit att allt material är på rätt plats när arbetsdagen börjar? Motivera! 
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Informationsinsamling till examensarbete 2021  

Högskolan Dalarna 
Rektor 

 

1. Har du som ansvarig för elevernas(och personalens) säkerhet känt dig orolig på grund 

av att det passerar materialtransporter kring skolområdet? 

 

 

2. Skulle du känna att skolområdet blir säkrare om det gick att minska 

materialleveranserna under skoldagen? 

 

 

3. Har föräldrar riktat oro för sina barn på grund av de materialtransporter som kommer 

till byggarbetsplatsen? 
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Informationsinsamling till examensarbete 2021  

Högskolan Dalarna 
Förbipasserande 

 

1. Har du någon gång (sedan projektet började) känt dig otrygg att passera/åka/gå på den 

här vägen på grund av transporter som kommer till byggarbetsplatsen? Varför?  

 

2. Tror/tycker du att det vore bättre att de flesta transporterna kommer på kvällen istället 

för på dagen? Varför?  
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Intervjusvar; Logistiker 
  Intervjuobjekt 1 

 

1. Hur skulle du beskriva tredjepartslogistik och inbärning? 

Svar: Stora ytor ger sämre förutsättningar ur logistikperspektiv p.g.a. att man inte 

behöver “bry sig” lika mycket och planera logistik då man har plats och utrymmen för 

att förvara diverse material. “desto jävligare desto bättre” ur logistikperspektiv. 

Tredjepartslogistik: Stort begrepp där det finns många olika logistikdelar men i detta 

fall ligger fokus på “bygglogistik”. Begreppet handlar om hur man ska material 

försörja sig till projekt, hur ska man leverera material till våra projekt? Terminaler har 

hög omsättning av material till skillnad från ett lager, och allt material som kommer 

till terminalen har ett bestämt utleveransdatum redan innan det anländer till terminaler. 

Agerar en form av buffert för byggprojektet och möjliggör att använda “the last mile”. 

Räcker att materialet kommer till terminalen 2 dagar innan det ska vara ute på 

projektet för att ha tillräckligt med marginal, snittet ligger dock på 5 dagar. Tillför 

värde genom att man blir mer flexibel att ta emot material/varor, och kan ta emot varor 

som kommer för tidigt eller lite för sent för att sedan levereras ut i rätt tid till projektet 

och så att projektet inte påverkas. Terminalen möjliggör att man kan få leveransen till 

arbetsplatsen på rätt dag, rätt tid och med rätt lastbil osv. Rätt lastbil innebär att det 

kan finnas längd, vikt eller tidsbegränsningar på vägarna in till arbetsplatsområdet 

vilket man då kan uppfylla om man själv väljer vilken lastbil som ska gå ut till 

arbetsplatsen och dessutom kan man välja en lastbil som har rätt lossnings 

förutsättningar ex, kan lastas av uppifrån från höger eller från vänstersidan beroende 

på hur APD-plan ser ut och hur trång arbetsplatsen är. Terminal ger också möjlighet 

att bromsa leveransen ut till arbetsplatsen om man inte kan ta emot material vilket man 

inte kan göra om det kommer direkt från leverantör då dessa inte har möjlighet att 

lagerhålla varor åt byggprojektet vilket en terminal har. 

Inbärning: köper inbärning av en UE som hanterar material från lossning eller 

uppställningsplats in till bygget, själv intaget, finns olika upphandlingar för när UE 

företaget tar vid ibland för att fördela material som redan finns på ett våningsplan och 

ibland för att bära in från upplagsplats och ibland hela processen från lossning och in i 

byggnaden.  

Övrigt: Vid skola och tredje man kan tredjepartslogistik vara bra för att öka säkerheten 

och minimera transporter och då veta exakt vilken dag och tid transporten kommer så 

att man kan vidta åtgärder för att öka säkerheten, bland annat genom att använda “last 

mile”. 

“last mile” är mer precisa transporter som man vet kommer rätt dag och rätt tid. Långa 

väga transporter är svåra att styra och man vet inte exakt vilken tid de kommer och 

ibland inte vilken dag de kommer.  
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2. Vilka möjligheter ser du att det finns för att utöka andelen samlastade 

transporter till Skanskas projekt i Sverige? Ger logistikmetoden inbärning bättre 

förutsättningar för att använda sig av samlastade transporter? 

Svar: Både ja och nej! Många fler projekt där man använder sig av samlastning till 

terminal än använder sig av inbärning. 2 olika sorters inbärning:  

-inbärning direkt i anslutning till att materialet levereras så det blir som en del av 

leverans så i stället för att leverans avslutas när materialet är lossat från lastbil så slutar 

leverans när materialet står på rätt våningsplan och rätt plats. 

-UE som en resurspool i stället, som sköter materialhantering och förflyttningar på 

arbetsplatsen, fast resurs som används till lite blandade materialhanteringar och 

materialförflyttningar. 

Om man har tillräckligt med resurser i projektet så behöver man inte sälja ut den 

tjänsten men ibland köper man tjänsten för att man har för lite resurser och vill slippa 

materialförflyttning. Logistiskt sett så talar inbärning för att göras sen eftermiddag / 

tidig kväll då man har massa aktiviteter under en vanlig arbetsdag som då inte blir 

störda av materialhantering. Om man ska ha kvällstidsinbärning så bör leveranser ske i 

samband med att inbärning börjar då man inte vill ha leverans på morgonen så att det 

ska stå någonstans hela dagen innan det ska bäras in och för att få -det så måste det gå 

via terminal för annars så levereras det under dagen. Normalfall så levereras ca 80-

75% av allt byggmaterial på förmiddagar och ca 60% av dessa levereras innan kl.10 på 

byggarbetsplatsen om det levereras via extern leverantör och inte via terminal. Att 

leverera via terminal blir vanligare och vanligare främst vid bostadsproduktion. 50 nya 

projekt varje år som kör via terminal. Ska man köpa inbärning i direkt anslutning till 

leverans så bör det ske via terminal för effektivt logistikflöde. När man kör via 

terminal så reduceras antal transporter till byggprojektet med ca 80% vid 

inredningsfasen.  

 

3. Har ni tidigare sett fördelar ur ett klimatperspektiv av att använda sig av 

samlastade transporter till terminal? 

Svar: “The last mile” ger lokala klimat positiva effekter då man kan minska antal bilar 

den sista biten till byggarbetsplatsen. Bullernivå minskas också med det om det 

kommer 1 lastbil istället för 12st, den stora klimatpåverkan blir för tredje man med 

minskad bullernivå då det minskade utsläppet med ”last mile” ger förhållandevis små 

klimateffekter. Terminal möjliggör i teorin att man har möjlighet att vara flexibla i 

leveransprecision vilket möjliggör att leverantören/ transportören kan transport 

optimera sina egna resurser vilket gör så att de blir mer transport effektiva vilket gör 

att deras leveranser ger mindre klimatpåverkan i sin tur till terminalen.  

 

4. Vart används metoden inbärning på Skanska i Sverige? Kan man se någon 

koppling mellan de projekt där man använt sig av inbärning? 

Svar: Bostadsproduktion och större projekt (riktigt stora projekt). De som säljer dessa 

tjänster befinner sig oftast i större städer vilket gör att om man använder tjänsten på 

landsbygden långt ifrån så får man betala för massa inställningstid för den tid det tar 
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för UE-företaget att åka till arbetsplatsen. På landsbygd har man oftast större ytor och 

har lokala kontakter som man kan användas sig av om det skulle behövas. 

 

5. Har man i något projekt specifikt använt sig av metoden inbärning kvällstid? 

Om ja; Varför valde man att göra så där?  

Svar: Det används för att minska störningen och påverkan vid projektet under normal 

arbetstid. Om det är trångt på arbetsplatsen eller om man har relativt få yrkesarbetare 

är det vanligare att man bestämmer sig för att använda sig av tjänsten inbärning. I 

sådant fall att det redan är bestämt att man ska använda sig av inbärning på grund av 

att man ser ett behov av att använda sig av inbärning kan man lika gärna låta 

inbärningsföretaget bära in materialet kvällstid. Handlar om att man redan bestämt sig 

för att köpa tjänsten. Frågan blir om de ska ta det på dagtid eller em/kvällstid inte om 

man ska använda tjänsten.  

 

6. Vilka för-och nackdelar ser du med att projekt använder sig av inbärning 

kvällstid?  

Svar: Två grejer: Ena är att man måste vara mer noggrann i projektet när det gäller 

planeringen av vad de ska bära in. Man brukar ibland säga “Inbärning är som att köpa 

armar och ben”. Har man den inställningen innebär det också att någon måste stå för 

huvudet och tänkandet. Uppdraget blir aldrig bättre än vad man planerat och gett dem 

förutsättningar för att göra. Om exempelvis någon ska bära in saker och ting i 

lägenhet/annat specifikt område så måste man projektet planera och arbetsbereda 

detta: Vilken typ av utrustning behöver de, är det rent och fritt i trappor, hissar och där 

de ska ställa materialet. Man måste planera för var ska de göra av emballaget och 

förpackningsmaterial-det ska förmodligen sorteras i ex wellpapp, trämaterial osv. Man 

måste tänka igenom alla de momenten.  Då kan kvällstiden bli en risk ifall det uppstår 

frågor så finns ingen på plats för inbärarna att ställa frågan till. Man måste vara noga i 

sin planering och överlämnandet när de kommer eftersom sen lämnar alla på projektet 

arbetsplatsen.  

Andra frågan: Säkerheten. En del förberedelser där också. Givetvis måste även 

inbärarna gå säkerhetsintroduktioner och att de har de behörigheter de ska. Är liten 

risk med att om det händer någonting när de utför sitt uppdrag så måste man 

säkerställa att de rapporterar det till oss också så att det inte händer någonting. Gäller 

allt från mindre till mer allvarliga skador. Det finns alltså en viss risk kopplad till det. 

En annan risk är om de skulle orsaka några skador på det godset de bär in eller på 

något annat gods ex. repa en vägg eller liknande. Är en del av arbetsberedningen av 

hur de ska avvikelserapportera det. När man kommer dagen efter måste man syna/ 

checka av deras uppdrag. Går inte att komma med invändningar en vecka senare när 

man inte vet om det är de som har gjort det eller inte. Det kan bli tjafs på grund av 

detta. Finns både goda och dåliga exempel på denna typ av arbete. Kan inte tänka “det 

borde de väl förstå”. Exemplet kök: kommer i lådor. Snickare monterar på ett visst sätt 

och då måste skåpet stå på ett visst sätt/i en viss vinkel för att montaget ska ske 

smidigt. Detta vet inte inbäraren och hen måste därför informeras i hög detalj för att 

det ska bli som man vill ha det. Spelar ingen roll för inbäraren åt vilket håll han ställer 
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skåpet-bara han vet vart han ska ställa det och exakt vilken ordning- men för snickaren 

blir det mycket effektivare arbete om skåpet står rätt. Exempel JM går vänster till 

höger i sina skåp. Då måste man informera om detta eller om det blir ändrat. 

Arbetsledning planering. Säkerhetsfrågan och avsyning är det viktiga för att det ska bli 

bra.  

 

7. Hur fungerar tjänsten inbärning rent praktiskt idag? Finns det företag som både 

levererar varor och bär in på plats?  

Svar: Som punkt(fråga) 1. Om vi köper inbärning idag köper vi det oftast som ren 

inbärning, alltså inte terminalisering, transport och inbärning utan bara just inbärning. 

Fråga viktig i sammanhanget: Om du ska utföra ett arbete på en byggarbetsplats måste 

du tillhöra rätt kollektivavtalsområde. En transportör som har en terminal eller ett 

företag som har en terminal och lastbilar då är de ofta organiserade med sin personal 

under “Transport”. På byggarbetsplatsen gäller byggnadsavtalet, inte transportavtalet. 

En elektriker eller ventilationstekniker har också egna kollektivavtalsområden men de 

synkar med “Byggnads”. Så vi kan inte köpa inbärning av en transportör som har avtal 

med transport och de utför inbärning på våra arbetsplatser. Sen finns det ett antal 

undantag och det är det som gör det hela “bökigt”, det skiljer sig lite regionalt åt. 

Byggnads har lite olika tolkningar. Mycket talar för men det finns skillnader; du kan 

köpa inbärning från en transportör som har avtal med transport om “inbärningen utförs 

i direkt anslutning till att leveransen sker”. Det funkar inte överallt men på vissa 

ställen funkar det. Exempel från Malmö: Projektet köpte kök från Marbodal som varit 

största köksleverantören i Sverige. De erbjuder att man kan köpa tjänsten inbärning 

direkt från dem.  Då levererar Marbodal sina kök från Tibro i Västergötland och så 

använder de DHL som transporterar varorna till en terminal i Malmö. Från Malmö så 

kör ett annat företag ut det till projektet och bär in det. Då är det okej. Köper via 

Marbodal via LIK (leveransvillkor). Om projektet då väljer att köpa inbärning i sista 

ledet till att även bära in annat material också så får man inte göra så. För då bär de 

bara in det andra materialet när de har kollektivavtal i transport. Det innebär att en part 

kan i ett visst upplägg gå att använda, men ett annat inte trots att det är samma företag 

som utför tjänsten. Detta måste man ha stenkoll på för annars får man betala 

sanktionsavgifter om det blir fel. Om man skulle tittat på Projekt A måste man gå till 

Byggnads lokalt i Dalarna och kolla av med dem om ett visst upplägg är okej eller 

inte. Svaret kan då bli ja eller nej. Om vi får ja kan vi dock komma till dem i ett annat 

projekt 6 månader senare och då få ett nej. Detta är något man inom logistikgruppen 

jobbar med och måste ta denna diskussion med Byggnads så att det inte blir så 

krångligt. Om det nu finns leverantörer som erbjuder inbärningstjänster där de har 

avtal med Byggnads men deras personal är anställda av ett dotterbolag och 

dotterbolaget går på transportavtalet. Då måste man få det lättare att göra rätt eftersom 

företaget är väldigt måna om att det ska göras på rätt sätt hela tiden. Jobbigt när man 

inte vet spelreglerna. Därför kan det vara så ja och nej på hur väl det går att använda 

inbärning. När det funkar kan vi köpa det. Just kollektivavtalsfrågan är superviktig. 
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8. Hur lång tid, per arbetsdag, behöver projektledningen generellt lägga på att 

planera och samordna tjänsterna från logistikföretaget?  

Svar: Svår att svara på. De projekt som kör samlastning har logistikerna som support 

men inte som resurs. Logistikerna hjälper projekten men ska inte göra deras jobb. Man 

måste lägga lite mera planeringstid om man ska använda inbärning för att man måste 

ha en leveransplan. Man måste alltid mängda vad som ska beställas (det görs alltid 

oavsett), man måste göra avrop och det måste också göras oavsett och man måste 

leveransbevaka oavsett. Planeringen måste man göra ändå, skillnaden är att man måste 

göra den tidigare om man ska gå via terminal för att man förlänger ledtiden 2-5 dagar, 

ev en vecka. Du får göra den lite tidigare. Sen när man väl har avropat och fått dina 

bekräftelser och uppdaterat en leveransplan då behöver du inte göra något mer. Det 

upplägg vi har med vår största leverantör, samlastningslösningen, är DHL i nuläget. 

De sköter leveransbevakningen åt oss mot våra leverantörer. Så att om allt flyter på 

och grejerna kommer in till terminalen, allting är packat och märkt som 

leveransplanen säger, då kommer grejerna på rätt dag på rätt tid på rätt lastbil. 

Arbetsledare får detta i sitt knä. De sparar tid på att gå genom terminal. 

Om man bortser från den tid som läggs när logistiker är ute på projektet för möte efter 

att de väl har bestämt sig så behöver de lägga ner lite mer tid på inbärningen för att 

tänka. Sen ett startmöte med representant från inbärningsföretaget och sen måste de 

som utför inbärningen komma på säkerhetsintroduktion. Oftast sker detta i samband 

med att första uppdraget ska utföras. Så det blir ytterligare en leverantör som ska 

komma dit med 2-6 stycken för säkerhetsintroduktionen. Man behöver investera lite. 

Men hur mycket tid sparar man? Man sparar enormt mycket tid. Bara av att gå med 

leveranser via terminalen; det kommer en lastbil på utsatt tid och du vet vad det är för 

lastbil. Snittet för att lossa en lastbil, lilla lastbilen till stora lastbilen (1-52 pallar) per 

sändning är 5000 kronor. I princip alla logistikkostnader kopplade till lossning och 

materialhantering är dolda kostnader. Man brukar alltså inte se någon logistikkostnad i 

kalkylbudget. Om vi vet exakt vad som kommer in till terminalen kan vi räkna ut 

exakt vad det kommer att kosta. Det kommer produktionschefen få faktura på. Om 

man säger att man sparar 300 timmar exempelvis kommer man inte få en kreditfaktura 

på ej åtgången tid. En del tror att det bara tillför en kostnad men man måste också 

tänka på vad det är man sparar. Då är problemet att vi inte vet vad det kostar idag (i 

nuläget). Vi håller på nu med att göra en tidsstudie på vad kostnaden att lossa blir, hur 

mycket tid lägger en arbetsledare på när chauffören ringer och säger att “Jag är hos er 

om 20 minuter”. I bästa fall har man en hjullastare eller lull på projektet men annars 

måste man exempelvis ringa in en lull som ska komma. Eller så ska arbetsledaren gå 

till en YA och säga att nu kommer leverans om 20 min och så kommer en om 40 min. 

Det är tid. De som är där är det en ickefråga för. Intressanta vad sparar vi. Vad kostar 

det att inte gå via terminal. Det finns ingen som kan svara på det. Modell kommer ut 

under året om hur mycket tid man svarar. Får ingen kredit på det men en tid. Den tiden 

kommer man att lägga på annat. Från referensprojekt, från inredningsfasen, om man 

kör via terminal blir det 28 leveranser i stället för 325 leveranser. Här finns tid. Vad 

gör vi med den tiden? direkt värdeskapande värde i stället? Krävs tid men man sparar 

mycket mer. Användning av terminal eller inbärning är en pedagogisk utmaning. 
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Gissningsvis: tar mer tid för att planera och arbetsbereda inbärning än via att gå via 

terminal för att det också måste förmedlas till arbetsledare och de som ska utföra 

arbetet. DHL som arbetar med vår samlastning har detta som “business as usual”. För 

dem är det bara ett nytt projekt, ny terminal, leveransplan som det alltid ser ut, för dem 

är det vardag. Blir som vilken annan UE som helst egentligen. Alla andra UE får 

ritningar och underlag, startmöten, planeringsmöten men inbärning ses som så enkelt 

att man kan bli lite slarvig. Kan vara enkelt som att det bara är att bära in material men 

som i exemplet med köksskåpen så ska man ha hög detaljnivå. Svårt att säga exakt tid. 

Sparar desto mer.  

 

9. Vad kostar det att använda sig av ett logistikföretag som både levererar och bär 

in varor? (Generellt/medelvärde). Vad ligger timkostnaden per inbärare på?  

Svar: Baserat på avtal man har idag. Stor differens; 300-470 kr/ timme. 470 inte 

många. Snitt 350 kr/h. Kan betala lite mer för arbetsledaren; den kanske ligger på 370-

380(en person) övriga 300-350. Därför snitt 350 kr/h. Något dyrare i Stockholm. 

Billigast i syd. Störst spridning i Göteborg. De för 470 har man varit mest nöjda med. 

De har insett sitt värde. Man kan tänka att man får det man betalar för. De ska uppfylla 

kvalitetskrav. Det är inte så att de som gör jobbet får ut 350 kr/h. De dyra hade alla 

maskiner och förare. Aldrig varit med om att de dyrare är dåliga. “Prisar in sig”. Man 

lär sig sitt yrke även när det gäller att bära in material och bli effektivare och bättre. 

Det finns företag som har studenter som bär in. Dessa kan ha huvudet med men ovana 

på arbetsplats men relativt snabb upplärningskurva.  

Kvällstid inbärning: Kopplat till 350-470. Om det är ett företag som är vana att bära in 

material och kostar 470 kr/h. Om man kollar på utfört uppdrag är de dyrare (mer 

erfarna) oftast snabbare på att bära in materialet än våra egna YA eller UEs egna 

personal. Särskilt om man kommer in eftermiddag/kväll p.g.a. det inte är andra i 

vägen. Bära är deras grej. Bryter inte för rast om det inte är väldigt långa pass. Blir 

inte avbrutna. Exempel: Egna yrkesarbetare 10h på två personer. Inbärare för 370kr/h 

gör det på 8 timmar. Ofta tittar man blint på timpengen. Men måste se andra aspekten 

också. Ställa i relation till ökad planeringstid. Men ibland är inte timpengen inte heller 

ett problem och det blir en ickefråga om det är så att man har ett behov av att använda 

tjänsten för att man inte har resurserna att göra jobbet själv. Intressant är om man kan 

frigöra kvalificerade yrkesarbetare att de utför sina kvalificerade arbetsuppgifter, 

bygga, och låta någon annan bära in. Då kan vi producera samma sak snabbare. 

Handlar inte om att YA/UE ska jobba fortare utan att man gör mer rätt saker. Sen kan 

det vara så att YA tycker att det blir skönt avbrott i vardagen och arbetsrotation. Alla 

tänker dock inte på att det är bra att ha arbetsrotation. Hur kan det vara ett 

störningsmoment med att hämta material? Om inte materialet finns där, inte kommit i 

tid, man väntar på en transport som blir sen. Bara genom att använda terminal tar man 

bort mycket störningsmoment eftersom man vet när leveransen kommer.  
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  Intervjusvar; Projektledning 1 
Intervjuobjekt 2 

 

1. Hur många transporter kommer uppskattningsvis att komma till arbetsplatsen 

under en arbetsvecka? (Vid full produktion) 

Svar: Den intervjuade uppskattar att ca 1 transport om dagen anländer till 

arbetsplatsen under vanlig produktion med material. Bortsett från de dagliga 

lastbilarna som nu under grundläggningen transporterar dit och bort grus under hela 

arbetsdagarna. 

 

2. Hur mycket tid uppskattar du att en yrkesarbetare lägger på hantering av 

material under en arbetsdag? (Inklusive lastning och lossning, bära runt, flytta 

och/eller leta efter material) 

Svar: Den intervjuade uppskattar att en yrkesarbetare lägger ca 1h per dag för 

materialhantering men att 1 man dessutom får lägga ytterligare 1h vid lossning av 

leveranser. 

3. Har du någon gång känt dig otrygg på arbetsplatsen på grund av att det kommer 

många leveranser? Varför? 

Svar: Den intervjuade har aldrig känt sig otrygg på arbetsplatsen trots många 

transporter på arbetsplatsen samtidigt. Anledningen till detta är att man är väldigt noga 

med att få kontakt med chaufförerna innan man rör sig i närheten av lastbilar,  

grävmaskiner eller lastmaskiner detta ökar tryggheten för de som rör sig på 

arbetsplatsen då man vet att chauffören är medveten om att man är i närheten och tittar 

en extra gång innan den förflyttar sig. Många av de transporterna som kommer till 

arbetsplatsen har förare som är väl bekanta med arbetsplatsen men i de fall nya eller 

utländska förare kommer för första gången till arbetsplatsen så är arbetsplats infarten 

utformad så att de transporter som kommer till arbetsplatsen måste bli insläppta till 

arbetsplatsen av en arbetsledare för att kunna lasta av vilket gör så att man få kontakt 

med föraren och kan förklarar redan innan den kommer in på byggarbetsplatsen vart 

den ska åka.  

4. Har du tidigare jobbat i ett projekt där man använt sig av att inbärning utförs av 

ett externt företag? Om ja; hur lång tid skulle du uppskatta att planeringen tar 

per arbetsdag? 

Svar: Den intervjuade har jobbat med inbärning i tidigare projekt men vid det projektet 

användes inbärning såväl dagtid som kvällstid. Den intervjuade upplevde inte att 

planeringen för inbärningsföretaget var mer än för ett vanligt UE företag i projektet. 

Den mesta planering sker på morgonmötet. 
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5. Hur ställer du dig till att lägga mer tid på planering för att samordna ett 

logistikföretag som bär in materialet kvällstid? Motivera! 

Svar: Den intervjuade menar att man sparar tid genom att använda sig av inbärning. 

Om man lägger 1 timmes planering så sparar man 3 timmar i veckan då 

inbärningsföretagen får lägga tiden på att lösa problemen med inbärningen efter att 

den fått förutsättningarna och målet med vart allt material ska vilket gör att 

projektledningen slipper lägga tid på att lösa de praktiska problemen med 

materialhantering.  

6. Vilka för-och nackdelar ser du med att använda sig av att inbärning utförs av ett 

externt företag? 

Svar: Fördelarna med inbärning är att yrkesarbetarna kan ägna sig åt det de är bäst på 

samt att man kan leja bort “ansvaret” över materialförflyttningen till rätt plats, Vilket 

frigör tid för andra aktiviteter i produktionen och planeringen.  

Nackdelen med inbärning är att det är ytterligare en resurs som kostar pengar och det 

gäller då att ha full beläggning för det UE-företaget för att det ska vara värt den 

kostnaden. Dessutom måste man ha styrning på sina leverantörer om det ska vara 

tidsbestämda tillfällen för inbärning. 

7. Påverkas tidplanen av att använda sig av ett inbärningsföretag? Isåfall hur?  

svar: Den intervjuade tror att tidplanen kan påverkas av att använda inbärning ifall 

man har det med i planeringen redan från början då man kan utnyttja den tiden man får 

över från att slippa hantera och förflytta materialet till att fortsätta producera i stället. 

8. Upplever du att projektets upplagsplats(er) är tillräckliga för att förvara de 

material som levereras utan att området blir för trångt? 

Svar: Den intervjuade upplever att upplagsplatserna är tillräckligt stora och att 

byggnaderna dessutom har stora utrymmen invändigt som gör att man får plats med 

mycket av materialet inne i byggnaden under produktion.  

9. Hur sker samordningen av leverans och hantering av material idag? 

Svar: Samordningen mellan område 1 och område 2 sker oftast via möten mellan 

projektledningen varje morgon. Den intervjuade lyfter att det kan vara farligt att 

samordna för mycket då det är 2 olika arbetsområden och byggnader då det lätt kan bli 

fel vid leveranser och att allt material hamnar på ena området och sedan måste flyttas 

till andra området. 

10. Hur många yrkesarbetare måste generellt gå ifrån sitt arbete för att hjälpa till 

vid lossning av material vid leveranser. Kan detta skapa oro för huruvida de 

hinner med sitt eget arbete på utsatt tid (följa tidplan)? 

Svar: oftast behöver inte yrkesarbetarna vara med vid lossning av leveranser men om 

de har tid kommer de många gånger och kollar vilket material som levererats så att de 

själv har koll för kommande produktion. 

11. Hur många yrkesarbetare jobbar i detta projekt?  
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Svar: Den intervjuade uppskattar att ca 13st egna yrkesarbetare från Skanska jobbar i 

detta projekt just nu och ca 10st UE.  
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Intervjusvar; Projektledning 2 
Intervjuobjekt 3 

 

1. Hur många transporter kommer uppskattningsvis att komma till arbetsplatsen 

under en arbetsvecka? (Vid full produktion) 

Svar: Finns olika typer av transporter. Mindre transporter kommer varje dag. Från 

exempelvis Ahlsell. Kommer cirka 10-15 kartonger per dag. Alla yrkesgrupper har 

säkert 5-6 lådor var vid produktion. Men det är på paketnivå. Det man har för 

stunden; exempelvis skruv och verktyg. Men större leveranser säkert minst en i 

veckan när det är i gång. Dessa är leveranser med större material som tar tid av oss 

och av arbetsplatsen. Detta är exempelvis gips och kök (ej här), golv, mattor. 

Invändigkomplettering. Beror lite på hur man väljer att producera. Det finns en tanke 

om att försöka få in material med stommen. Då finns det på plats när vi början 

invändigt. Är att föredra men det är inte alltid det funkar.  Nu har vi Prefab stomme 

vilket leder till större spännvidder än om man platsgjuter eftersom det då behövs 

stämp som blir i vägen. Kommer bli transporter även om vi lyfter in med stommen. 

Minst en större transport i veckan skulle jag uppskatta det till. Vissa veckor kommer 

det att komma kanske 8 stora transporter och sen flera veckor utan transporter. I snitt 

1-2 större per vecka. 

 

2. Hur mycket tid uppskattar du att en yrkesarbetare lägger på hantering av 

material under en arbetsdag? (Inklusive lastning och lossning, bära runt, flytta 

och/eller leta efter material) 

Svar: Om man ser det från andra hållet; hur mycket effektivare blir det om de har allt 

på plats när de jobbar så är det mycket effektivare. Det är mycket på personnivå. Svårt 

att koppla det till att det har med internlogistiken att göra. Är du duktig på att planera 

din dag så har du kanske lite jobb med det på morgonen men sen behöver du inte ha 

något mer under dagen. Vissa springer och hämtar skruv (springer mycket fram och 

tillbaka). Det är alltså på individnivå. Vissa är bättre på att planera. Andra behöver 

kanske att någon annan planerar för dem. Då skulle man säkert kunna spara mycket 

tid. Ett exempel: kök. Om vi har en köksleverans med ca 20 kök så är det två man 

som har att göra en hel dag med att bära in allt på rätt ställe. Det är sällan vi får 

mindre transporter som strör varje dag. Då är detta redan planerat. 

 

Förra projektet jag var på så hade vi inbärning mycket på grund av att vi bara hade en 

hiss. När de förflyttade materialet där kunde ingen annan använda hissen. Då fick vi 

lov att ta det (inbärning) efter arbetstid. Då kunde inbärarna köra på och använda 

hissen. Tidigare när inbärning skedde dagtid kunde inte någon ens ta sig ner på 
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toaletten när de körde kök i flera timmar. Detta var en 9 våningar hög byggnad. Blir 

jobbigt att springa i trappen då. Men då var det fokuserat att det bara var där. 

 

Givetvis krävs bra planering från arbetsledningen också så att allt finns framme. Det 

är snarare där det kan brista än att de får hantera material som ligger dåligt till. Det 

tycker jag att vi är duktiga på; planera att när vi får hit material att tänka två vändor 

till hur vi ska hantera det på arbetsplatsen och gärna hantera det så lite som möjligt. 

Det tar tid och sakerna riskerar att gå sönder varje gång man flyttar eller hanterar 

materialet. Visst lägger YA tid på sådana grejer men det är svårt att säga och 

uppskatta någon tid just knutet till material.  

 

3. Har du någon gång känt dig otrygg på arbetsplatsen på grund av att det kommer 

många leveranser? Varför?  

Svar: Vi är ju generellt ganska duktig på att planera leveranser. Blir alltid att när man 

har hjullastare och mycket folk i gång samtidigt som jobbar om det är så man lossar 

eller om man lossar med kran eller hur man nu än gör; då ska man spärra av ett 

område där ingen får röra sig och är det någon som gör det ändå då blir det en risk 

direkt. En reflektion/exempel från tidigare: armeringsbilar kommer oftast dåligt 

lastade. Sen så har man löst det på arbetsplatsen vilket man inte ska och då innebär 

det en risk. 

Här till exempel har vi helt stängda arbetsplatser så det är ingen som kommer in utan 

att vi släpper in dem. Då har de nummer till någon av de ansvariga för aktuellt 

arbetsområde och då är det alltid någon av dessa som går ut och är med och hjälper 

till att kolla så att lasten är det som vi beställt. Om det inte är lastat så som vi har 

kommit överens om får de åka i väg och lasta om och komma tillbaka. Vi har rutin för 

det. Nytt är leveranssamordnare just för att man sett så mycket olyckor vid oanmälda 

eller oförberedda lossningar. Man ser en bil och så är man snäll och ska hjälpa lossa 

den fast det inte alls är då den ska komma och så lossar man kanske med fel redskap 

eller liknande. Då har vi fått en roll som ska vara med, leveranssamordnare, och se 

hur det är lastat, kan vi lossa det säkert. Så länge de rutinerna följs ska det inte kunna 

hända något. Det ska vara materialskada på sin höjd.  

 

4. Har du tidigare jobbat i ett projekt där man använt sig av att inbärning utförs 

av ett externt företag? Om ja; hur lång tid skulle du uppskatta att planeringen 

tar per arbetsdag? 

Svar: Planeringen för mig att styra. Om vi tar köken igen så lägenhetsbeställer vi allt 

till allting så att allt är uppmärkt vad det ska vara ex lägenhet 3B så står det 3B på alla 

saker som ska till den lägenheten. Då är det enkelt att hitta lätt grejer till rätt lägenhet. 

Däremot hade vi där (med inbärning) att de som bar in inte var dem som skulle sätta 

köken. Snickare sätter köken olika vilket påverkar hur man vill ha det ställt. Men 

inbärningen här skedde i två etapper. I första etappen stod det lite huller om buller så 

då fick våra killar ändå lägga tid halva dagen på att möblera om för att hitta de 
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grejerna de ska ha. Men sen hittade vi ett system som gjorde att deras arbetsledare 

hade stenkoll på vad som skulle stå vart och i vilken ordning. Så lade vi ut 

masonitskivor så var det så att det stod vad en viss masonitskiva skulle innehålla. Så 

om man ser planeringen i det fallet för att få det till rätt lägenhet är densamma som vi 

skulle gjort ändå även om vi skulle göra det själva och den andra planeringen hade 

inte behövt tagit speciellt lång tid mer än att märka upp. Jag ser det inte som att det 

skulle ta någon tid iallafall. En timmes planering kanske och så är det undanstökat. 

Snickarna berättade hur de ville ha och sen fick vi speca utifrån det. Finns lika många 

snickare som sätt att göra det på. Sen har det att göra vad man har att göra med för 

folk också. Vi skickar med i förfrågan hur man vill ha det. Man skulle också 

exempelvis kunna skicka med en färgmärkning så att allt som är rött ska stå på en 

plats och allt som är märkt med grönt ska stå på en annan plats så det går att göra hur 

mycket som helst utan speciellt mycket ansträngning. Sådana system har de redan 

eftersom de är vana att leverera exempelvis 100 kök fast alla kök är olika. Då måste 

man ha ett bra system och det har de. Sen är det kanske framför allt inköparna som får 

sitta med det. Jag säger att det är enkelt men jag skulle påstå att det är relativt enkelt 

även för dem.  

Jag har bara kört nyproduktion. Håller man på med ROT projekt och har liten hiss 

eller ingen hiss alls och ska göra en totalrenovering och få upp en massa gips då 

kanske man måste ha någon form av inbärning på det. Vi brukar försöka planera så att 

vi kommer ifrån det annars.  

 

5. Hur ställer du dig till att lägga mer tid på planering för att samordna ett 

logistikföretag som bär in materialet kvällstid? Motivera! 

Svar: Planering är pengar och tid, så är det alltid. Det är så utifrån situation och 

projekt. Som i exempelvis i Stockholm har man säkert inbärning av någonting på alla 

projekt. Någon typ av hjälp av de som inte har samma kompetens i snickerier. Men 

oftast rent generellt så gör vi mer här. Historiskt sett så har man gjort mer här än vad 

man gör på andra ställen (i större städer). Kopplat till att vi kanske är en mindre styrka 

och det blir ofta att om vi inte gör vissa saker kanske vi inte har något att göra för våra 

gubbar i stället. Då blir det att man tar ett mer helhetsgrepp om det (produktionen). 

Exempel golv: vi har lagt parkettgolv själva och det har man kanske aldrig gjort i 

exempelvis Stockholm eller Uppsala. Där säljer man istället bort allt jobb med golv 

men det kanske vi behöver göra för att det ska passa med tidsplanering och resurser. 

Sen är det kanske något vi måste bli bättre på; att sälja iväg det som andra faktiskt har 

bättre kompetens i eftersom de exempelvis lägger golv varje dag medan vi gör det 

vartannat år. Där kan man egentligen spara både tid och pengar eftersom det blir 

effektivare. Blir oftast bättre resultat då också. Vi får börja med att läsa på vad som 

gäller, vad har hänt sen sist med regler. Man börjar på noll på så vis. Nu har vi haft 

lite färre jobb under några år men nu har vi “för mycket jobb”. Så nu blir det åt andra 

hållet istället att man måste lära sig bli bättre på att sälja bort/köpa in olika tjänster 

och uppdrag. För att svara på frågan så tror jag absolut att det är vettigt att lägga lite 

tid på det för att få ihop det men att det just ska vara i rätt situationer. Jag ser ingen 



 

 

     BILAGA 9 

anledning att det kommer dit att man säljer bort saker för att våra killar är “för fina för 

att bära material” eller så. Det tycker jag inte är skäl nog. Det ska generera något i 

slutändan, vara motiverat.   

 

6. Vilka för-och nackdelar ser du med att använda sig av att inbärning utförs av ett 

externt företag? 

Svar: Fördelar: När det inte funkar under ordinarie arbetstid på grund av en hiss eller 

trapphus eller tider att det inte går; då kan det vara en fördel. 

Det är också en fördel att lägga rätt kompetens på rätt ställe. Har man duktiga snickare 

som är duktiga på att exempelvis sätta kök då är det bättre att de gör det 8 timmar om 

dagen och att man för en lägre timkostnad köper in inbärning någon annanstans ifrån.  

Nackdelar: Man får sämre koll på grejerna själv. Det kan vara så (de vi hade förut var 

duktiga på att säga till om de såg något trasigt) att det ställer till det om något tagit till 

skada och man inte fått veta om det. Då kan man stå och hålla på och ska sätta upp 

något och märka att något är trasigt och det kan ställa till det.  Efter varje pass fick de 

fylla i en lista om något saknades, om något var trasigt eller så. Annars kan jag inte se 

direkta nackdelar utan bara fall där man inte behöver använda sig av det (inbärning). 

Mycket fördelar där det väl är motiverat att använda. 

 

7. Påverkas tidplanen av att använda sig av ett inbärningsföretag? Isåfall hur?  

Svar: Till det bättre, förhoppningsvis. Du kan använda fler timmar om dygnet. Vi har 

ingen som arbetar utanför arbetstid nu generellt. Där kan du spara det. Mer 

producerbar tid.  Istället för att lägga en dag eller en vecka på att bära in grejer så kan 

du lägga den tiden till att producera och då har du sparat in den tiden.  

 

8. Upplever du att projektets upplagsplats(er) är tillräckliga för att förvara de 

material som levereras utan att området blir för trångt? 

Svar: Ja som jag har det idag så är det så. Däremot är det lite åt båda håll. Farligt att 

ha för mycket plats; då hamnar man i en sådan situation att man kan ta in för mycket 

material och det blir förstört eller så kan det bli att man placerar det över ett för stort 

område. Erfarenhet från några år sedan: ett bygge med en hel fotbollsplan som 

upplag. Tillslut nådde inte kranen till materialet så man fick ta en traktor för att lyfta 

fram materialet. Då blir det dubbel hantering med risk för att materialet går sönder 

och förknippat med en kostnad. Men generellt har vi ganska bra plats här. När vi 

tycker att vi har trångt så är det jättestort om man pratar med kollegor som jobbar i 

större städer. Vi ska inte förvara så mycket utomhus. Det mesta vi tar hit är ju 

fuktkänsligt. Nu bygger vi en skola med stora lektionssalar vilket innebär att det även 

finns mycket plats invändigt att lagra material på. Lite material per kvadratyta golv 

om man jämför med en lägenhet till exempel. Mängd gips blir mycket mindre på ett 

sådant här bygge. Men det finns inget bekymmer vad gäller upplagsplatser här. Vi 

skulle kunna lagerhålla mycket men vi gör ogärna det. 
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9. Hur sker samordningen av leverans och hantering av material idag? 

Svar: Där försöker vi samordna större grejer som vi köper där vi inte får ihop en full 

bil. Om man ska ha en halv bil kollar vi mellan områdena om det andra området hur 

deras leveranser ser ut. Sen har vi ingen strukturerad lösning att vi stämmer av våra 

inköp en gång i veckan eller månaden för att se hur vi ska samordna oss men ska vi 

köpa något, exempelvis cellplast delar vi och ser att det kan få komma samtidigt så att 

man delar en bil. Så vi samordnar större köp där vi kan göra någon vinning i att 

samordna.  

10. Hur många yrkesarbetare måste generellt gå ifrån sitt arbete för att hjälpa till 

vid lossning av material vid leveranser. Kan detta skapa oro för huruvida de 

hinner med sitt eget arbete på utsatt tid (följa tidplan)? 

Svar: Generellt så är det leveranssamordnaren, som oftast är en arbetsledare, som ska 

vara med ändå vid leverans. I det här projektet sker typ allt med hjullastare så då går 

det till så att leveransen kommer, arbetsledaren säger vart vi ska ha det (materialet) 

för det har man kommit överens om innan. Så då tar det ingen tid från snickarna på så 

vis. Det är “värre” om man har tornkran på bygget och att man använder den till 

lossning, då kan det vara så att man behöver avbryta ett helt arbetsmoment. Om det 

exempelvis är fyra stycken som jobbar med armering och använder kran så kanske två 

av dem måste gå ifrån och köra kran med lossningen och två blir kvar och arbetar. Då 

påverkar det väldigt mycket. Men här ser jag inte att man ska ha så stor påverkan av 

det egentligen. Vi har avtal med en hjullastare som vi ringer hit och just det att man 

har bestämt en yta där det ska vara. Nu har vi bekymmer med plywood/träbaserade 

skivor som är svåra att få fram nu i pandemitider. Där är en grej som vi tänkt lyfta in 

innan men inte kommer att kunna göra så den kommer att komma efteråt och därför 

kommer det att bli en del hantering med det. Där kommer det gå ganska mycket tid 

från våra killar. Men samtidigt är det så att ska det lyftas in så måste man ha 

kompetent folk för det också så att de har lyftutbildningar osv. Så man fastnar lite i 

det också om hur man ska lösa det. Men det är sån hantering som vi helst inte hade 

haft. Den var planerad att lyftas in men vi kommer inte att få det i tid. Det kommer att 

stjäla tid.  

 

11. Hur många yrkesarbetare jobbar i detta projekt?  

Svar: Vi kommer att gå in i en svacka nu med resning av stommen och så framöver. 

Men efter semestern kommer det att vara ungefär 10 stycken av Skanskas egna YA 

per område och sen är nog det ett minimum ett tag framöver. Så det blir nog runt 20 

egna som en grund. Ett nytt bekymmer är att få tag på YA. Det har vi inte haft innan. 

Vi anställer folk så mycket vi orkar nu men det gäller också att få tag på rätt folk som 

vill jobba som vi vill jobba. På grund av pandemin bygger vi också ut etableringen nu 

så att vi får plats för alla på rätt sätt 
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Intervjusvar; Projektledning 3 
Intervjuobjekt 4 

 

1. Hur många transporter kommer uppskattningsvis att komma till arbetsplatsen 

under en arbetsvecka? (Vid full produktion) 

Svar: Den intervjuade uppskattar att det kommer vara minst 20st transporter till 

arbetsplatsen i veckan under full produktion och att det är ca 3-5 transporter per dag 

till hela arbetsplatsen för båda områdena. Det innefattar alla slags transporter både 

material leveranser, betongbilar och andra slags transporter som kommer till 

arbetsplatsen. 

 

2. Hur mycket tid uppskattar du att en yrkesarbetare lägger på hantering av 

material under en arbetsdag? (Inklusive lastning och lossning, bära runt, flytta 

och/eller leta efter material) 

Svar: Den intervjuade uppskattar att en yrkesarbetare lägger ca 1,5h per arbetsdag på 

materialförflyttning av olika slag.  

3. Har du någon gång känt dig otrygg på arbetsplatsen på grund av att det kommer 

många leveranser? Varför?  

Svar: Har aldrig själv känt sig otrygg på arbetsplatsen, men den intervjuade kan ha 

förståelse för att man utifrån kan anse att det kan upplevas otryggt med alla stora 

maskiner och transporter som vistas på arbetsområdet. 

4. Har du tidigare jobbat i ett projekt där man använt sig av att inbärning utförs 

av ett externt företag? Om ja; hur lång tid skulle du uppskatta att planeringen 

tar per arbetsdag? 

Svar: Den intervjuade har aldrig jobbat med planerad inbärning i tidigare men har 

erfarenhet av inbärning av vitvaror i tidigare projekt där man köper till inbärning och 

installation i samband med beställning och därmed ingen extra planeringstid. 

5. Hur ställer du dig till att lägga mer tid på planering för att samordna ett 

logistikföretag som bär in materialet kvällstid? Motivera! 

Svar: Den intervjuade är positiv till att lägga mer tid till att planera för inbärning och 

anser att man ska använda rätt resurser på rätt plats och att det är bättre att ens egna 

snickare får snickra och bygga istället för att flytta material.  

6. Vilka för-och nackdelar ser du med att använda sig av att inbärning utförs av ett 

externt företag? 

Svar: Fördelar: Materialet är på plats när man kommer. Får ut mer av varje arbetad 

timme av vår yrkesarbetarkår. Vi är inte så många så vi måste använda det på ett bra 

sätt. Arbetsmiljömässigt blir det också en mindre belastning för YA. 
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Nackdelar: Mer tjänstemannaresurser. Tar mer tid med planeringen. Inte överallt 

dock. Samtidigt får man ju dock en bättre planering (väger upp). Svårt att hitta 

nackdelar.  

Använder vi det är det för att få en effektivare produktion. Då kan vi bygga husen 

snabbare vilket förhoppningsvis leder till att det också blir billigare och då kan vi 

tjäna mer pengar.  

 

7. Påverkas tidplanen av att använda sig av ett inbärningsföretag? Isåfall hur?  

Svar: Positivt. Vi använder flera av dygnets timmar. Inbärning kan ske efter vår 

arbetstid. Får ut mer av varje dag och på så vis kan vi korta sluttiden. Kvällstid 

inbärning leder till färre transporter dagtid och då kan det bli en bättre arbetsmiljö på 

arbetsplatsen. 

 

8. Upplever du att projektets upplagsplats(er) är tillräckliga för att förvara de 

material som levereras utan att området blir för trångt? 

Svar: Vi har två arbetsplatsområden. På område två fungerar det jättebra; det är stort 

och öppet. Stor öppen plan där man kan ta in transporter, lossa på ett säkert sätt och 

sedan förvara material. Område ett är uppdelat i tre små upplagsområden. Där är det 

för trångt egentligen eller rättare sagt kan vi inte jobba så som vi är vana vid. Brukar 

ha mer sammanhängande upplagytor. Vid område 1 har vi då de tre små separata 

upplagsytorna där det tar tid att flytta material mellan (upplagsytorna). Måste sedan 

städa av ytorna innan det går att utföra arbete på dem och använde dem igen. Där går 

det bort ganska mycket tid. Man hade säkert kunnat planera det bättre men nu är detta 

fallet; det är en dum arbetsplats utrymmesmässigt runt ikring.   

 

9. Hur sker samordningen av leverans och hantering av material idag? 

Svar: Leveranskalender används. Där fyller UE i större leveranser så att vi vet när de 

kommer. Blir ingen okänd lossning, man vet vad som kommer och man kan planera 

så att det sker på ett säkert sätt. I övrigt ska den som beställer få en avisering av 

transportföretaget en timme innan den kommer så att vi har chans att beställa dit 

lastmaskin osv för att se till att lossningen sedan kan ske på ett bra sätt. Vi ska sen ha 

en leveranssamordnare. Oftast arbetsledare som har hand om materialhanteringen. 

Mellan område 1 och 2 har vi gjort samköp. Ex cellplast samköps och samordnas. 

Beställer fulla bilar och släp för att minska transportkostnaderna. Fördelar lasten på 

område 1 och 2.  

 

10. Hur många yrkesarbetare måste generellt gå ifrån sitt arbete för att hjälpa till 

vid lossning av material vid leveranser. Kan detta skapa oro för huruvida de 

hinner med sitt eget arbete på utsatt tid(följa tidplan)? 

Svar: Oftast arbetsledarna som tar emot material så att inte YA ska behöva ta emot 

även om det händer. Svårt att svara på. Vid våra leveranser måste iallafall en YA ta 
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hand om materialet sen, hämta något eller ta emot maskin. och placera ut det. Kan 

säga en YA per tillfälle. 20 leveranser per vecka leder till 20 timmar som går till att 

hantera materialet också om man räknar med en timme per tillfälle på en YA. Detta 

leder också till produktionsförlust eftersom personen måste hämta materialet, ta hand 

om förpackning och slänga det och sedan gå tillbaka till arbetsplatsen samt att det ofta 

händer saker på vägen. Det blir alltså viss ineffektivitet. Om det kan skapa oro beror 

på hur man ligger till i tidplanen, alltså produktionsläget. Är man i fas leder det inte 

till oro eller stress. Om det är pressat för att nå ett delmål så upplevs det som en 

stressfaktor när man blir avbruten i sitt arbete.  

 

11. Hur många yrkesarbetare jobbar i detta projekt?  

Svar: Vid full produktion kommer vi att vara närmare 80 yrkesarbetare i komplett 

styrka inklusive UE samt 10 stycken tjänstemän. Av bara byggnadsarbetare från 

Skanska blir det gissningsvis närmare 30 stycken. Detta för att vi ska kunna hinna 

med; det är många timmar som ska fördelas ut. Vi mäter via kalkylen antal timmar 

och så ska det produceras på viss tid. Vi håller på med anställningar men kommer 

aldrig kunna anställa den mängden utan vi kommer att behöva jobba tillsammans med 

andra företag för att lösa resurserna.  
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Intervjusvar; Yrkesarbetare  
Svar från samtliga 4 intervjuade 

 

 

1. Personen uppskattar att hen lägger ca 3 tim per arbetsdag på att hantera material på 

olika sätt. Personen har aldrig känt sig otrygg på arbetsplatsen. Den intervjuade anser 

att leta,flytta och hantera material är ett stort störningsmoment i det dagliga arbetet 

och skulle ha föredragit att allt fanns på rätt plats när arbetsdagen börjar för att 

underlätta jobbet under dagen. 

  

2. Den intervjuade tror att hen lägger ca 2 tim per arbetsdag på materialhantering. 

Personen i fråga har aldrig känt sig otrygg på arbetsplatsen. Personen tycker att det är 

ett stort störningsmoment i sitt arbete att flytta, leta och hantera material och skulle ha 

föredragit att någon annan har hand om all materialhantering så att hen kan fokusera 

på sina egentliga arbetsuppgifter. 

 

3. Den intervjuade uppskattar att ca 2h per arbetsdag går åt till att hantera,bära, flytta 

och leta material. Personen har aldrig upplevt sig otrygg på arbetsplatsen. Den 

intervjuade anser att det är onödigt arbete och väldigt störande i sin egentliga 

arbetsuppgift att behöva leta, flytta och hantera material och tror att det både sparar 

tid och onödigt slit på kroppen att ha allt material på rätt plats när arbetsdagen börjar. 

 

4. Den intervjuade uppskattar att hen lägger ca 4,5 tim per arbetsdag på olika slags 

materialhantering.Personen har aldrig känt sig otrygg på arbetsplatsen. Personen anser 

att det är “åt skogen” att behöva lägga massa tid på att leta,flytta och hantera material 

och hade mycket hellre haft allt material på rätt plats när arbetsdagen börjar och tror 

att det dessutom hade sparat mycket tid. 
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Intervjusvar 

Rektor F-6 

 

1. Har du som ansvarig för elevernas(och personalens) säkerhet känt dig orolig på grund 

av att det passerar materialtransporter kring skolområdet? 

 

Svar : Nej. Vi har ett bra samarbete med Skanska med avstämningar varje månad så 

det känns tryggt och planerat. 

 

2. Skulle du känna att skolområdet blir säkrare om det gick att minska 

materialleveranserna under skoldagen? 

 

Svar : Ja, självklart skulle det bli  tryggare men det känns inte som att det skulle 

behövas. 

 

3. Har föräldrar riktat oro för sina barn på grund av de materialtransporter som kommer 

till byggarbetsplatsen? 

 

Svar : Nej. Vi har en bra kontakt med föräldrarna och de får med sig information om 

när det sker förändringar och liknande i god tid.  
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   Intervjusvar; Förbipasserande 

Svar från samtliga 6st intervjuade 

 

 

1. (Jobbar på skolan) personen i fråga har själv inte känt sig otrygg att passera 

arbetsplatsområdet men kan känna en oro för skolbarnen då de vid ett fåtal tillfällen 

lyckats ta sig in på arbetsplatsen under en vanlig arbetsdag. Tycker att det skulle vara 

bra med transporter efter skoltid när eleverna gått hem och lämnat skolområdet. 

 

2. (Boende i området) personen passerar ofta förbi arbetsplatsen men har inte känt sig 

otrygg vid något tillfälle. Personen tror att det skulle kunna vara en bra lösning att 

senarelägga transporter för skolbarnens skull men skulle själv inte påverkas av det. 

 

3. (Boende i området) Personen känner sig trygg när den passerar området tack vare att 

det finns en gångväg. Påpekade dock att somliga lastbilar kör lite fort. Personen tror 

att kvällstransporter skulle kunna bli störande för de närmast boende i området. 

 

4. (Förälder till 2st barn på Skolan) Känner en stor oro för sina barn som passerar 

byggarbetsplatsen varje dag när dom ska cykla till och från skolan, Tycker det är 

väldigt mycket transporter som rör sig runt skolan och att dessa kör alldeles för fort 

vid skolområdet. Mycket positiv till kvällstransporter då skolbarnen gått hem 

eftersom de då kan cykla och gå hem i en säkrare miljö utan att behöva passera massa 

byggtransporter. 

 

5. (Förälder till barn i skolan) instämmer med föregående förälder om att personen 

känner sig otrygg för sina barns skull och att transporter kvällstid eller efter skoltid 

skulle vara en bra lösning för att öka säkerheten för sina barn att ta sig till och från 

skolan själva. 

 

6. (Jobbar på skolan) Personen i fråga tycker att det finns bra anordnade vägar 

sommartid för att passera byggarbetsplatsen på ett tryggt sätt men att . Tycker inte 

heller att det är optimalt med tanke på alla elever som ska passera för att ta sig till och 

från skolan. Personen tycker att det vore bättre med transporter kvällstid främst för 

elevernas skull.  
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BILAGA 14  

      Resultat av fältstudie 

 

              Område 2:  
Flyttar om saker. Genomtänkt placering av allt för att allt ska finnas nära till hands.  

Arbetsledaren tyckte att det var en stor upplagsplats (Jämförde med projekt i Stockholm som  

haft betydligt mindre yta att använda). Bra fjärrstyrd grind som är indragen från väglinjen för  

att inte behöva stanna mitt på Idrottsvägen och störa i onödan. Hopvikta presenningar. Säger  

att man samordnat leveranser av armering mellan område 1 och 2 men ser att för mycket 

samordning kan leda till problem om förarna inte vet exakt vart de ska (finns två ingångar till  

olika arbetsplatser på Väg 1) och det finns risk att man “vinkar till sig fel bil”. För att 

underlätta arbetet och undvika fel har man därför bland annat valt att gjuta platta olika dagar.  

Återanvändning av plastskydd till armeringsjärn och delar i trä till gjutform diskuteras. Kan  

finnas problem med att ta vara på gammalt material eftersom att folk tidigare beställt hem för  

mycket för att ta med hem själv. Har haft nolltolerans ett tag men nu börjar man titta på en 

lösning för att slippa slänga allt (tänka miljövänligare).   

Upplagsplats vid kontor:  

Stort tält tillgängligt. Presenningar i hög; Arbetsledaren säger att det lätt blir så när man har  

stora upplagsplatser eftersom man då inte behöver tänka på att vara platseffektiv. Involverar  

också “lucka/kiosk” där små leveranser kommer under dagen. Den som ser/är där från 

arbetsplatsen kan då ta in den bakom gallret så att det inte ligger synligt från vägen. Sen tar  

någon in varorna. Parkering finns på ytan.   

Vägbredd:  

Väg 2 : 6,96 m ( Grön)  

Väg 3: 6,75 m (Orange)  

Väg 1: 7,05 m ( Blå)  

Observationer:  

Observation ca 09:35-11:00  

Gjutning av platta. Betongbilar måste vända innan de åker in på arbetsplatsen för att komma 

åt rätt håll. Annars måste de komma “uppifrån” från Väg 5 hållet. Stör förmodligen mindre 

att vända. Lastbilar lämnar grus och tar emot material. Grind B ej fjärrstyrd så förarna måste 

gå ut och öppna.  

Fem personer vid gjutning (en kranförare, en som styr betongslangen och 3 som slätar ut  

betongen). Smidigt skifte mellan betongbilarna: väntetid cirka 3 minuter. En betongbil står  

sedan på plats och används i 28 minuter.   
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Grävskopa fick tidvis vänta på lastbil; grävde, vid väntan, upp mer jord och lade i hög som 

hen sedan fick flytta över på lastbil sen. Väntetid vid en tidtagning: 21 minuter.  

Grävskopans medhjälpande gubbe jobbade enligt följande tider: (1/20 personer)  

Aktivitet  Tidsåtgång  % av uppmätt tid 

Packa grus med padda  18 minuter  25 

Vänta  45 minuter  62 

Hantering av geoduk  10 minuter  13 

 

 

19 av 20 personer (YA och grävmaskinister) hade något att göra under hela  

observationstillfället.   

 

Bortforsling av material: det tar ca 3 minuter för grävskopan att fylla lastbilsflaket med jord  

och grus. Ytterligare 3 minuter läggs till för att backa in på plats samt öppna och stänga  

grinden(manuellt).  

 

Byggtrafik som syntes under tiden för besöket (07:30-11:00) 20 stycken. Flera kan ha 

kommit som vi missat då vi tog kort på omkringliggande område eller besökte område 2.   

Avgränsningar: Undersökte bara de vägar som är aktuella för den första byggetappen. Ställer  

inga frågor till elever. Tidtagning på område 1.   

Mätningar:  

Väg 1 (Blå)  

Tid:07:45-08:15  

Vad  Antal  Kommentar 

Gående + cyklister  48  Varav 15 st klass till   

idrottslektion på   

fotbollsplanen 

Bilar  47  Varav 8st mopeder och 
4st epor. 4st avlämning 
vid korsning till Väg 6  

 

 

Övrigt: Många svänger in mot Väg 5; alltså innan man kommer till området med  

byggarbetsplatser.   
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Väg 2 (Grön)  

Tid: 07:45 -08:15 

BIA 14  
Vad Antal Kommentarer  

Gående och cyklister  148  Varav ca 20st barn som 
gick  från matsalen till 
skolan. 

Elever som kommer 
via  buss 

35  De flesta elever som   

kommer via bussen på 

Väg  2 svänger in på väg 4 

för att  ta sig in till skolan 

vilket gör  att de slipper 

passera byggområdet. 

Bilar  59  Ca 80% av dessa 
stannar  för att släppa av 
barn i svängen vid 
Väg2. 
Resterande 20% 
passerar bara. 

 

Mellan kl.7.45- 8.00 passerar flest antal elever.  

 

 

Intervjuer till tredje part:   

Passerande på Väg 2  

1. (Jobbar på skolan) Personen i fråga har själv inte känt sig otrygg att passera  

arbetsplatsområdet men kan känna en oro för skolbarnen då de vid ett fåtal tillfällen  

lyckats ta sig in på arbetsplatsen under en vanlig arbetsdag. Tycker att det skulle vara  

bra med transporter efter skoltid när eleverna gått hem och lämnat skolområdet.  

2. (Pensionär som bor i närheten av området) Personen passerar ofta förbi arbetsplatsen  

men har inte känt sig otrygg vid något tillfälle. Personen tror att det skulle kunna vara  

en bra lösning att senarelägga transporter för skolbarnens skull men skulle själv inte  

påverkas av det.  

3. (Boende i området) Personen känner sig trygg när den passerar området tack vare att  

det finns en gångväg. Påpekade dock att somliga lastbilar kör lite fort. Personen tror  

att kvällstransporter skulle kunna bli störande för de närmast boende i området.  
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4. (Förälder till 2st barn på skolan) Känner en stor oro för sina barn som passerar  

byggarbetsplatsen varje dag när dom ska cykla till och från skolan. Tycker det är  

väldigt mycket transporter som rör sig runt skolan och att dessa kör alldeles för fort  

vid skolområdet. Mycket positiv till kvällstransporter då skolbarnen gått hem  

eftersom de då kan cykla och gå hem i en säkrare miljö utan att behöva passera massa 

byggtransporter. 

5. (Förälder -II-) instämmer med föregående förälder om att personen känner sig otrygg  

för sina barns skull och att transporter kvällstid eller efter skoltid skulle vara en bra 

lösning för att öka säkerheten för sina barn att ta sig till och från skolan själva.  

6. (Jobbar på skolan) Personen i fråga tycker att det finns bra anordnade vägar sommartid 

för att passera byggarbetsplatsen på ett tryggt sätt men att. Tycker inte heller att det är 

optimalt med tanke på alla elever som ska passera för att ta sig till och från skolan. 

Personen tycker att det vore bättre med transporter kvällstid främst för  elevernas 

skull.   

Sammanställning av svar:  

Fråga 1. 83% av de intervjuade hade inte själva känt sig otrygga kring arbetsplatsen och  

ansåg att det fanns bra anordnade gångvägar för att passera byggarbetsplatsen utan att trängas  

med transporten medan 17% upplevde att dessa vägar inte sköts om på vintern vilket gör det  

otryggt att passera som gående då man måste gå på vägen för att kunna passera. Samtliga  

intervjuade kände dock en viss oro för eleverna och barnen i skolan när de ska ta sig till och  

från skolan och då behöva passera byggarbetsplatsen med massa transporter som åker in och  

ut från arbetsplatsen. Flera av dessa tyckte även att transporterna till byggarbetsplatsen  

passerade i alldeles för hög fart mot vad som ä lämpligt intill ett skolområde.   

Fråga 2. Ca 83% av de intervjuade ansåg att transporter efter skoltid eller kvällstid till  

byggarbetsplatsen skulle vara en bra lösning för att öka tryggheten och säkerheten för  

eleverna i skolan både under skoltid och när de ska ta sig till och från skolan. 17% ansåg att  

det skulle bli störande för de närmast boende att ha transporter kvällstid till  

byggarbetsplatsen.  
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Fältstudie 2  

Observation och tidtagning av flyttning av material: i detta fall cellplast /  

markisoleringsskivor och armering. Tidtagning av diverse materialhanteringsaktiviteter. 

Vad   
(material/aktivitet) 

Sträcka   

(uppskattad) 

Antal 

man  

Tid  Kommentar 

Markisolerings-
skivor 

25 m  1 st  20 s  2 st skivor 

Markisolerings-
skivor 

30 m  1 st  30 s  3 st skivor 

Markisolerings-
skivor 

30 m  1 st  21 s  2 st skivor 

 

Markisolerings-
skivor 

20 m  1 st  17 s 3 st skivor 

Markisolerings-
skivor 

10 m  1 st  15 s  2 st skivor 

Markisolerings-
skivor 

20 m  1 st  20 s 2 st skivor 

Utan material  35 m  1 st  30 s  

Utan material  20 m  1 st  21 s  

Utan material  15 m  1 st  13 s  

Lossa cellplast  
från lastmaskin 

-  2 st  19 s  Ta bort lyftstroppar 

Hämta   

najmaskin 

30 m  1 st  40 s  

Koppla av   

armeringsnät   

från kran 

-  1 st  19 s  
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Lyfta   
armeringsnät på  
plats  

-  2 st  4 min  Från att kranbil lyfter   
armeringsnätet tills att 
det  är bortkopplat 

Hämta armering  
från   

förvaringsplats 

35 m  1 st  2 min  Tid fram och tillbaka. 
För hämtning av mer 
armering  
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Lossning  -  1 st 20 s  Ta bort   

lyftstroppar 

Gå till   

lastningsplats 

40 m  1 st 25 s  

Förbereda för   

lastning 

-  1 st 13 s   

Lassa på   

cellplastbunt 

-  1 st 22 s  Ta på   

lyftstroppar 

Gå till   

avlämningsplats 

40 m  1 st 30 s  

Vad   

(Material/aktivitet) 

Sträcka   

(Uppskattad)  

Antal YA  Tid  Kommentar 

Lossning   

cellplastbunt 

-  1 st 35 s  Ta bort   

lyftstroppar 

Lassa på cellplast  -  1 st 30 s  Ta på   

lyftstroppar 

Förbereda för   

lastning 

-  1 st 2 min 40 s  

Lassa på   

cellplastbunt  

-  1 st 2 min 19 s  Samtal och   

hjälp av förare 

Gå till 

avlämningsplats 

40 m  1 st 2 min  Stopp för att se 

efter transporten 

och se vart 

lasten lämnas  
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Lossning  -  1 st 43 s  Ta bort   

lyftstroppar 

     

Gå och hämta   

armering 

70 m  2 st 1 min 10 s  

Bära fram 
bunt  med 
armering 

70 m  2 st 1 min 5 s  

Fixa armering   

(Lägga på plats) 

-  1 st 18 min 30 s  

Naja armering  72 m (Fram 
och tillbaka 
på ca 6 m 
sträcka) 

1 st 14 min  Går böjd.  

     

Bära ut   

cellplastskivor 

30 m  1 st 20 s  2 st skivor 

Lägga ut   

cellplastskivor 

-  1 st 35 s  2 st skivor 

Gå tillbaka  30 m  1 st 18 s  2 st skivor 

Bära ut   

cellplastskivor 

33 m  1 st 19 s  2 st skivor 

Lägga ut   

cellplastskivor 

-  1 st 28 s  2 st skivor 
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Gå tillbaka  33 m  1 st 22 s  2 st skivor 

Bära ut   

cellplastskivor 

35 m  1 st 23 s  2 st skivor 
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Lägga ut   

cellplastskivor 

-  1 st 58 s  2 st skivor 

Gå tillbaka  35 m  1 st 36 s  2 st skivor 

Bära ut   

cellplastskivor 

37 m  1 st 23 s  2 st skivor 

Lägga ut   

cellplastskivor 

-  1 st 27 s  2 st skivor 

Gå tillbaka  37 m  1 st 34 s  2 st skivor 

Plasta av   

cellplastbunt 

-  1 st 16 s  

Lägg ned stor   

cellplastbunt +   

plasta av  

-  1 st 56 s  

 



Timkostnad (Kronor/timme) Gångsträcka 1 meter Gånghastighet (m/s) Antal sekunder för sträcka: Tidsåtgång (timmar) Kostnadspålägg för YA som ej kan producera (%) Kostnad för materialhämtning/meter gångsträcka (kr) Väntetid per timme (%) Kostnad väntetid (Kr) Extra tid, överlämning (timmar) Kostnad, överlämning (Kr) 

Utan inbärning 400 1 1,066 0,938086304 0,0003 1,5 0,16 20,00% 80 0 0

Yrkesarbetare 

Vid inbärning 400 1 1,066 0,938086304 0,0003 0 0,10 0,00% 0 0 0

Dagtid 350 1 1,066 0,938086304 0,0003 0 0,09 20,00% 70 0,25 87,5

Inbärare

Kvällstid 350 1 1,066 0,938086304 0,0003 0 0,09 0% 0 0,25 87,5

Projektledning Arbetsledare 450 0,25 112,5

3600

Antal sekunder per timme(60*60)

Byggnad 2 beräkning innefattar endast "kvällstid" inbärning

Moment Kostand för materilhämtning / meter Antal varor/artiklar plan 1 Antal material/artiklar Plan 2 Gångsträcka plan 1 (meter) Gångsträcka plan 2 (meter) Kostnad för väntetid (kr) kostand överlämning (kr) Summa kr Besparing i %

utan inbärning 0,16 160 90 65 30 80 0 4176,310194

Plywood 31,00696025

med inbärning 0,09 160 90 75 30 0 200 2881,363352

utan inbärning 0,16 143 96 65 30 80 0 3887,066917

Dörrar/ glaspartier 31,01150043

med inbärning 0,09 143 96 75 30 0 200 2681,629143

utan inbärnng 0,16 448 284 65 30 80 0 11849,85616

Skåp till elever 33,47660324

med inbärning 0,09 448 284 75 30 0 200 7882,926829

BILAGA 15


